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v OKVIR- ■
Sleherno leto ugotavljamo, da je razmeroma zelo majhen 

°dstotek zaposlenih, ki izkoristi svoj redni letni dopust za 
Prepotrebne počitnice. Pravzaprav je tako majhen, da bi nas 
moralo pošteno skrbeti.

Razlogov za to, da delajo ljudje v času dopusta vse, samo 
odpočijejo se ne, seveda ni malo. Zelo verjetno pa je eden 
izmed pomembnejših ta, da številne delovne organizacije vse 
prej kot namensko uporabljajo sicer namenska sredstva za 
letni dopust. Seveda šo posledice takšnega početja več kot 
očitne.

In kaj pravi letošnja „sindikalna lista“ o regresih za letni 
dopust? Predvsem to, da mora znašati regres najmanj 1000 
in največ 1200 dinarjev na zaposlenega in da je lahko regres 
za posameznega delavca višji ali nižji od omenjenih zneskov. 
V poprečju so torej sredstva za regres zelo natančno dolo
čena, medtem ko so druga merila, pri katerih naj bi upošte
vali predvsem socialne in zdravstvene razmere delavcev, v 
celoti prepuščena temeljnim in drugim organizacijam združe
nega dela.

Z drugimi besedami to pomeni, da imajo delovne organi
zacije zelo svobodne roke pri oblikovanju politike regresira
nj letnih dopustov. In, kar je še bolj pomembno, delovni 
Kolektivi imajo vse možnosti, da z omenjenimi sredstvi, za 
Katera pravimo da so namenska, tudi dosežejo svoj namen.

Re to opozarjamo seveda z najboljšimi nameni Znova se 
}tatnreč bliža glavna sezona letnih dopustov in še vedno 
^amo vse možnosti, da izoblikujemo takšna merila za

eUtev regresov, s katerimi bomo dosegli njihov namen. Ta 
Pa je, da bi si kar največje število naših delovnih ljudi vsaj 
enkrat na leto privoščilo več kot zaslužene počitnice. A. U,

preštevanje naše manjšine v Avstriji

Obsojamo!
Ob dogovoru treh avstrijskih 

parlamentarnih strank o prešte- 
yanju manjšine kot pogoju za 
*zPolnitev obveznosti iz avstrij
ske državne pogodbe, se delegati 
republiškega sveta Zveze sindika
tov Slovenije pridružujemo pro
testom delovnih ljudi naše de
žele in izražamo našo polno pod
poro Slovencem v Avstriji v nji
hovemu boju. Sklep o prešte- 
vanju ni le dejanje proti manj- 
šini, temveč pomeni tudi revizijo 
državne pogodbe in močan ko- 
r_ak nazaj, tako v razvoju manj- 
atne, kot tudi v splošnem demo
kratičnem razvoju Avstrije. To 
dejanje je izraz popuščanja za
htevam najbolj nazadnjaških av
strijskih krogov, ki s svojimi ne
prestanimi pritiski, tako na

manjšino kot na vse, kar je na
prednega, želijo obnoviti vzdušje 
hladne vojne in preprečiti priza
devanja za mir in sodelovanje 
med obema državama in v Evro
pi sploh. S

Prepričani smo, da se napred
na avstrijska demokratična jav
nost in delavski razred Avstrije 
zavedata daljnosežnosti posledic 
take odločitve in da bosta storila 
vse, da bi se preprečilo ukrepa
nje brez upoštevanja predstavni
kov manjšine.

Delegati republiškega sveta 
ZSS izražajo svojo polno pod
poro in solidarnost s Slovenci v 
Avstriji, kajti njihov boj ni le boj 
za nacionalno svobodo, temveč 
je tudi boj za najširše človekove 
demokratične svoboščine.

Naš posnetek prikazuje laboratorijske vaje na Fakulteti za elktroteh- 
niko v Ljubljani. Vajam pa tokrat ne prisostvujejo redni študentje, pač 
pa diplomirani inženirji, inženirji in tehniki iz proizvodnega procesa v 
slovenskih železarnah. Tu, na fakulteti, sodelujejo na predavanjih, se
minarjih in laboratorijskih vajah in si dopolnjujejo svoje strokovno zna

nje. saj se tudi njihovo znanje iz časov, ko so študirali, »stara«, pač za
voljo nenehnega razvoja tehnologije. O tem, kako je na željo sloven
skih železarn ta fakulteta organizirala dopolnilni študij, berite članek 
na 11. strani.

(Foto: Andrej Agničl
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Delavci in kultura
Sindikati v bitki za uresničevanje samoupravnih zasnov so
cialistične kulture

Minuli četrtek je bila v Ljubljani 12. 
razširjena seja republiškega sveta Zveze 
sindikatov Slovenije. Ker je bila osrednja 
točka dnevnega reda seje obravnavanje 
aktivnosti sindikatov na področju kul
ture, je na seji sodeloval tudi celoten 
republiški odbor sindikata delavcev kul
ture. V nadaljevanju skupne seje pa je 
Vinko Kastelic, družbeni pravobranilec 
samoupravljanja SR Slovenije, poročal o 
odnosih in pojavih pri družbenem varstvu 
samoupravnih pravic delovnih ljudi in 
družbene lastnine, republiški svet pa je v 
zvezi s tem sprejel določena stališča in 
sklepe. Poročilo o tej točki dnevnega 
reda objavljamo na 2. strani.

Skupni seji, ki jo je vodil predsednik 
republiškega sveta tovariš Janez Barborič, 
so prisostvovali tudi številni gostje, poli
tični, javni in kulturni delavci, med njimi 
tudi Beno Zupančič, Franc Šali, Andrej 
Ujčič, Ivo Tavčar, Ivan Potrč, Jože Ma
rolt in Bora Petkovški. Tolikšen odziv 
javnih delavcev je prav gotovo še posebej 
spodbudila osrednja obravnavana tema, 
ki bi ji na kratko lahko rekli „delavci in 
kultura1', ob njeni natančnejši opredelitvi 
pa se seveda izkaže, da gre za iskanje 
odgovora na vprašanje, kako so se in 
kako naj se tudi v prihodnje slovenski 
sindikati dejavno vključujejo v bitko za 
uresničevanje samoupravnih zasnov socia
listične kulture.

O najrazličnejših, a vendarle za sociali
stično družbo najpomembnejših razsež
nostih tega vprašanja, o idejnopolitičnih 
nalogah in kulturni akciji, je uvodoma

spregovorila tovarišica Tilka Blaha, sekre
tarka komisije RS za izobraževanje, zna
nost in kulturo. Druga uvodničarka v 
razpravo pa je bila tovarišica Ančka 
Korže, predsednica republiškega odbora* 
sindikata delavcev kulture, ki je okvirna 
vprašanja dnevnega reda dopolnjevala s 
problematiko kulturnih institucij, seveda 
tudi s stališča samoupravne organizi
ranosti kulturnih delavcev, tako v delov
nih organizacijah kulture kot v samo
upravnih kulturnih skupnostih.

Ker poročamo s seje tik ob zaključku 
redakcije, bomo o razpravi seveda lahko 
več poročali v naslednji številki DE. Da
nes objavljamo na tretji strani le daljši 
izvleček iz uvodnega razmišljanja tovari
šice Tilke Blaha, prihodnjič pa bomo 
objavili tudi povzetek govora Ančke 
Korže.

Že zdaj pa lahko zapišemo, da je raz
prava pokazala, kako nujno je da sindi
kati nadaljujejo s kulturno akcijo, kot je 
dejal ob zaključku predsednik Janez Bar
borič. Razprava je odprla še nove vidike 
te kulturne akcije in tudi posredovala 
vrsto predlogov za dopolnitev stališč in 
sklepov republiškega sveta Zveze sindi
katov Slovenije o uresničevanju samo
upravnih zasnov socialistične kulture. Ta 
stališča in sklepi pa bodo dokončno spre
jeti šele na eni izmed prihodnjih sej repu
bliškega sveta, potem ko jih bodo obrav
navali tudi v osnovnih organizacijah sindi
kata, občinskih svetih in občinskih odbo
rih sindikata delavcev kulture.

S. G.

Z' v

OB ZAKLJUČKU REDAKCIJE

Soglasje
sindikatov
LJUBLJANA, 26. februarja — Po kon

čani seji republiškega sveta se je sestalo še 
predsedstvo RS ZSS in v glavni točki 
dnevnega reda obravnavalo dopolnila k 
družbenemu dogovoru o razporejanju 
dohodka v letu 1976 ter dalo soglasje za 
podpis tega akta, ki ga bo v imenu slo
venskih sindikatov podpisala generalna 
sekretarka Ivanka Vrhovčak.

Med številnimi dopolnili, ki so jih k 
družbenemu dogovoru predlagali sindi
kati, naj omenimo predvsem tista, ki 
zagotavljajo vpliv sindikatov na področju 
dohodka in delitve osebnih dohodkov. 
Tako je med drugim zdaj v družbenem 
dogovoru zapisano, da se sindikati kot 
pobudniki sporazumevanja na področju 
dohodka in delitve osebnih dohodkov — 
obvezujejo, da bodo pri svojem delovanju 
na vseh ravneh organiziranosti ocenjevali 
delovanje samoupravnih sporazumov in 
družbenih dogovorov o razporejanju do
hodka. Razen tega bodo dajali pobude za 
njihovo medsebojno usklajevanje in izpo
polnjevanje ter tako vplivali na uresniče
vanje tekoče družbenoekonomske poli
tike. S tem v zvezi naj dodamo, da bo 
predsedstvo republiškega sveta zveze sin
dikatov že na eni prihodnjih sej podrob
neje obravnavalo problematiko vzgoje in 
izobraževanja, da bi ugotovilo, če je to 
področje v družbenem dogovoru o razpo
rejanju dohodka v letu 1976 pravilno 
ovrednoteno. M Ž
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ZAKAJ ZDRU
ŽUJEMO DELO 

IN SREDSTVA
Pri obravnavanju mesta in vloge sestavljenih 

organizacij združenega dela se v razpravah pogosto 
srečujemo z razlago, ali da gre le za trenutno 
politično — modno obliko ustanavljanja velikih 
podjetij, ki pa sicer ni niti organizacijsko niti 
gospodarsko utemeljena, ali pa da je sestavljena 
organizacija osnovna oblika gospodarske organizi
ranosti, v kateri naj bi združili celotno vodenje 
proizvodnje, delitve in menjave in ga usmerjali iz 
vodstev SOZD.

Koliko je resnice v takih in podobnih razlagah in 
trditvah?

Še nikoli 
niso bil 
tako vis

Ko je Anton Šum- 
rada svojim znancem iz 
kliničnega centra na dia
lizi povedal, da je ,,samo 
navaden delavec11, so se 
mu smejali. Res pa je, da 
je ostal golorok pri odgo
voru na vprašanje, zakaj 
je delovni kolektiv Kovi
noplastike Lož „visoko 
dvignil roke11 — in eno
glasno za umetne ledvice 
na domu.
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žlica
Kaže, da je Celjanom 
uspelo rešiti problem 
družbene prehrane za 
vse zaposlene
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KAJ SMO STORILI...

Obveščanje v OZD
Takšen je tematski okvir dvodnevnega posvetovanja, ki bo 4. in 5. 

marca letos v Beogradu, pripravila pa sta ga svet Zveze sindikatov 
Jugoslavije in koordinacijski odbor Zveze novinarjev Jugoslavije za 
razvoj obveščanja v združenem delu. Na posvetovanju bodo kritično 
predstavili in ocenili, kaj je bilo storjenega po 10. kongresu Zveze 
komunistov Jugoslavije in po 7. kongresu Zveze sindikatov Jugosla
vije za vsestranski razvoj objektivnega obveščanja delavcev v temelj
nih in drugih organizacijah združenega dela na samoupravnih osno
vah. Izmenjali bodo tudi dobre in uporabne izkušnje ter določili 
naloge na tem področju. Pričakujejo, da se bo posvetovanja udeležilo 
okkrog 300 organizatorjev obveščanja v združenem delu, novinarjev 
in družbenopolitičnih delavcev, ki kakorkoli tudi delajo na področju 
obveščanja.

Za posvetovanje so se v svetu Zveze sindikatov Jugoslavije odločili, 
ker številne ocene in raziskave kažejo, kako se še vedno prepočasi in 
z dokajšnjimi odpori delavcem v njihovih temeljnih samoupravnih 
skupnostih omejuje dostop do tako imenovanih relevantnih infor
macij - to je do informacij, ki uporabnika usposabljajo za resnično 
samoupravno ravnanje in odločanje. Posvet v Beogradu naj bi pred
vsem osnovnim in drugim organizacijam sindikata nakazal, kakšno je 
njihovo mesto v uresničevanju delavčeve ustavne pravice biti celovito 
obveščen in dolžnost celovito obveščati o vsem, kar je pomembnega: 
odločanje o razvojnih načrtih, delovnem procesu oziroma postopku, 
ustvarjanju dohodka, delitvi sredstev za razširjeno reprodukcijo in o 
delitvi sredstev za osebne dohodke in skupno porabo.

V gradivu, ki ga je pripravila za posvetovanje komisija predsedstva 
sveta Zveze sindikatov Jugoslavije za izobraževanje, znanost, kulturo 
in informativno-propagandno dejavnost, je poudarjeno, da bodo mo
rale osnovne organizacije sindikata v svoje delovne načrte vnesti tudi 
redno analiziranje razvitosti medsebojnega obveščanja delavcev v 
temeljni organizaciji združenega dela in pri tem posebej preverjati, ali 
so le-ti obveščeni sproti in pravočasno ter objektivno o tistem, o 
čemer se sporazumevajo in dogovarjajo njihovi delegati ne zgolj samo 
v okviru sindikalne organizacije v svojem izvršnem odboru, osnovne 
organizacije sindikata, marveč tudi njihovi delegati v organih samo
upravljanja in v delegacijah za občinski zbor združenega dela ter 
delegacijah občinskih samoupravnih interesnih skupnostih. Glede na 
ugotovljene razmere bodo morale organom samoupravljanja in stro
kovnim službam predlagati, kaj spremeniti, izboljšati in urediti, da 
bodo delavci tudi z učinkovitim medsebojnim obveščanjem usposob
ljeni kot subjekti, se pravi nosilci samoupravnega odločanja.

Za posvetovanje o obveščanju v organizacijah združenega dela in o 
nalogah sindikatov je pripravljenih tudi precej razprav o dosežkih, 
problemih in težavah na področju obveščanja delavcev, ki jih bodo 
udeležencem v Beogradu predstavili organizatorji obveščanja in druž
benopolitični delavci. Zato bomo o nekaterih njihovih ugotovitvah in 
o sklepih posvetovanja še poročali.

v____________________ ________________________________ y

IZ OBČINSKIH ORGANIZACIJ

RS ZSS O DRUŽBENIH PRAVOBRANILCIH SAMOUPRAVLJANJA

BITKA ZA ZDRAVO 
SAMOUPRAVLJANJE

Sindikati na vseh ravneh organiziranosti doslej še niso dajali konkretnih 
pobud za ukrepanje družbenih pravobranilcem samoupravljanja

ŽALEC
Priprave na ustanovitev kluba 

samoupravljavcev v občini Ža
lec gredo h koncu. V javni raz
pravi so samoupravni sporazum 
nekoliko preoblikovali. Pod
pisniki sporazuma so namreč 
predlagali, naj bo članarina za 
člane kluba 0,50 din in ne 1 
din, kot je bil prvotni predlog. 
Prav tako pa je prevladalo mne
nje, naj bi za družbenopolitično 
izobraževanje temeljne in druge 
organizacije prispevale sredstva 
v višini 0,20 % od bruto OD in 
ne 0,25 %, kot so prvotno pred
lagali.

Ustanovna skupščina bo 
predvidoma 27. februarja.

T.T.

RADLJE OB DRAVI
Skupaj s sindikatom in z dru

gimi družbenopolitičnimi orga
nizacijami je delavska univerza 
v Radljah ob Dravi pripravila 
program izobraževanja delega
tov in članov samoupravnih 
organov. Program bodo izvajali 
v klubu samoupravljavcev. Fi
nančna sredstva za njegovo iz
vedbo so zagotovili s sporazu
mom podpisnic, ki ustanavljajo 
klub.

Sprejeti program družbeno
političnega izobraževanja bodo 
začeli izvajati v začetku marca 
povsod tam, kjer bo za to iz
obraževanje dovolj zanimanja. S 
tem bo praktično začel delovati 
klub samoupravljavcev občine 
Radlje ob Dravi.

K W.

RAVNE
NA KOROŠKEM

Na območnih posvetovanjih 
sindikalnega aktiva Mežiške do

line so se dogovorili, da bodo v 
delovnih organizacijah pregle
dali, kako uresničujejo sprejete 
družbene dogovore oziroma 
samoupravne sporazume. Po
dobno kot drugod na Sloven
cem tudi v občini Ravne na 
Koroškem ugotavljajo, da so de
lovne organizacije podpisale 
samoupravne sporazume in 
družbene dogovore, vendar ob
veznosti, ki izhajajo iz sporazu
mov oziroma dogovorov, ne 
uresničujejo. Ugotavljajo celo, 
da nekatere delovne organiza
cije ne izpolnjujejo pred letom^ 
dni sprejetega dogovora, da 
bodo prispevale del denarja, po
trebnega za uresničitev referen
dumskega programa gradenj ob
jektov za potrebe otroškega var
stva in šolstva.

M. A.

MARIBOR

Na zadnji plenarni seji občin
skega sveta ZSS so soglasno 
podprli pobudo delegatk, da bi 
ob 8. marcu — mednarodnem 
dnevu žena - spodbudili delav
ke in delavce v združenem delu 
k akciji za namensko zbiranje 
sredstev za opremo, ki naj 
zdravstveni službi omogoči 
zgodnje odkrivanje raka.

Delegatke so predlagale, da 
bi del sredstev, ki bi jih temelj
ne in druge organizacije združe
nega dela namenile za pogostit
ve in obdaritve svojih delavk, 
namenili za razvoj in opremo 
zdravstvene službe. To pa ne 
pomeni, da bi se morali odpove
dati skromni pozornosti do svo
jih sodelavk ob tem pomemb
nem mednarodnem dnevu. Gre 
torej za pobudo, da bi se ob tej 
priložnosti del sredstev zbral in 
namenil za opremo, ki bi bila 
predvsem v prid in korist žena.

O. S.

Republiški svet Zveze sindikatov 
Slovenije je minuli četrtek med dru
gim obravnaval tudi poročilo o delo
vanju družbenega pravobranilca sa
moupravljanja v Sloveniji. Vinko 
Kastelic, družbeni pravobranilec sa
moupravljanja, je v poročilu o eno
letnem delu tega organa na repu
bliški in na občinskih ravneh zajel 
pojave in probleme varstva samo
upravnih pravic in družbene lastnine 
ter organiziranost družbenih pravo
branilcev samoupravljanja v obči
nah. V poročilu tudi ne manjka 
številnih mnenj in predlogov, kako 
na tem področju doseči še večjo 
učinkovitost.

Na seji smo slišali, da so družbeni 
pravobranilci v Sloveniji v minulem 
letu obravnavali 1126 zadev in od 
tega so jih sprožili delavci ali sku
pine delavcev kar v J 033 primerih. 
Že ta podatek dovolj zgovorno 
kaže, kako potrebna je dejavnost 
družbenega pravobranilca samo
upravljanja. Čeprav se poročilo 
Vinka Kastelica nanaša le na obrav
navane primere, so le-ti vendarle v 
precejšnji meri odraz pojavov in pro
blemov s področja družbenega var
stva samoupravnih pravic in druž
bene lastnine tudi v tistih okoljih, 
katerih zadeve še niso prišle „na 
tapeto" družbenega pravobranilca 
samoupravljanja. Tako neurejenost 
splošnih samoupravnih aktov pred
stavlja resen problem v samouprav
nem razvoju in gospodarjenju orga-

Izvršni odbor RO sindikata 
delavcev v prometu in zvezah 
Slovenije je na zadnji seji med 
drugim obravnaval naloge, na 
katere je pred kratkim opozoril 
posvet komunistov, ki delajo v 
republiškem odbom. IO se je 
strinjal s stališči, ki so bila iz
rečena na posvetu in ki v bistvu 
nakazujejo smeri uspešnejšega 
prihodnjega delovanja. Še zlasti 
pa gre za to, da bi se sindikalni 
delavci na vseh ravneh organizi
ranosti morali aktivneje vklju
čevati v že začete konkretne 
akcije za hitrejše razvijanje 
samoupravnih odnosov v dejav
nostih prometa in zvez, ki so 
vse po vrsti posebnega družbe
nega pomena in trenutno ustav
no ne najbolje konstituirane. 
Da bi na tem področju hitreje

V času, ko se pripravljamo 
na celovito reformo usmerjene
ga izobraževanja, pomeni druž
beni dogovor o reformi izobra
ževanja pedagoških delavcev 
prvi korak. Cilji tega družbe
nega dogovora so: ustreznejše 
izobraževanje za vzgojiteljske 
oziroma pedagoške poklice, iz
biranje najsposobnejših za šola
nje v teh poklicih in končno 
šolanje zadostnega števila jutriš
njih učiteljev in vzgojiteljev.

Ta družbeni dogovor,ki seje 
v praksi delno že začel izvajati, 
bo v javni razpravi prihodnji

nizacij združenega dela. Splošni 
samoupravni akti mnogih organi
zacij združenega dela in drugih de
lovnih skupnosti niso v skladu z 
zakoni, družbenimi dogovori in ti
stimi sporazumi, s katerimi se ure
jajo splošni samoupravni odnosi. 
Mnoge organizacije združenega dela 
tudi še nimajo tako pomembnih 
splošnih aktov, kot so samoupravni 
sporazumi o delitvi dohodka in 
osebnih dohodkov, o medsebojnih 
ramerjih v združenem delu in dru
gi-

Značilno za organizacije z neure
jeno samoupravno zakonodajo je, da 
je ta enostavno prepisana in zato 
vsebuje predvsem načelne določbe. 
Manjkajo pa na primer natančne 
določbe o postopkih, udeležencih, 
kršitvah, dolžnostih strokovnih 
služb, da pripravijo gradivo in po
dobno. Temu se večkrat pridruži 
tudi neorganiziranost in nesamostoj
nost družbenopolitičnih organizacij 
in njihovih vodstev, med njimi tudi 
sindikalne organizacije.

Republiški svet zveze sindikatov 
je sprejel poročilo družbenega pra
vobranilca samoupravljanja v SR 
Sloveniji. Skladno s poročilom pa so 
delegati ugotavljali, da so delavci in 
delovni ljudje dobro razumeli kon
kretno vlogo in pomen družbenih 
pravobranilcev samoupravljanja in 
so ponekod že tudi usposobljeni za 
učinkovito pomoč pri opravljanju 
njihove odgovorne družbene funk-

napredovali, velja še pospešiti 
proces ustanavljanja samouprav
nih interesnih skupnosti na 
tistih področjih, kjer še niso 
ustanovljene, hkrati pa pristo
piti k ustanavljanju ustrezne 
asociacije samoupravnih interes
nih skupnosti v Sloveniji in v 
Jugoslaviji. S tem bi ne le do
segli, da bi posamezna vpraša
nja, denimo razreševanja pro
blematike železnice, urejali hi
treje, kot jih zdaj, saj bik temu 
enotno pristopali tudi v jugoslo
vanskem merilu, marveč bi de
javnosti prometa in zvez, potem 
ko bi med seboj soočile in 
uskladile interese, lahko enotno 
nastopale v odnosih do gospo
darstva in drugih porabnikov 
njihovih storitev.

Eden bistvenih pogojev za to

mesec. O tem pomembnem do
kumentu je razpravljal tudi 
medobčinski odbor sindikata 
delavcev vzgoje in izobraževanja 
Ljubljana. V razpravi so dele
gati poudarili, da z reformo ne 
bi smeli hiteti, češ da je treba 
stvari temeljito pripraviti. So
delovanje v teh pripravah pa si 
je odbor zastavil tudi kot lastno 
nalogo.

V svoj letni delovni načrt je 
vključil tudi organizacijo raz
prav o predlogu načrta reforme 
usmerjenega izobraževanja v SR 
Sloveniji. Med drugim pa bo 
medobčinski odbor sodeloval

erje. Na ta način se je ta družbeni 
organ .v sorazmerno kratkem času, 
predvsem s svojimi pobudami, do
slednostjo pri delu in učinkovitimi 
ukrepi v marsičem dobro uveljavil. 
Delegati republiškega sveta so tudi 
menili, da v sindikatih na vseh rav
neh organiziranosti doslej še niso 
dajali konkretnih pobud in predlo
gov za ukrepanje družbenih pravo
branilcev samoupravljanja tudi v pri
merih, ko bi to morali storiti. „V 
sindikatih moramo še nadalje posve
čati vso pozornost dejanskim vzro
kom za samoupravne spore in jih 
odpravljati po redni samoupravni 
poti," je poudarjeno v stališčih in 
sklepih. Predvsem je treba spodbu
jati učinkovito delovanje samo
upravne delavske kontrole. Prijava 
spora družbenemu pravobranilcu sa
moupravljanja naj torej praviloma 
sledi šele takrat, ko so Izkoriščene 
vse druge možnosti političnega in 
samoupravnega urejanja nastalih 
problemov.

Prav tako so delegati še opozorili, 
da v določenem številu slovenskih 
občin še niso imenovani vsi predvi
deni družbeni pravobranilci samo
upravljanja oziroma še niso začeli 
delovati. Zato so dolžni poskrbeti 
občinski sveti zveze sindikatov in 
skupaj z občinskimi konferencami 
SZDL predlagati občinskim skupšči
nam imenovanje družbenega pravo
branilca samoupravljanja.

so razvita delegatska razmerja. 
Razmere zdaj kljub reorganiza
ciji tega sindikata še niso zado
voljive. Dogaja se, da so stališča 
sindikalnih organov in organi
zacij v TOZD in OZD bliže sta
liščem poslovodnih struktur 
kot pa dejanskim interesom de
lavcev. Tudi to je eden od vzro
kov, zaradi katerih bo RO sindi
kata delavcev v prometu in zve
zah Slovenije še posebej po
zoren do razvoja in utrjevanja 
delegatskih razmerij. To je edi
na pot, po kateri bi odpravili 
dosedanje navade in preživelo 
miselnost ter začeli dejansko in 
učinkovito uveljavljati ustavno 
vlogo združenega dela pri spre
jemanju najrazličnejših odloči
tev.

M. G.

tudi pri iskanju rešitev za uvaja
nje in vsebinsko bogatenje celo
dnevne šole.

Delegati medobčinskega od
bora sindikata delavcev vzgoje 
in izobraževanja bodo tudi po
budniki razprav o povezovanju 
in združevanju šol in drugih 
vzgojnoizobraževalnih ustanov 
v občinah. Delegati so z zado
voljstvom ugotavljali, da je v 
Ljubljani že ustanovljen peda
goški center, v katerega se bodo 
združevale vse ustanove, ki se 
ukvarjajo z vzgojo pedagoškega
kadra. STANKA R1TONJA

IZ REPUBLIŠ
KIH ODBOROV

SINDIKAT DELAVCEV 
PROMETA IN ZVEZ SLOVE
NIJE: konferenca cestnega g0- 
spodarstva je sprejela program 
dela za leto 1976 in razpravljala 
o pomenu in vlogi družbene sa
mozaščite in o nalogah sindikata 
na tem področju. Izvršni odbor 
pa je na svoji seji med drugim 
začel razpravo o kriterijih in me
rilih za ugotavljanje in deliteV 
dohodka na osnovi minulega 
dela ter obravnaval nočno delo 
žensk v prometu in zvezah. Ker 
gre za dejavnost posebnega druž
benega pomena, nočnega dela ni 
mogoče ukiniti; zato pa bo R® 
od vseh organizacij združenega 
dela zahteval, da svoje poslovi 
nje organizirajo tako, da bi 
ženske v nočnih izmenah do 
1978. leta postopoma zamenjali 
moški

SINDIKAT DELAVCEV 
LESNE INDUSTRIJE IN GOZ
DARSTVA SLOVENIJE: Iz
vršni odbor je na zadnji seji ugo
tovil, da bo posebna izobraže
valna skupnost lesarstva v SRS 
lahko ustanovaljena do konca 
marca letos. Po sklepu IO se 
bodo do 15. marca zvrstili se
stanki predsednikov osnovnih 
organizacij sindikata posameznih 
dejavnosti, na katerih bodo na 
osnovi primerjalnih analiz gospo
darjenja za leti 1974 in 1975 
opredelili naloge na področju 
produktivnosti in načrtovanja 
srednjeročnega razvoja.

SINDIKAT DELAVCEV 
UPRAVE, PRAVOSODJA IN 
DRUŽBENOPOLITIČNIH DE
JAVNOSTI SLOVENIJE: IO je 
razpravljal o predlogu pravil in 
akcijskem programu sindikalne 
organizacije carinskih delavcev 
Jugoslavije, o napotkih za na' 
daljnje delovanje RO, ki so se iz
oblikovali na sestanku aktiva ko
munistov v republiškem odboru, 
sejo pa je sklenil z razpravo o 
predlogu družbenega dogovora o 
razporejanju dohodka v letu 
1976.

SINDIKAT DELAVCEV 
STANOVANJSKE IN KOMU
NALNE DEJAVNOSTI SLOVE
NIJE: izvršni odbor je obravna
val potek priprav na ustanovitev 
komisije za varstvo okolja pri Ro 
ZSS in pri tem ugotovil, da bodo 
zaključene v drugi polovici na
slednjega meseca. S pripombo, 
da bi zaradi specifičnih razmer 
za komunalne dejavnosti morah 
poiskati ustreznejši način ugo
tavljanja. produktivnosti dela, se 
je izvršni odbor strinjal s predlo
gom družbenega dogovora o raz
porejanju dohodka v letošnjem 
letu. Da pa bi pospešili uvelja''" 
Ijanje pred kratkim sprejetega 
družbenega dogovora o minimal
nih standardih pri zaposlovanju 
delavcev, bo RO pripravil ana
lizo sedanjih razmer glede biva
nja, prehrane in regresov za d0- 
puste v OZD stanovanjske in ko
munalne dejavnosti

SINDIKAT DELAVCEV KE
MIČNE INDUSTRIJE SLOVE
NIJE: predstavniki SOZD ke
mične industrije so na pogovoru 
o usklajevanju srednjeročnih 
programov razvoja in nalogah 
sindikalnih organizacij na tem 
področju ugotovili, da se sred
njeročni razvojni načrti na po
dročju bazične kemije v naši re
publiki ne prekrivajo, v kemič' 
no-predelovalni industriji Slove
nije in v državnem merilu. Zato 
bo usklajevanje razvojnih progi*; 
mov terjalo vso pozornost tudi 
sindikalnih organizacij. Na seji 
komisije za samoupravljanje pa 
so med drugim ocenjevali dose
žene rezultate na področju sa
moupravne organiziranosti h1 
povezovanja v združenem delu 
ter sprejeli program dela komi
sije za letos.

SINDIKAT DELAVCEV 
TEKSTILNE IN USNJARSKE 
INDUSTRIJE SLOVENIJE: ID 
je ugotovil, da se strokovni, P® 
slovni in drugi dejavniki s pod^ 
ročja tekstilne in usnjarsko pr® 
delovalne industrije na splosn0 
uspešno vključujejo v uresnice; 
vanje sklepov RO o stabilizacij1 
gospodarjenja. Izvršni odbor je 
tudi potrdil predlog družbenega 
dogovora o razporejanju doho 
ka v letu 1976 in določil „vozi^ 
red" posvetovanj o produktivno 
sti dela v predilnicah, tkalnica , 
trikotažni in konfekcijski indu
striji oziroma posvetovanj o ra 
porejanju dohodka v tekstilni * 
usnjarsko predelovalni industriji-

MILAN ŽIVKOVlC

PROMET IN ZVEZE

Čigav je sindikat?
Ne dovolj razvita delegatska razmerja so vzrok, da so stališča sindikal
nih organizacij v OZD prometa in zvez pogosteje bliže interesom poslo
vodnih struktur kot pa interesom! delavcev

DRUŽBENI DOGOVOR O IZOBRAŽEVANJU PEDAGOŠKIH DELAVCEV

Boljši kadri za »novo« šolo
Korak naprej k reformi usmerjenega izobraževanja _______



Ga. v središču pozornosti

Zakaj je republiški svet ZSS skupaj z RO sindikata 
delavcev kulture na svoji seji 26. februaija obravnaval temo 
»delovanje sindikatov pri razvijanju samoupravnih zasnov 
socialistič e kulture? “ Prav gotovo ne le zato, ker o tej temi 
že dolgo ni razpravljal. Najpomembnejše razloge, ki so to 
narekovali, je uvodoma poudarila Tilka Blaha.

, v minulih letih se je v naši 
■tižbi marsikaj spremenilo, je 

ae]ala, postali smo bogatejša, 
razvitejša družba, dosegli smo 
■p' osebni in družbeni stan- 
. ard- Samoupravne odnose smo 
z °kvirov delovne organizacije 

Razširili na vsa področja druž- 
enih dejavnosti in skupnih in- 

|eresov. in prav zdaj priprav- 
jamo nov srednjeročni načrt 
ružbenoekonomskega razvoja 

?a naslednje petletno obdobje, 
|n to na novih samoupravnih 
eit1eljih planiranja. Zaradi vse- 

^a tega je prav ta čas zelo pri
den, da temeljiteje ocenimo' 
'tašo dosedanjo dejavnost pri sa
moupravnem snovanju kulturne 
Politike in da izluščimo temelj- 
ne naloge sindikata na področju 
Samoupravne zasnove prihod- 
nleSa kulturnega razvoja.

. Nova ustava, zadnji kongresi 
111 dokumenti ZK in ZS so nas 
Politično zadolžili, je dejala to- 
arišica Blaha, da se mnogo bolj 
ft doslej obrnemo k človeku,
,a začrtamo pota in načine za 
mtrejše osveščanje in osvoba- 
laoje delavskega razreda, kajti 
na poti k osnovnemu družbe- 
nemu cilju — izgraditvi mate- 
Oalno in duhovno bogatejše 
mžbe, družbe, v kateri bo de- 
avec v celoti odločal o pogojih 

111 rezultatih svojega dela — se 
moramo nenehno ustavljati ob 
vPrašanju, kako se krepi samo
upravna, socialna pa tudi kul
turna zavest delavskega razreda, 

a oi bil kos svojim nalogam.

K° je opredelila bistvene 
premembe v družbenoeko

nomskih odnosih tudi na po- 
. ročju kulture, je Tilka Blaha v 
, alievanju poudarila, da so z 
. , aJanjem delegatskih odnosov 
postajale možnosti, da se na 

ravni vzpostavi celovitost 
ploveških hotenj in da se v 
polni meri razvije in uveljavi 

atavarjalnost delavcev. Torej je 
0 hkrati pogoj in osnova za 

Poseganje zgodovinsko nastale 
elitve dela, to pa pomeni po

topno izginjanje ločnice med 
ročnim in umskim delom. De- 
avski razred dobiva vse mož
nosti, da uveljavi svoje kulturne 
mterese, da uveljavi pogoje za 
nogatejše kuT.urno življenje, za 
metniško ustvarjanje, ki bogati 
mvekove izkušnje in duha, 
metnost, ki človeka humani- 

Pta. A, da bi vse te možnosti 
^koristili, mora kulturna poli- 
ttka mnogo bolj kot doslej za- 
?Pjeti vse razsežnosti človekove 
ulture, ne pa črpati le iz po- 

nuuhe programov kulturnih in-

ENOSTRANO IN ZOŽENO 
POJMOVANJE KULTURE
Marsikje se namreč še srečujemo 

z zelo ozkim in enostranim pojmo
vanjem kulture, je dejala Blahova, 
ko je podrobneje opredeljevala po
jem kulture. Takšna pojmovanja 
nam skušajo vsiljevati zaprte in 
tehnokratske strukture, je dejala, 
bodisi iz gospodarstva bodisi iz kul
ture same. Pazlagajo nam, naj se s 
kulturo ukvarjajo le kulturne insti
tucije - zato jih končno imamo! - 
ali pa tisti posamezniki, ki se s 
kulturo ukvarjajo nepoklicno, ama
tersko - končno je to njihov konji
ček! Kultura seveda ni samo ustvar
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tako skromna, se krha ob neprema
ganih odporih, nerazumevanju in ob 
podcenjevanju kulture - največkrat 
vodilnih delavcev, vsekakor pogo
steje kot pa neposrednih proizva
jalcev.

V tretjem primeru gre za delovne 
organizacije, kjer niso še začeli z 
nikakršno kulturno akcijo. V teh 
organizacijah, ki so številnejše, vlada 
popolno kulturno mrtvilo in navi
dezna nezainteresiranost delavcev za 
kulturno življenje.

In končno smo pri četrti oceni. 
Velja za tiste, žal tudi še ne tako 
maloštevilne delovne organizacije, 
kjer še vedno prevladuje odkrit od
por do kulture pri vodilnih delavcih, 
kdaj pa kdaj pa tudi pri sindikalnih 
aktivistih, ki podlegajo temu vplivu. 
V teh okoljih se zlomi vsak, še tako 
majhen poizkus posameznikov, da 
bi na tem področju karkoli spreme
nili.-

Na posvetih, kjer tudi ni bilo 
malo delavcev iz proizvodnih delov
nih organizacij, so nas le-ti opozar
jali, je dejala Blahova, da je še mar
sikje močno razširjeno mnenje vo-

delavcev niso odločilna le - in tudi 
ne predvsem — materialna sredstva, 
odločilen je in bo predvsem odnos 
vseh dejavnikov v delovni organiza
ciji do kulture.

POSEBNI DRUŽBENI 
OZIROMA NACIONALNI 

POMEN KULTURE 
JE TREBA

POTRJEVATI Z DELOM
Nato je govorila Tilka Blaha o 

interesnem povezovanju delavstva z 
delavci kulture in v zvezi s tem 
predvsem o delovanju dvodomnega 
sistema v samoupravnih interesnih 
skupnostih in o prizadevanju poklic
nih kulturnih institucij, da tudi 
same poiščejo pota do delavcev. Ko 
je omenila veliko pripravljenost 
mnogih (zlasti knjižnic in gledališč), 
da približajo kulturne dobrine delav
cem, je navedla primer institucij, ki 
so upoštevale različno kulturno ra
ven, različne življenjske in kulturne 
razmere delavcev (delavska naselja, 
samski domovi, nerazvita področja.

Aktivnost sindikatov na področju kulture

V bitki za uresničevanje 
samoupravnih zasnov 
socialistične kulture

Iz uvodnega razmišljanja TILKE BLAHA, sekretarke RS ZSS za izobraževanje, znanost in 
kulturo na seji republiškega sveta Zveze sindikatov Slovenije.

jalnost umetnikov, poustvarjalnost 
umetniških poklicnih umetnikov, ni 
le ustvarjanje pogojev za njihovo 
delo, organiziranje možnosti, da ta 
njihova ustvarjalnost najde pota do 
bralcev, poslušalcev, gledalcev. Kul
tura tudi niso le kulturne vrednote, 
ki jih je človeštvo ustvarilo v prete
klosti. Kultura posega mnogo širše v 
človeško bit, v svet njegovih etičnih, 
nazorskih in estetskih norm. A s 
svetom teh norm se ne srečuje člo
vek le v svojem prostem času, deni
mo v času, odmerjenem za kulturo. 
Oblikuje ali preoblikuje, potrjuje 
človek te svoje norme ob delu in z 
delom, v samoupravnem delovanju 
in v osebnem življenju. Zato tudi 
govorimo o kulturi, kadar govorimo 
o ustvarjalnem odnosu delavcev do 
lastnega in skupnega dela v delov
nem procesu, kadar govorimo o hu
manizaciji medsebojnih odnosov. 
Gre preprosto za to, da kulturo 
pojmujemo tako široko, da ta širina 
zaobjame celovit revolucionarni etos 
dela. A kulturne norme tega etosa 
dela so, da nihče ne živi na tuj 
račun in tega tudi ne dopusti dru
gim, da živimo od rezultatov last
nega in skupnega dela, skratka, da 
imamo visoko moralen odnos do 
dela in rezultatov dela. Kulturne 
norme^tega revolucionarnega etosa 
dela so tudi v razviti zavesti, da 
mora biti vse, kar človek ustvarja 
koristno ne le po materialnih, tem
več tudi duhovnih kriterijih (smisel 
za lepoto, za resnične vrednote, člo
veško polne odnose, v katerih se bo 
uveljavljala solidarnost, vzajemnost, 
strpnost).

UPRETI SE MORAMO 
TEHNOKRATSKIM 

POGLEDOM NA KULTURO
Ko je Tilka Blaha ocenila doseda

nja prizadevanja in aktivnost sindi
katov pri uresničevanju pred petimi 
leti sprejetega družbenega dogovora 
o kulturni akciji, je podrobneje raz
členila oceno stanja v OZD. Če bi to 
stanje hoteli bolj pregledno sistemi
zirati, bi lahko rekli, da gre za štiri 
poglavitne ocene:

Najprej gre za tiste organizacije, 
ki so uspele razviti sodelovanje vseh 
dejavnikov (ZK, sindikatov, ZSMS, 
samoupravnih organov in strokovnih 
služb v delovnih organizacijah, kul
turnih društev in animatorjev) in s 
tem široko in mnogo stransko kul
turno dejavnost. V teh okoljih so po 
navadi samoupravni in delegatski 
odnosi seveda že bolj razviti in prav 
prek njih se tudi uveljavljajo kul-. 
turni interesi delavcev tako v sami 
delovni organizaciji, v delavskem 
kulturnem društvu- kot tudi v kul
turnih skupnostih, svetih kulturnih 
ustanov, krajevnih skupnostih in 
drugod.

V drugem primeru gre za delovne 
organizacije, kjer sicer sodelujejo 
sindikalne komisije za kulturo ali 
posamezne amaterske skupine, ki 
občasno prirejajo različne priredit
ve. Toda v teh primerih je kultura 
še vedno le nekak dodatek, ne pa 
pomembna sestavina dela in življe
nja delavcev. V teh organizacijah 
tudi še ni tvornega sodelovanja med 
vsemi dejavniki, kulturna akcija, že

dilnih delavcev, da je kultura le za
sebna stvar posameznikov, nekakšno 
posebno ljubiteljstvo, ki za proiz
vodni družbeni razvoj ni nikakršne
ga pomena. To svoje mnenje po 
navadi podkrepijo s trditvijo, da ma
terialno še nismo tako bogati, da bi 
lahko široko razvijali pogoje za tisto 
dejavnost delavcev, ki po njihovem 
presojanju ne prispeva k višji storil
nosti in višjemu dohodku in, kot 
pravijo, vsaj obratnega vpliva kul
ture znanost še ni dokazala. Zato bi 
morali najprej zagotoviti višjo mate
rialno raven - tako pravijo - in šele 
potem poskrbeti tudi za višji kultur
ni standard delavcev. Delno je sicer 
razumljivo, da tako govorijo, ker so 
mnogi vodilni delavci res zelo izpo
stavljeni bremenom gospodarskih te
žav. Največkrat pa gre le za njihovo 
prakticistično kratkovidnost, v ka
teri gre le dohodku pravica, da se 
povzpne „na tron“ človeškega na
predka. A kako naj bo ta naš sociali
zem globoko počlovečen, če bi 
obveljala pojmovanja o taki abso
lutni veljavi denarja, suhi materiali
zaciji vseh odnosov in odločitev. Ne 
moremo pristajati na teorijo, ki lo
čuje bitko za materialni napredek 
od bitke za pravilno duhovno usme
ritev delavcev. Bitka proti zaosta
losti ni le bitka za materialni napre
dek, bitka proti materialni revščini 
je hkrati bitka proti duhovni revšči
ni in vsemu, kar ovira duhovni raz
voj delavstva. To je skratka kulturni 
boj! Tovariš Mika Špiljak, pred
sednik sveta ZSJ, je na nedavnem 
posvetu o kulturi dela v Pirotu pose
bej poudaril, da za razvoj kulture

delavci iz drugih republik) in s tem 
prilagodile način približevanja kul
ture tudi tistemu delu delavstva, ki 
je bil doslej od nje najbolj odtrgan. 
Niso se zadovoljile, denimo, le s 
klasično obliko abonmajev ali z raz
pošiljanjem vstopnic v delovne orga
nizacije, s klasično obliko knjižni
čarstva. Tudi sami so šli med delav
ce, v njihove delovne obrate, naselja 
in tako začeli prebijati led in podi
rati pregraje, ki so doslej ločevale te 
delavce od poklicnih kulturnih de
javnosti. In zanimivo je, daje v teh 
kulturnih kolektivih mnogo več 
pristnega razmišljanja o tem, zakaj 
ima kultura poseben družbeni po
men, da.to ni nekaj, kar je enkrat za 
vselej dano in priznano, da je ta 
poseben družbeni pomen kulture 
potrebno potrjevati z delom.

Ob tem je Blahova opozorila tudi 
na različne poglede, ki obstajajo pri 
opredeljevanju posebnega družbene
ga pomena oziroma pri opredelje
vanju nacionalno pomembnih usta
nov. Tu bi morali še marsikaj razči
stiti, je dejala. Predvsem je modro in 
preprosto o tem mislil nekdo, ki je 
pred dnevi na aktivu komunistov v 
republiškem odboru delavcev kul
ture dejal: da, toda do programov 
nacionalno pomembnih ustanov ima 
pravico prav tako delavec iz Len
dave kot delavec iz Ljubljane. Po
seben nacionalni pomen kulturnih 
ustanov bodo delavci zato zagotovo 
brez pridržka priznali vsem tistim, 
ki bodo funkcijo kulture opravljali v 
celotnem nacionalnem prostoru ali 
za celotne nacionalne potrebe ne

glede na to, kje je njihova matična 
hiša locirana. To pa je hkrati odgo
vor na vprašanje, kaj so tisti osnovni 
kulturni pogoji, ki si jih delavski 
razred hoče in mora zagotoviti, da 
bo uveljavil vzajemnost in solidar
nost tudi na tem področju. In ob 
tem razmišljanju bi rada opozorila 
še na dve spoznanji: dialektike, se 
pravi povezanosti in soodvisnosti, 
množičnega in nacionalno pomemb
nega v kulturi, ni mogoče opredeliti 
enkratno, ni mogoče opredeljevati, 
ne da bi v tem nenehnem ocenje
vanju sodelovale množice. Bitko za 
množični prodor kulture med delav
ce ni mogoče voditi brez množic!

CELOVITO NAČRTOVANJE 
MATERIALNEGA 

IN DUHOVNEGA RAZVOJA
V posebnem poglavju se je Tilka 

Blaha posebej pomudila pri nalogah 
sindikatov ob izdelavi srednjeročnih 
načrtov v temeljnih organizacijah, 
interesnih skupnostih in družbeno
političnih skupnostih. Poudarila je, 
da moramo zagotoviti predvsem ce
lovito načrtovanje materialnega in 
duhovnega razvoja družbe.

Posebej pa je spregovorila o kul- 
turno-amaterski dejavnosti in po
membnosti le-te. Sindikati so zainte
resirani za vsa področja duhovne 
ustvaijalnosti delavcev. Delavska 
kulturna društva vse bolj preraščajo 
iz pretežno ljubiteljskih društev v 
širše družbene organizacije na po
dročju kulture. V temeljnih organi
zacijah in krajevnih skupnostih pre
vzemajo tudi funkcijo kolektivnih 
organizatorjev in animatorjev kul
turnega življenja delavcev in obča
nov nasploh, postajajo vzgojna sre
dišča za oblikovanje kulturno-estet- 
skih vrednostnih meril, in ne nazad
nje široka tribuna za oblikovanje 
kulturne politike in kulturnih pro
gramov v svojem okolju. Amateri
zem vse bolj postaja množično orga
nizirano kulturno gibanje delovnih 
ljudi,

SEVEDA MORAMO 
S KULTURNO AKCIJO 

NADALJEVATI
Predno je Tilka Blaha sprego

vorila o tem, kako bi se sindikati 
lahko letos najlepše oddolžili spo
minu Ivana Cankarja, katerega 
100-letnico rojstva letos proslavlja
mo, je odgovorila tudi na vprašanje 
nekaterih, ali bomo sindikati nada
ljevali s kulturno akcijo. Dejala je, 
da odgovor na to vprašanje seveda 
ne more biti drugačen kot pritrdi
len.

Na osnovi petletnega spremljanja 
izvajanja kulturne akcije pa lahko 
danes ugotavljamo, da smo s to akci
jo sprožili vrsto koristnih spodbud 
in dejanj na vseh področjih in vseh 
ravneh kulturnega delovanja. Med 
najpomembnejše uspehe sodi vseka
kor to, da lahko danes zelo kon
kretno ugotavljamo večji interes de
lavcev za kulturo. K temu je prispe
vala tudi večja zavzetost in boljša 
organiziranost sindikatov na tem 
področju. Kulturna akcija nam je 
torej tudi v prihodnje še kako po
trebna, zlasti še pri uresničevanju 
zasnov socialistične samoupravne 
kulture. Kulturna akcija je torej traj
na naloga sindikatov in drugih pod
pisnikov tega družbenega dogovora, 
je oblika boja za kulturno rast in 
kulturni razvoj.

ZENSKA NIMA ČASA ZA FUNKCIJE
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„Delali smo v tovarni in mestu. Ni 
bilo ne sobote ne nedelje. Delali smo s 
takšnim poletom, da pozneje, ko je 
udarniškega zmanjkovalo, sploh nismo 
vedeli, kaj bi s prostim časom. Potem 
pa so rekli, da našemu socializmu 
najbolj ustrežemo, če podaljšamo de
lovno dobo. Za nas ženske, na 35 let. 
Prav. Takrat, denimo raje do nedavna, 
ni bilo toplih obrokov, ne prevozov na 
delo, ne vrtcev, čeprav jih še danes 
primanjkuje. Danes zveni to smešno, 
toda koliko problemov je trlo ženske. 
Še danes smo izpostavljene proble-. 
mom, ki nas neusmiljeno pestijo. Po
glejte delavko, ki je danes pri petdese
tih. Ta je dala že vojno skozi, potem 
obnovo, potem vse drugo, da bi lahko 
zdaj stregla 24 statvam, od katerih 
ima samo ena v 4.000 niti in če gre še 
za pisane osnove, za votek in za 
nočno izmeno, potem nam postane 
jasno, kako krvavo je zaslužen ta de
nar. Poglejte, zdaj sem vodja čistil
nice, ki zaposluje 93 delavcev. Od teh 
jih je skoraj 80 delovnih invalidov. 
Zvečine so to nekdanje tkalke. Zato 
pravim, da bi morali nazaj na 30 
delovnih let. Tu se mučijo, in z zad

njimi močmi napenjajo zgarane žen
ske, pred vrati pa čakajo mladi, za 
delo in revolucijo sposobni ljudje. 
Toda kaj, ko za oboje ni dovolj delov
nih mest. To je krivica, ki jo nikoli 
nismo ne načrtovali niti predvidevali.

Že 28 let sem nenehno nekakšen 
sindikalni funkcionar. Povem vam, da 
sem večno vedela, kaj bi rada. To sem 
tudi povedala, kaj, ko me ni nihče 
slišal. Tako slišal, da bi to kaj spreme
nilo. Tudi vi, novinarji, ste pozabili na 
nas, delavke. Mi lahko poveste, koli
kokrat ste bili v MTT med delav
kami? Kolikokrat ste v resnici hoteli 
slišati probleme, ki nas terejo? Še 
danes, ko se sploh ne da primerjati to 
življenje s tistim pred 25 ali 15 leti, 
celo pred petimi leti, imamo mnogo 
problemov. Kako neiskreno je to, zdaj 
in ta hip tako pomembno razprav
ljanje o ženski enakovrednosti. Poglej
mo žensko delavko in ue žensko — 
uslužbenko. Osem ur v tovarni, delo v 
treh izmenah, potem družina pa se 
najde nekdo, ki pravi: KAKO, DA JE 
VAŠ KOLEKTIV PRETEŽNO ŽEN
SKI, FUNKCIJE PA IMAJO ZVEČI
NE MOŠKI! Na takšna vprašanja več

sploh ne odgovarjam! To, da imajo v 
našem kolektivu odgovorne in poli
tične funkcije zvečine moški, je nuj
no, nikakor pa ne žalostno. Kako se 
naj tako zaposlena ženska še politično 
udejstvuje? Pri tem pa kategorično 
trdim, da naša delavka ni nobena 
donda, ni nerazgledana niti nepriza
deta. O, vse življenje delam med že
nami in vem, kaj vse smo zmožne, 
koliko vemo in kaj hočemo. Ocene o 
tem, kako delavke nismo zainteresi
rane, kako nočemo znanja, so tako 
kruto krivične, kot je kruta resnica, 
da se še vedno ne moremo v polni 
meri vključevati v vse tokove življenja, 
ker smo preobremenjene z delom. Si
cer pa, da se ne bi napak razumeli: 

.mar ni res, da ženske na koncu le 
dosežemo tisto, kar hočemo, le daje 
naš način boja drugačen. Vsakemu 
moškemu upam v brk povedati, da je 
v resnici zmagovalka — žena. No, zdaj, 
ko sem se dobro razrepenčila, nehaj
va. Tega ne pišite, ker bodo dedci v 
tovarni planili v krohot. Jaz sem nam
reč - samska ... Hahaha ...“

JANEZ SEVER

iz albuma
sindikalnih delavcev

INGE PELC, MTT Maribor
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OBISK PREDSEDNIKA SLOVENSKIH SINDIKATOV V POMURJU

VSI SKUPAJ MORAMO
STORITI VEČ!

V lendavski občini niso zadovoljni z razvijanjem kooperacijskih odnosov med zasebnimi kme
tijskimi proizvajalci in organizacijami združenega dela — Sindikalna lista velja za vso Sloveni
jo — »Oživiti« delitev po delu — Ekstenzivno zaposlovanje bi se maščevalo

Nismo še utegnili urediti vseh zapiskov o nedavnem obisku 
predsednika slovenskih sindikatov inž. Janeza Barbariča v lendav
ski občini. Veliko jih je in zanimivi so. Nabrali smo jih v pogovoru 
predsednika Barbariča s člani medobčinskega sveta Zveze sindika
tov za Pomurje, na obisku v lendavski Nafti, ki je združena v INO, 
in na lemi konferenci lendavskih sindikatov.

Prav gotovo ne bi imelo smisla ponavljati poročevalskih poseb
nosti s tega obiska, temveč želimo napraviti kritičen pregled 
vprašanj, ki so bila v žarišču pozornosti v njegovih razgovorih. Po 
svoje so nekoliko posebna, kot je tudi značilna vrsta posebnosti 
Pomurja in lendavske občine še posebej. Ton tem posebnostim pa 
nedvomno daje mpnjša razvitost tega območja, ki pa ima ambi
ciozne razvojne načrte. O nekaterih stvareh seveda razmišljajo po 
svoje. Takšen občutek dobi človek, ko posluša njihove ,.argu
mente" o oživljanju sindikalne liste v praksi, kar je bila ena 
pomembnih tem razgovora v lendavski Nafti. Ob tem pa se je 
predsednik slovenskih sindikatov Janez Barborič seznanil tudi s 
srednjeročnim načrtom razvoja lendavske občine, doseženo stop
njo razvoja samoupravnih odnosov, povezovanjem lendavskega 
gospodarstva v širšem slovenskem in jugoslovanskem prostoru in še 
posebej z nekaterimi vprašanji sindikalne organiziranosti v Pomur
ju.

Poudariti velja, da je Janez 
Barborič prišel v Lendavo na 
delovni obisk, in vse kaže, da so 
bila vprašanja za razgovor z 
njim skrbno pripravljena. Med 
osrednjimi temami je bilo seve
da zaposlovanje in razvoj te 
občine glede na cilje srednje
ročnega razvoja Slovenije. Len
davska občina je še pretežno 
kmetijska, saj se kar 60 % prebi
valcev ukvarja s to dejavnostjo. 
Toda razdrobljenost kmetijskih 
površin v lendavski občini in 
Pomurju sploh je še posebej kri
tična, saj pride na posestnika le 
2,8 ha kmetijske površine. Seve
da je potrebno opozoriti pri 
obravnavanju te občine tudi na 
posebnosti, ki izhajajo iz ob
mejne lege. Posebno značilnost 
pa daje dogajanjem v občini 
tudi devettisoč članska madžar
ska nacionalna skupnost, ki živi 
predvsem v obmejnih vaseh. 
Neka analiza, ki so jo naredili v 
Lendavi, kaže, da se je 30 % 
prebivalcev obmejnih vasi v zad
njih petih letih izselilo. To pa 
narekuje vsem dejavnikom v ob
čini, da se temeljiteje lotijo re
ševanja problemov, s katerimi 
se srečujejo zasebni kmetijski 
proizvajalci v proizvodnji, ko
operacijskih odnosih in povezo
vanju z družbenimi subjekti go
spodarjenja na področju kmetij
ske proizvodnje.

Janez Barborič je med dru
gim tudi dejal, da so dohod
kovni odnosi med zasebnimi 
kmetijskimi proizvajalci in aso
ciacijo združenega dela v kme
tijstvu edini porok za večie

vključevanje zasebnih kmetij
skih proizvajalcev v koopera
cijsko povezovanje in tudi re
snična osnova za razreševanje 
vseh problemov, s katerimi se 
srečujemo vslovenskem kmetij
stvu."

Predsednik slovenskih sindi
katov je v razgovoru s člani 
medobčinskega sveta Zveze sin
dikatov za Pomurje še posebej 
opozoril na nujnost nagrajeva
nja po delu in tudi na pospeše
vanje množične inventivne de
javnosti, kar prav gotovo prispe
va k boljšemu gospodarjenju in 
dolgoročno vključuje v pro
gram razvoja stabilizacijsko 
obnašanje. Seveda pa je ob tem 
potrebno poudariti, da morajo 
delavci celovito razporejati do
hodek, ki ga ustvarjajo ter se pri 
tem držati dogo voljenih meril, 
zapisanih v samoupravnih spo
razumih o delitvi dohodka in 
osebnih dohodkov.

NESPORAZUMI O 
SINDIKALNI LISTI

V lendavski Nafti so pravza
prav predsednika Barboriča 
,.napadli" z neuresničevanjem 
določil sindikalne liste. Razmiš
ljanja o uresničevanju teh dolo
čil so nekolikanj drugačna, kot 
drugod, kajti Nafta sodi v pa
nožni sporazum Ine, ki je v 
bistvu tudi sporazum rafinerij
skih in naftnopredelovalnih de
lovnih organizacij. Predsednik 
slovenskih sindikatov Janez 
Barborič je v razgovoru s pred
stavniki tega 800-članskega ko
lektiva opozoril na resnico, da

smo začeli urejati vprašanja re
gresov za dopust, nadomestil za 
bolniški stalež in tudi jubilejnih 
nagrad ter „odpravnin“ ob upo
kojitvi šele pred nekaj leti. Pred 
tem smo se srečevali z različ
nimi rešitvami teh vprašanj, ki 
so v resnici poglabljale socialno 
diferenciacijo.

V lendavski INI so predsed
nika Barboriča seznanili tudi z 
resnico, da v procesu obUko- 
vanja določil sindikalna ijstp ta
kolektiv ni sodeloval. Janez 
Barborič je dejal: „Vodstvo sin
dikalne organizacije in tudi dru
gi morajo dati odgovor delov
nemu kolektivu lendavske Ine, 
zakaj niso prispevali svojih sta
lišč v procesu oblikovanja sindi
kalne liste. V 90% slovenskih 
delovnih kolektivov v temeljnih 
organizacijah združenega delaje 
bila sindikalna lista v bistvu re
ferendumsko sprejeta. Sicer pa 
v letošnjih določilih ne gre za 
spreminjanje načel dogovarja
nja, pač pa le za valorizacijo 
zneskov za regrese pri prehrani, 
za letovanja delavcev, nadome
stila za bolniški dopust itd. Ne 
moremo si dovoliti, da bi ne 
veljala določila sindikalne liste 
za vso republiko, kajti v tem 
primeru se bomo srečevali z 
velikimi problemi, ki so pred
vsem posledica različnih pristo
pov pri razreševanju teh vpra
šanj, ki jih navaja sindikalna 
Usta. V liberalističnem času je 
bil dohodek fetiš. Zato so neka
teri tudi dobivali več kot pol 
milijona starih din regresa za 
dopust. Nekaj podobnega, se
veda ob manjših zneskih, velja 
za regresiranje malice v delov
nem času. C e so slovenski de
lavci sprejeli sindikalno listo, 
potem bo veljala tudi za delovni 
kolektiv Ine - NAFTA, kajti ta 
kolektiv gospodari in živi v slo
venskem družbenem in gospo
darskem prostoru.."

KAKŠEN
SREDNJEROČNI

RAZVOJ?
V razgovoru je Janez Baibo- 

rič opozoril tudi na uresniče
vanje srednjeročnega načrta 
razvoja slovenskega gospodar
stva. Ob tem se še vedno sreču
jemo z nekaterimi prekrivanji, 
ki so v resnici posledica neure
jene delitve dela in proizvodnih 
programov. To še predvsem ve-

KOLEDAR
NALOG

Ob nalogah, ki so v teku in 
pomenijo uresničevanje delov
nega načrta za leto 1976 bodo 
v prihodnjem tednu v ospredju 
predvsem tri zadeve.

Najprej bi omenili podpisova
nje družbenega dogovora o raz
porejanju dohodka v letošnjem 
letu, ki bo v sredo, 3. marca.

V četrtek, 4. marca se bo v 
Novem mestu v tovarni Labod 
sestalo predsedstvo RS ZSS in 
obravnavalo zaključno poročilo 
o dejavnosti v mednarodnem 
letu žensk ter opredelilo bo
doče naloge na tem področju.

Tudi v prihodnjem tednu pa 
se bo nadaljevala politična akci
ja v zvezi s podpisovanjem 
samoupravnih sporazumov o 
pokrivanju izpadlih transport
nih tiohodkov na železnici ter 
razvoja železniške in luške in
frastrukture v obdobju do 
1980. leta, kakor tudi akcija za 
ustanovitev SIS PTT prometa.

PONEDELJEK, 1. MARCA
- komisija za samoupravno sporazumevanje o dohodku in delitvi osebnih 

dohodkov pri RO sindikata delavcev kulture bo obravnavala dogovor o delu 
v letošnjem letu in soglasju k vrednostnim bonom za prehrano

-- komisija za samoupravno sporazumevanje o dohodku in delitvi sredstev 
za osebne dohodke pri RO sindikata delavcev kovinske industrije bo raz
pravljala o predlogu uskladitve samoupravnega sporazuma o razporejanju 
dohodka in sredstev za osebne dohodke v zlatarstvu s sindikalno listo 76 ter 
o mnenju k izdaji vrednostnih bonov za prehrano

TOREK, 2. MARCA

SREDA, 3. MARCA
- na seji komisije za življenjske in delovne razmere pri RO sindikata 

delavcev vzgoje in izobraževanja se bodo pogovorili o pripravi ocene življenj
skih in delovnih razmer v dijakih domovih in srednjih šolah ter o pripravi 
ocene o gibanju osebnih dohodkov v šolstvu vletfli 1971 do 1975

Četrtek, 4. marca
- v tovarni Labod v Novem mestu se bo sestalo predsedstvo RS ZSS, da 

bi obravnavalo zaključno poročilo o dejavnosti v mednarodnem letu žensk 
in opredelilo bodoče naloge

- komisija za nadaljnji razvoj samoupravljanja pri RO sindikata delavcev 
kovinske industrije bo razpravljala o delovnem načrtu za letos in o nekaterih 
problemih samoupravne delavske kontrole

PETEK, 5. MARCA
- predsedniki osnovnih organizacij sindikata v SOZD GIPOSS in člani 

RO sindikata gradbenih delavcev bodo razpravljali o sindikalni dejavnosti v 
SOZD in o razvojnih problemih te organizacije

— RO sindikata delavcev kulture sklicuje sejo iniciativnega odbora za 
ustanovitev meddejavnostnega odbora za informatiko, na kateri sc bodo 
pogovorili o delovnem načrtu za leto 1976.

Ija za kemično industrijo. Len
davska Nafta pa je že dobila 
„zeleno luč" za povečanje 
zmogljivosti, kajti vsi drugi pro
jekti, ki niso posledica resnično 
„čistih“ izračunov, kjer viri su
rovin niso točno določeni in 
kjer tudi povezovanje z uporab
niki ni opredeljeno, ne morejo 
dobiti družbene verifikacije.

Predsednik Barborič je na 
posvetovanju s člani medobčin
skega sveta Zveze sindikatov za 
Pomurje še zlasti opozoril na 
uveljavljanje načela nagrajeva
nja po delu. Pri tem je opozoril, 
da je pravzaprav tudi v sistemu 
nagrajevanja po delu, ki še ni 
uresničeno v praksi, razlog za 
manjšo produktivnost, slabo 
organizacijo dela in ne nazadnje 
tudi nerazvito inventivno dejav
nost. Barborič je celo naravnost 
vprašal, koliko so osnovne sin
dikalne organizacije doprinesle 
k uveljavljanju načel samo
upravne in sindikalne organizi
ranosti ter dohodkovnih odno
sov v praksi. Vse kaže, da se še 
vedno srečujemo, vsaj glede ke
mične industrije v naši republi
ki, z nekaterimi čudnimi raz
mišljanji o „preseljevanju“ pro
izvodnih zmogljivosti na tista 
področja, kjer je proste delovne 
sile dovolj. V Lendavi so pred
sednika slovenskih sindikatov 
opozorili, da kljub ugodnim po
gojem delovne organizacije z 
razvitih območij ne gradijo svo
jih proizvodnih zmogljivosti v 
manj razvitih pokrajinah."

Tovariš Barborič je na sicer 
provokativno vprašanje o tem, 
kaj je RS ZSS na tem področju 
napravil, odgovoril zelo jasno:

„Ce me vprašate, kaj smo nare
dili, bi lahko rekel, da smo vsi 
naredili premalo. Četudi so 
naše delovne organizacije dokaj 
stimulirane za ustanavljanje 
proizvodnih obratov v manj raz
vitih pokrajinah, najbrž drži, da 
so nekateri subjekti premalo 
„agresivni“, prav tako pa ne 
smemo pozabiti na pomanjka
nje kvalificirane delovne sile in 
ob tem še posebej na reševanje 
problemov zaposlovanja zdom
cev, ki prihajajo z določenim 
profilom znanja."

ekstenzivno
ZAPOSLOVANJE SPLOH 

NI REŠITEV
Letos je prijavljenih pri skup

nostih za zaposlovanje v Po
murju 412 oseb iz lendavske 
občine, 4000 je zdomcev, ki 
bodo prej ko slej potrebovali 
delovno mesto v domovini, po
leg tega je še okoli 2000 tako 
imenovanih latentno nezapo
slenih. V Lendavi trdijo, da s 
stopnjo zaposlovanja, predvi

deno v republiški resoluciji, n® 
krijejo niti potreb po zaposlo
vanju, ki izhaja iz naravnega 
prirastka. Najmanj 14-odstotna 
stopnja(!) pa bi lahko, v sora
zmerno kratkem obdobju omo
gočila zaposlitev vse razpoložlji
ve delovne sile. Številke seveda 
govorijo po svoje, vendar pa j®> 
kot že omenjeno, potrebno 
opozoriti tudi na resnico, da 
kljub odprtim občinskim me
jam prihaja do primerov, ko 
nekatere delovne organizacije # 
razvitih območij Slovenije na
slavljajo na Pomurje prošnje za 
delavce, vendar pa niso priprav
ljene investirati v proizvodne 
zmogljivosti te pokrajine. Mi
mogrede naj opozorimo na dej
stvo , da sta le dve organizacij1 
združenega dela s sedežem v 
Lendavi in hkrati tudi na to, da 
se v tej občini globoko zave
dajo, da bi bilo ekstenzivno za
poslovanje v bodočnosti velik 
problem tega gospodarstva.

M. HORVAT

POJASNILO
Republiškega sekretariata za delo v zvezi z letnim koledarjem or
ganizacij združenega dela o razporeditvi delovnega časa za leto 
1976, ki je usklajeno z Republiškim svetom zveze sindikatov Slove
nije in Gospodarsko zbornico Slovenije.

V letu 1975 smo ugotovili, da so nekatere kona vse proste sobote, ki so v obdobju
temeljne in druge organizacije združenega dela 
imele v svojih letnih koledarjih za leto 1975 
nepravilno oziroma v nasprotju s predpisi o 
medsebojnih razmerjih delavcev v združenem 
delu urejen razpored delovnega časa tako, da 
v posameznih primerih niso upoštevale pet
dnevnega delovnega tedna.

Po določbi drugega odstavka 23. člena 
zveznega zakona o medsebojnih razmerjih de
lavcev v združenem delu (Uradni list SFRJ, št. 
22/73) in po določbi prvega odstavka 22. 
člena republiškega zakona o medsebojnih raz
merjih delavcev v združenem delu in o delov
nih razmerjih med delavci in zasebnimi delo
dajalci (Uradni list SRS, št. 18/74) se namreč 
z razporeditvijo tedenskega delovnega časa ne 
sme vpeljati manj kot pet delovnih dni v 
tednu.

Glede na navedeni določbi sodimo, da sme 
biti v načelu 42-urni delovni teden samo za 
toliko dni krajši, kolikor je prazničnih dni, ni 
pa v skladu s predpisi o medsebojnih razmer
jih delavcev v združenem delu, da nekatere 
temeljne in druge organizacije nadomeščajo 
delovne dneve pred ali po . državnih praznikih 
z drugimi dnevi pred ali po praznikih (denimo 
ob prostih sobotah).

Obveščamo tudi vse temeljne in druge orga
nizacije združenega dela, da se državni praznik 
4. julij „dan borca", ki pade letos na nedeljo, 
ne prenaša na prvi naslednji delavnik, to je, na 
ponedeljek, ker zakon o praznikih SFRJ 
(Uradni list SFRJ, št. 6/73) izrecno določa, 
da se 4. julij praznuje samo en dan, in sicer 
samo na koledarski dan praznika.

Opozarjamo temeljne in druge organizacije 
združnega dela, da je treba v skladu s tretjim 
odstavkom 23. člena citiranega zveznega za

letnega dopusta, všteti v dneve letnega do
pusta kot delovni dan. Prav tako ni pravilno 
preračunavanje letnega dopusta po delovnih 
urah, ker se letni dopust določa samo po 
delovnih dnevih.

Vse temeljne in druge organizacije združe
nega dela tudi opozarjamo na kazensko določ
bo 4. točke prvega odstavka 73. člena zvezne
ga zakona o medsebojnih razmerjih delavcev v 
združenem delu, po kateri se kaznuje z de
narno kaznijo od 10.000 do 50.000 dinarjev 
za prekršek temeljna in druga organizacija 
združenega dela, če dela manj kot pet delov
nih dni v tednu.

Z denarno kaznijo do 5000 dinarjev se 
kaznuje tudi odgovorna oseba temeljne in 
druge organizacije združenega dela, ki stori ta 
prekršek (drugi odstavek 73. člena citiranega 
zveznega zakona).

Priporočamo vsem temeljnim in drugim 
organizacijam združenega dela, da uskladijo 
oziroma izdajo svoje letne koledarje o razpo
reditvi delovnega časa za leto 1976 v skladu s 
predpisi o medsebojnih razmerjih delavcev v 
združenem delu.

V primeru, da se bo morebiti ugotovilo, da 
organizacije združenega dela svojega letnega 
koledarja o razporeditvi delovnega časa za 
leto 1976 nimajo usklajenega s predpisi 0 
medsebojnih razmerjih delavcev v združenem 
delu, bo pristojni organ občinske oziroma 
medobčinske inšpekcije dela predlagal pr°ti 
taki organizaciji združenega dela uvedbo po
stopka zaradi prekrška (113.. člen republi
škega zakona o medsebojnih razmerjih delav
cev v združenem delu).

Republiški sekretar 
PAVLE GANTAR
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ri obravnavanju mesta in vloge sestavljenih organizacij zdru- 

k e8a dela se v razpravah pogosto srečujemo z razlago, ali da gre 
■ ..2a trenutno, politično-modno obliko ustanavljanja velikih pod- 
ajj'J’ ki pa sicer ni niti organizacijsko niti gospodarsko utemeljena,

1 Pa da je sestavljena organizacija osnovna oblika gospodarske 
. ganizjranosti, v kateri naj bi združili celotno vodenje pro- 

vodnje, delitve in menjave in ga usmerjali iz vodstev SOZD. 
ne Razumljivo, da,moramo takšno prepričanje odločno zavrniti, saj 

izraža le nerazumevanja bistva ustavnih sprememb, marveč 
P0cikupuje našo osnovno dejavnost po kongresih ZK, to je 

Sj estna in organizirana prizadevanja pri podružbljanju celotnega 
tema družbene reprodukcije, v katerem naj bi samoupravno 

P Vezovali združeno delo in družbena sredstva ter s tem sociali- 
ne samoupravne odnose preobrazili v osnovni proizvodni odnos 

avseh področjih družbenega dela in ustvarjanja.

KDO USTVARJA DOHODEK
Združevanje delavcev, njihovega dela in sredstev v vseh fazah 

j; 0cesa družbene reprodukcije, v skladu s tokom družbene repro- 
kcije in njenega razvoja, ugotavljanje in uresničevanje med-

delovnih organizacij in celo s pomočjo referendumov - vendarle pa s temi 
skupnimi skladi upravljajo delavski sveti delovnih ali sestavljenih organizacij 
združenega dela. Smisel nove ustave pa je v tem, da se dohodek iz vseh virov 
sicer zbira in ugotavlja v temeljni organizaciji združenega dela, vendar je 
dohodek kot de! skupnega dohodka združenega dela vendarle družbena last. 
Dohodek TOZD je sestavni del dohodka vseh delavcev, to je celotnega 
združenega dela: delavec le upravlja z njim na osnovi svojega dela in 
gospodarjenja s sredstvi proizvodnje in reprodukcije svojega in družbenega 
minulega dela in, razumljivo, na temelju svojih osebnih, delovnih in živ
ljenjskih potreb kakor tudi ustvarjalnih interesov vseh delavcev v organizaciji 
združenega dela, v katero je vključeno temeljna organizacija združenega 
dela, oziroma tudi na temelju interesov celotnega združenega dela in družbe.

Družbena celovitost in enotnost dohodka torej zahtevata, da se mora 
delavec uveljaviti kot temeljni subjekt v vseh odnosih družbene reprodukcije, 
sicer bomo še vedno ugotavljali družbeno odtujenost dohodka temeljni 
organizaciji in delavcem v njej. Da pa bi lahko delavci uresničili prevladujoč 
družbenoekonomski položaj, da bi lahko postali resnično gospodarji svojega 
dela, se morajo združevati, kajti le tako je mogoče hkrati razrešiti vprašanje 
odtujenega presežka dela, to je centraliziranega družbenega kapitala in ga 
spremeniti v skupni kapital vseh temeljnih organizacij in hkrati vsake od njih 
v enotnem sistemu samoupravno združenega dela in dohodkovnih odnosov. 
Proces združevanja dela in decentralizacije družbenega kapitala sta si v

bojnih pravic in obveznosti na podlagi združevanja dela in 
edstev pri upravljanju z dohodkom, njegovem ustvarjanju in 
e'Itvi ob hkratnem usklajevanju in uresničevanju posebnih, skup- 
ai in splošnih interesov — vse to mora postati ne le v besedah, 
arveč v vse večji meri tudi v praksi osnova združenega dela in 

redstev družbene reprodukcije pa tudi dohodka kot družbene 
stnine. Praktične spremembe pri preobražanju socialističnih sa- 
°Upravnih odnosov v osnovni proizvodni odnos se morajo izraziti 

Preuvsem v tem, da se bo delavec kot neposredni proizvajalec, ki 
styarja dohodek, v resnici uveljavil kot subjekt in upravljavec s 

Polno odgovornostjo, ki ne bo poznal nad seboj ne gospodarja ne 
fPhov, bo pa zato nujno solidaren z delavci v združenem delu in 
^uPaj z njimi v celoti odgovoren za vse odločitve o dohodku — z 

enu gospodarskimi in družbenopolitičnimi posledicami.
Skupni imenovalec dejanskih odnosov, pojavov in teženj, ki 

^protujejo takšnemu ustavnemu položaju delavca v združenem 
,elP> je še vedno ozko pojmovanje dohodka, ki se izraža v tem, da 
otiodek temeljne organizacije, ponekod vrednotijo le kot rezultat 

c ^PKsga dela delavcev v temeljni organizaciji in ne kot del 
dve°Vltega Takšno vrednotenje dohodka je nujno rodilo

. negativni težnji, ki v bistvu odtujujeta delavca od uresničitve 
Jfve funkcije kot temeljnega subjekta celome družbene repro- 

?’le- Prva težnja se izraža v ohranjanju ali celo krepitvi skupin- 
te ' p narave dohodka, druga pa v mnenja, da v dohodku

željne organizacije ne morejo biti udeleženi delavci drugih 
emeljnih organizacij, čeprav so z naložbami družbenega kapitala, s 
aterim upravljajo, tudi soustvarjali pogoje za ustvarjeni dohodek, 
osežen v drugi temeljni organizaciji.
Kako se idejnopolitično spopasti in obračunati z obema tež- 

Jama, ki škodita povezovanju dela in sredstev v duhu nove 
stave? Predvsem smo se dolžni vprašati, kako dohodek, ki ga 
tvarja temeljna organizacija, združevati, kako ga na najbolj 

fiiotrn način vključiti v proces družbene reprodukcije in na kakšen 
ačin ga jz procesa družbene reprodukcije vračati v delovne 
rganizacije. To je nedvomno eno od osrednjih vprašanj samo- 
Pravnega povezovanja dela in sredstev. Združevanje poslovne 

. rganizacije združenega dela v večje proizvodne in poslovne celote 
sr vedno združevanje dohodka in ne samo povezovanje 
tokovnih služb. Če pa je predvsem združevanje dohodka, potem 

. Je jreba vprašati, kako naj združeni skupni dohodek vračamo v 
v ^Ijne organizacije in koliko naj ga vračamo, da bo imel delavec 

enteljnj organizaciji motiv za njegovo ponovno naložbo oziroma 
, nJ'egovo proizvodno ali poslovno porabo v širših asociacijah 

^riiženega dela.

PRESEŽNA VREDNOST JE TUDI REZULTAT 
DRUŽBENEGA DELA

sk prevladuje še vedno dokaj odtujeno združevanje dohodka v
Pae sklade za razvoj te ali one delovne organizacije - sicer ob pristanku

dialektični, to je vzajemni odvisnosti. Pri tem pa ne gre samo za združevanje 
v materialni proizvodnji, temveč na vseh področjih družbenega dela, ki je 
sestavni del družbene reprodukcije.

OSNOVA ZDRUŽEVANJA DOHODKA JE PLAN
Iz povedanega sledi, da si po kakšni drugi poti, brez takšnega 

združevanja dohodka, ni mogoče zamisliti moderne koncentracije 
sredstev za proizvodnjo, nove tehnologije itd. Takšno razumevanje 
ustavne vsebine in takšno združevanje dohodka pa terja tudi novo 
sredstvo in metodo združevanja dohodka za uresničitev skupnih 
interesov in nalog delavcev v TOZD in drugih oblikah združenega 
dela. To novo sredstvo in metoda je srednjeročno pa tudi dolgo
ročno samoupravno načrtovanje razvoja v združenem delu. Takšno 
načrtovanje pomeni, da mora delovna oziroma sestavljena orga
nizacija združenega dela pri načrtovanju svojega razvoja računati s 
celotnim dohodkom vseh temeljnih organizacij združenega dela in 
ne samo s tistim delom, ki se steka v sedanje skupne sklade. To 
pomeni, da je temeljni akt združevanja dohodka plan, in to 
srednjeročni plan, ter da se je treba o združevanju dohodka in o 
uporabi odhodka vseh — ne samo delovne organizacije in sestav
ljene organizacije, marveč tudi vsake temeljne organizacije — 
natančno dogovoriti ob sprejemanju srednjeročnega plana, ne pa 
kdaj kasneje. Ko je srednjeročni plan sprejet - morajo pa ga 
sprejeti po novem zakonu o družbenem planiranju vse temeljne 
organizacije - potem je praktično za celotno obdobje ures
ničevanja srednjeročnega plana rešena tudi usoda dohodka. Od tod 
naprej potem na sleherni ravni samoupravnih organi temeljne 
organizacije, delovne organizacije, sestavljene organizacije v mejah 
svojih pristojnosti, ki jih imajo na osnovi samoupravnega spo
razuma o združevanju, samostojno razrešujejo probleme pri ures
ničevanju srednjeročnega načrta razvoja.

BISTVO USTAVNE PREOBRAZBE 
DRUŽBENIH ODNOSOV

Pri takšnem ocenjevanju razvoja samoupravnih odnosov v kon
kretnih okoljih moramo imeti nenehno pred očmi dva osnovna 
namena ustavne preobrazbe družbenih odnosov: 

prvič:
s pomočjo določil nove ustave smo začeli ugotavljati celoten 
dohodek združenega dela iz vseh izvirov na računu temeljne 
organizacije, s čimer si prizadevamo zagotoviti popolno kontrolo 
delavcev nad usodo tega dohodka in 

drugič:
hkrati smo začeli tudi ekonomsko najbolj smotrno združevati 
dohodek, kar je nujno povezano s potrebo po koncentraciji 
proizvajalnih sil, integraciji združenega dela itd., kar pa vedno 
zahteva veliko koncentracijo in celo centralizacijo družbenih sred
stev.

Takšno razumevanje družbene vsebine dohodka kaj hitro raz
bistri nejasnosti pri analiziranju in ocenjevanju oblik organiziranja 
združenega dela, denimo na temeljne organizacije, delovne orga
nizacije, sestavljene organizacije itd. Dohodek mora biti nosilec in 
gibalo integracije. Da pa bi bilo to možno, mora takšnemu sistemu 
dohodkovnih odnosov ustrezati tudi sama organizacija združenega 
dela. Prav zato ni vseeno, ali bomo imeli takšne ali drugačne 
temeljne, delovne ali sestavljene organizacije. Pri ustanavljanju 
temeljnih organizacij in tudi delovnih organizacij pa ponekod 
ravnajo pogosto tako, kot da bi bil glavni namen združevanja 
proizvod in celo tržni proizvod, ne pa človek, delavec, čeprav je 
glavni smisel sprememb oziroma upostavljanja temeljnih organizacij 
združenega dela predvsem v tem, da bi delavec prišel v tak položaj, 
da bi lahko nadzoroval dohodek in hkrati s tem učinkovito vplival 
na vse bistvene odločitve, ki zadevajo njegovo delo, njegovo 
gospodarjenje s pogoji in rezulati dela.

To, razumljivo, ne pomeni, da bi smeli podcenjevati drugo stran 
tega problema, namreč organizacijsko in proizvodno-tehnološke 
aspekte, ki morajo vplivati na to, kako in kje bomo ustanovili 
temeljno organizacijo, kje delovno organizacijo, kje SOZD, itd. Ti 
aspekti so celo bistveni. Če bi jih ne upoštevali, potem tudi ne bi 
bilo materialne osnove, na podlagi katere delavci vrednostijo svoje 
mesto in vlogo v združenem delu, svoj vpliv in moč nm vse 
pomembnejše družbene odločitve.

KAKO DO REPRODUKCIJSKIH CELOT
Praksa vse bolj dokazuje, da s formalnim povezovanjem dela in sredstev, 

ki mu botrujejo enkrat stari podjetniški, skupinsko-lastninski interesi, drugič 
spet ekonomsko neupravičeni lokalistični apetiti po novih investicijah, ali le 
z njihovim horizontalnim povezovanjem v tako imenovane reprodukcijske 
celote ne bomo razrešili temeljnih problemov družbene reprodukcije in tudi 
ne odstranili glavnih, ekonomsko škodljivih pojavov, ki zavirajo naš razvoj.

Ustavna osnova dohodkovnih odnosov med delavci v združenem delu terja 
vzpostavitev trajnih medsebojnih poslovnih odnosov, še zlasti pa veliko bolj 
trdno dohodkovno povezanost proizvodnje, predelave in blagovnega pro
meta, kot jo predstavljajo sedanje asociacije združenega dela. Tega pa pri 
združevanju dela in sredstev v reprodukcijske celote v mnogih okoljih še ne 
upoštevajo. Iz ustave jasno sledi, da so lahko nosilci takšnih povezav v 
reprodukcijske celote in samoupravnega sporazumevanja v njihovem okviru 
le temeljne organizacije združenega dela, ki imajo pravico odločati, š kom se 
bodo sporazumevale in o čem. Pri tem naj bi se povezovali v take celote 
predvsem tisti gospodarski subjekti, ki so že po naravi svoje dejavnosti in po 
dosedanjem poslovanju medsebojno stvarno stroškovno in cenovno, torej 
dohodkovno povezani, ki že imajo dolgoročnejše kupoprodajne in druge 
potrebe po trajnejših in zanesljivejših nakupih in dobavah. Že sedaj obstajajo 
v združenem delu bodisi ohlapneje ali trdneje povezane integracijske celote 
in asociacije združenega dela, ki ustrezajo takšni povezavi. Zato je težko ali 
nemogoče vnaprej opredeliti število ali celo udeležence posameznih repro
dukcijskih celot, marveč morajo imeti organizacije združenega dela možnost 
polivalentnega vključevanja v takšne celote glede na njihov neposredni 
ekonomski interes.

Pri povezovanju v reprodukcijske celote gre tudi za ustvarjanje 
enakopravnih odnosov med SOZD, poslovnimi skupnostmi ter 
drugim asociacijami združenega dela, ki so se že začele dohod
kovno povezovati. Zavedati se moramo, da enakopravni odnosi 
med delovnimi ljudmi in OZD ne bodo vzpostavljeni vse dotlej, 
dokler ne bo med OZD, ki so neposredno povezane v procesu 
družbene reprodukcije — enakopravno glede na svoj prispevek z 
živim in minulim delom — udeležena sleherna TOZD, ki je 
sodelovala v proizvodnji in prometu blaga. V naši praksi se sicer 
vedno redkeje srečujemo s stališči, da je dobiček družbenoeko
nomski odnos oziroma da je osebni dohodek mezda ali celo za 
delo, vendar pa za dejanske odnose med organizacijami združenega 
dela kakor tudi znotraj njih, torej med delavci kot temeljnimi 
subjekti združenega dela, tega v vseh primerih ne moremo trditi. 
Položaj delavca v združenem delu marsikje še ni presegel mezdnega 
odnosa, kar pomeni, da stojijo sredstva družbene reprodukcije, ki 
so rezultat in pogoj delavčevega živega dela, ki se je spojilo in 
opredmetilo s predmeti dela kot njegovo minulo delo, nasproti 
delavcu še vedno kot osamosvojena družbena sila, kot kapital.

NAŠA TRAJNA NALOGA

Ne smemo si zapirati oči pred resnico, ne se zadovoljiti z 
doseženim. Dejstvo je, da lahko vlogo ZK in sindikatov v organi
zacijah združenega dela ocenjujemo samo po dejanskih rezultatih 
in sicer po preseganju odporov proti ustavni preobrazbi družbenih 
odnosov, po krepitvi odgovornosti pri uresničevanju naših akcij, 
zlasti pa še o odnosu do nalog, ki smo sijih zastavili za uresničitev 
sedanjih in dolgoročnih interesov delavskega razreda s sprejemom 
nove ustave in dogovori na kongresih ZT-

Tega dejstva smo se dolžni zavedati ob sleherni konkretni 
gospodarski in družbenopolitični akciji predvsem zato, ker je 
osvoboditev dela in človeka bila in še vedno ostaja osnovni namen 
in trajna naloga delavskega razreda, zveze komunistov kot njegove 
avantgarde, sindikatov in vseh drugih naprednih sil.

VINKO BLATNIK

ODMEVI »NISMO TAKO BOGATI, 
DA BI ŠE GRADILI«

V
■ 0 prebiraš razgovor s predsedr

m Turistične zveze Hrvaške re 
gat.no dobiš vtis, da smo izredno b 
k na področju turizma in da 
na v naš delovni človek. Resni 
flot t 0 Je tako, da so se razbohot 
pa e * ,*n carnpi ob našem Jadranu, 
našp° vedn0 bodo nedostopni: 

delava s poprečnimi osebnir 
poc|0- ■ ^ot družba smo vsesko 
rad Purall.ie komercialni turizem, ze 
bij J ~ koliko - če je splc 
RraH - j bančnih kreditov, denimo,: 
kili ° Počitniških domov,-in to t 
p0 ’ v katerih bi delavci letovali tu 
2aka° jeseni in zgodaj spomlac 
bit-.govorimo o neizkoriščenosti p 
Verno h ^omov> — kar ni res - ko ] 
Jadra’ da ie akoraj osem mesecev v 

^ n prazen, razen redkih izjem? 
od mo Že^ezarski domovi so zasede 
hotel J 20 dni na leto, kar je ; 
VDraš!’ V katere smo vsi vlagali, velik 
ritj anje' ^'aa Je že, da nehamo gov 

ceš da imamo za fizične delavi

nekaj manj vrednega. Naši domovi so 
namenjeni vsem delavcem in jih tudi 
vsi enako koristijo - nikdar jih ne lo
čujemo na fizične in umske, zato za 
problem, ki ga opisuje predsednik 
hrvaške turistične zveze, sploh ne 
vemo in se z njim tudi nismo nikoli 
srečevali.

Glede cen in usmerjanja delavcev, 
tistih z manjšimi osebnimi dohodki, 
pa samo to: naši hoteli še dolgo ne 
bodo odpirali vrat zanje, ker so cene 
še vedno previsoke, zato je pri naših 
prizadevanjih na tem področju regresi
ranje počitniškega dne še vedno po
trebno, saj delavci zavestno namenjajo 
del dohodka za te namene.

Če bi sindikati izpustili to dejav
nost iz rok, potem bodo naši delavci, 
in to od tistih, ki imajo poprečne 
osebne dohodke, in vsi, ki imajo nižje, 
letovali kar doma. To pa mislim, da ni 
naš namen, kakor tudi ne, da bi naši 
delavci hodili na dopuste v jesenskem

in zimskem času, tisti za devize pa po
leti.

Na koncu pa še to: vsaka delovna 
organizacija ima svoj plan remontov in 
dopustov. Prepričan sem, da so ter
mini izbrani tako, da kar najbolje 
ustrezajo predvsem proizvodnji, nato 
pa tudi vsem dmgim momentom. Prav 
čudno se sliši, da bi se morali prilaga
jati turizmu tudi v proizvodnji, ko je 
že tako dosti težav. Končno pa do
pust lahko izkoristimo tako, kakor 
nam ustreza — nikoli ne bomo vsi ho
dili na morje ali v hribe. Ljudje smo 
najbolj zadovoljni na dopustu, te 
lahko delamo tisto, kar vsakemu posa
mezniku najbolj ustreza in prav tega 
se morajo zavedati tudi turistični de
lavci, da na dopustu ne bomo vsi telo
vadili, igrali nogomet ali se ukvarjali z 
drugimi rekreativnimi dejavnostmi, ki 
nam jih ponujajo.

KOBENTAR FRANC 
Železarna Jesenice

POMOČ GVATEMALI

Predsedstvo Rdečega križa Jugoslavije je v sodelovanju z republiškimi in 
pokrajinskimi odbori RK že poslalo prizadetim ljudem po katastrofalnem po
tresu v Gvatemali pomoč v obliki sanitetne opreme in zdravil.

Posamezni občani še vedno sprašujejo Rdeči križ Slovenije, kam naj naka
žejo denarna sredstva za pomoč prizadetim.

Zato sporočamo vsem, ki želijo prispevati denarna sredstva za odpravo po
sledic potresa v Gvatemali, da lahko denarna sredstva nakazujejo na žiro 
račun:

50103-678-51579 z oznako — pomoč Gvatemali

Za prispevke se Rdeči križ zahvaljuje!

RDEČI KRIŽ SLOVENIJE 
REPUBLIŠKI ODBOR
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DRUŽBENO USPOSABLJANJE
OSVEŠČA DELOVNE LJUDI

O družbenem usposabljanju smemo in moramo govoriti v vsa
kem trenutku. V sedanjem pa še toliko bolj kot kdajkoli, saj je 
le-to pogoj uspešnosti revolucionarnega boja delovnih ljudi z vsemi 
nasprotniki socialističnega samoupravljanja, to je pogoj za nenehno 
krepitev in uveljavljanje naprednega procesa družbenega razvoja 
doma in v svetu, pogoj za dviganje politične zavesti delovnih ljudi. 
Če so o tej problematiki govorili na nedavnem posvetovanju o 
družbenem usposabljanju, ki gaje pripravil koordinacijski odbor za 
izboraževanje pri SZDL, potem je bil namen tega posvetovanja, 
kako čimprej in kar najbolje narediti vse, da bi družbeno izobraže-

Komunist *■ DE
vanje vnesli v naše izobraževalne programe, v vse naše vzgojno 
izobraževalne, delovne in krajevne sredine. Ker mora družbeno 
usposabljanje zajeti vse ljudi in postati sestavni del revolucionar
nega procesa ljudskih množic v boju za socialistično samoupravno 
družbo, je potrebno storiti vse, da z njim aktiviramo ljudi k 
lastnemu razmišljanju, ocenjevanju pogojev, v katerih živijo in 
delajo in k temu, da se bodo z močjo pridobljenega teoretičnega, 
praktičnega izkustva organizirali za hitrejše spreminjanje razmer v 
okolju kjer živijo in delajo.

Kaj vse naj bi torej vsebovalo družbeno usposabljanje? Kot 
osnovna haloga naj bi bila krepitev pozitivnega političnega razpolo
ženja, nenehno obnavljanje delavsko razredne zavesti ter priprav
ljenost postavljati se po robu vsem poskusom zaviranja in nasproto
vanja osvobajanja človeka in njegovega dela. Hkrati s tem bi morali 
z družbenim usposabljanjem razkrivati duhovno revščino, bur-
žuaznih, nacionalističnih, hegemonističnih in drugih neosocialistič-

nih vrednot, ter pristopati k vsem vprašanjem s stališča marksistič
ne teorije in njenim povezovanjem s konkretno družbeno vsebino. 
To pa pomeni, da v družbenem usposabljanju ne gre samo za 
razkrivanje in razčiščevanje različnih interesov oziroma gledanj, 
ampak tudi za sočasno bitko za uveljavljanje socialistične samo
upravne prakse, za iskanje in uveljavljanje najboljšega v našem 
družbenem razvoju. Da pa bi bilo mogoče vse to izpeljati.je treba 
izhajati iz prikazovanja dosežkov družbene prakse. Tako mora biti 
družbeno usposabljanje živo povezano z aktualno družbeno proble
matiko in s tistimi družbenimi silami, ki jo najuspešneje razrešujejo 
s stališča osvobajanja človeka in njegovega dela.

In prav v tem slednjem morajo pomembno nalogo izpeljati 
družbenopolitične organizacije. Njihova naloga naj bi bila politiza
cija delovnih ljudi, hkrati pa je potrebno delovnemu človeku in 
občanu nenehno pojasnjevati vlogo ter mesto družbenopolitičnih 
organizacij, še posebej zveze komunistov in frontno organizirane 
socialistične zveze. Delovni ljudje morajo torej dojeti pomen teh 
političnih mehanizmov za uveljavljanje delavsko razrednih intere
sov, ki so osredotočeni v politiki zveze komunistov. Tako mora 
torej družbeno usposabljanje prispevati ne le k politizaciji ljudskih 
množic, ampak tudi k temu, da bo množičnost osnovna značilnost 
naših organizacij, še posebno sindikata, mladine in socialistične 
zveze. Osnovne organizacije družbenopolitičnih organizacij morajo 
povsod postati šole družbenega usposabljanja delovnih ljudi, vseh 
občanov in še zlasti mladine. Zato je treba dvigovati in poglabljati 
marksistično teoretično kulturo osnovnih organizacij in še zlasti 
njihovih vodstev. Družbeno usposabljanje mora tako preiti v 
družbenopolitične organizacije, le-te pa morajo z aktualno vsebino 
družbenih problemov seznanjati delovne ljudi, da jih bodo ne le 
razumeli, ampak tudi razreševali.

MARJETA DEMŠAR

MARIBOR

Nova kirurgija kmalu nared
Dograditev stolpnice s 500 posteljami je prelomnica v razvoju in organiziranosti zdravstva, 
vendar pomeni bolj spodbudo za nove akcije kot pa konec skrbi

Po skoraj 15 letih gradnje, s 
krajšimi in daljšimi premori se
veda, bo Maribor 27. aprila le
tos dobil le nov, težko pričako
van bolnišnični objekt: stolp
nico s 500 posteljami, namenje
no kirurgiji. To bo nedvomno 
dogodek, ki bo pomenil pre
lomnico v razvoju in organizi
ranosti zdravstva v Mariboru, 
hkrati pa bo to ponoven dokaz 
solidarnosti delovnih ljudi seve
rovzhodne Slovenije, ki so se 
pred leti na zborih v delovnih 
organizacijah izrekli za financi
ranje bolnišnice. Zaradi po
časnosti grednje in neurejenega 
dotoka sredstev v prvih letih je 
prvotna investicija prekoračena 
za več kot enkrat, tako da sedaj 
predračunska vrednost presega

430 milijonov dinarjev. Na
vkljub tako visoki številki pa še 
vedno manjka za dokončanje 
izgradnje prvega dela nove bol
nišnice 36 milijonov dinarjev in 
prav ta sredstva povzročajo ma
riborskemu zdravstvu največ te
žav. V bistvu gre za uporabo 
novih hospitalnih zmogljivosti, 
katerih vzdrževanje pa zahteva 
dodatna sredstva.

novih, sodobno opremljenih 
prostorov, saj stiska v starem 
delu kirurgije postaja neznosna.

tudi, da tak program ovredno
tijo delavci v gospodarstvu.

—nez
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MILOŠ MINIČ, podpredsed
nik ZIS in zvezni sekretar za 
zunanje zadeve, političnemu 
aktivu Hrvaške:

Naši odnosi in sodelovanje z 
neuvrščenimi deželami in z deže
lami v razvoju ter angažirana 
udeležba pri aktivnostih teh de
žel so središče naše pozornosti 
in delovanja v zunanji politiki.

Naša politika v Evropi je zdaj 
dokončno izdelana in razvita 
dvostransko in multilateralno ter 
je zavzela v naši zunanji politiki 
eno najpomembnejših mest, ki ji 
glede na pomen mednarodnega 
položaja Jugoslavije kot celote 
tudi gre.

Naša trajna usmeritev je raz
voj dobrih odnosov in sodelo
vanja z največjimi silami: s SZ, 
ZDA in Kitajsko. V odnosih z 
velesilami se držimo splošnih 
načel politike neuvrščenosti, na
čel, ki veljajo za odnose naše de
žele z vsemi drugimi: medse
bojno spoštovanje na temelju 
enakopravnosti, neodvisnosti in

suverenosti, posebnosti medna
rodnega položaja in notranje 
ureditve, obojestranskih inte
resov in koristi; načela, da do
brih odnosov z eno državo ne 
razvijamo na račun odnosov z 
drugo oziroma z velesilo, kakor 
tudi načela, da naj razlike v sta
liščih o posameznih vprašanjih 
ne motijo stikov in razvoja sode
lovanja.

MILUTIN BALTIC, član 
predsedstva CK ZKJ, na 16. 
seji predsedstva:

Ko kritično ocenjujemo raz
mere pri izvajanju kadrovske po
litike v zunanji trgovini, moramo 
razločevati tiste, ki so storili pre
krške in zlorabe, od onih, ki so 
pošteno opravljali svoje delo in 
so ob dosedanjih okoliščin sku
šali spremeniti razmere. Teh je 
sicer v zunanji trgovini največ.

toda njihova prizadevanja se niso 
mogla uveljaviti. Sedanji položaj 
na tem področju terja zelo resne 
ukrepe za izvajanje sklepov pred
sedstva o nalogah zveze komu
nistov v kadrovski politiki 

V tej zvezi je nujno potrebno 
temeljito preučiti kadrovske raz
mere v vsaki organizaciji zunanje 
trgovine, v vseh predstavništvih 
in poslovnih enotah v tujini 
upoštevaje pri tem strokovne in 
moralnopolitične kvalitete- za 
opravljanje teh • del Zunanja 
trgovina se mora otresti kadrov, 
ki ne izpolnjujejo teh zahtev, 
predvsem pa tistih, ki so s svojim 
delovanjem povzročili mate
rialno in politično škodo naši 
družbeni skupnosti Prav tako je 
nujno potrebno s samouprav
nimi sporazumi in družbenimi 
dogovori določiti zelo trdna me
rila o času bivanja kadrov v tu
jini oziroma o njihovi obvezni 
vrnitvi v državo po določenem 
roku pa tudi druge pogoje za 
delo ljudi v zunanji trgovini

Nova stolpnica z reanimacijo 
in urgentno operacijsko sobo 
bo z ogrevanim podzemeljskim 
hodnikom povezana s posamez
nimi bolnišničnimi oddelki. De
lavci hitijo z zadnjimi opravili. 
Ta teden so začeli nameščati 
prve postelje, zavedajoč se, da 
bolniki z nestrpnostjo čakajo

Potem ko se bo kirurgija pre
selila v novo stavbo in ko bo 
dobil obnovljene prostore tudi 
interni oddelek, skrbi še ne bo 
konec. Le postelje brez ustrez
nih operacijskih dvoran ne po
menijo dosti, zato bo treba 
čimprej dograditi operacijski 
blok. To pomeni, da bo treba 
začeti z akcijo za podaljšanje 
prispevka delovnih organizacij, 
če želijo v Mariboru še kaj več 
storiti za zdravstveno varstvo 
občanov. Osnutek srednjeroč
nega načrta mariborske bolniš
nice predvideva vrsto nujno po
trebnih gradenj. Nujno je torej

OD SOBOTE T DO SOBOTE

OB PREPOVEDI POUKA SLOVENŠČINE V UKVAH V BENEČIJI

Poteptana pravica
in dolžnost

Globoko ogorčeni zaradi pre
povedi pouka slovenščine v 
Ukvah v Benečiji in zaradi ne
človeškega, diskriminacijskega 
ukrepa pristojnih italijanskih 
oblasti so udeleženci seminarja 
za člane konferenc mladih v

izobraževanju in komisij za 
mednarodne odnose pri občin
skih konferencah ZSM Slove
nije pred dnevi v Kopru sprejeli 
naslednjo protestno izjavo: 

Nikakor ne moremo razu
meti, da je danes še mogoče

IZVRŠILNI ODBOR

ČZP Delavska enotnost
objavlja za nedoločen čas 
prosto delovno mesto

KURIRJA
Pogoj je končana osemletka.

Osebni dohodek po samoupravnem sporazumu. 
Objava velja do zasedbe delovnega mesta.

Kandidati naj svoje vloge pošljejo pa naslov: CZP 
Delavska enotnost, Dalmatinova 4, 61000 Ljub
ljana. 5

komurkoli in kjerkoli prepove
dovati in onemogočati učenje 
svojega materinega jezika. Toli
ko bolj boleče nas je prese
netilo, ker se je to zgodilo v 
sosednji Italiji po podpisu spo
razuma v Osimu, saj je ta ukrep 
v popolnem nasprotju z njim, 
pa tudi z duhom helsinške kon
ference o evropski varnosti in 
sodelovanju.

Od italijanskih oblasti zahte
vamo, da preprečijo takšne pri
tiske na slovensko narodnostno, 
skupnost v Furlariiji-Julijski 
krajini, še zlasti v Benečiji in 
katerikoli ukrep-, ki bi bil v 
nasprotju s sporazumom iz 
Osima. Ob tem pa smo prepri
čani, da bodo italijanske demo
kratične sile vsestransko pod
pirale boj slovenske narodnost
ne skupnosti za priznanje in 
uveljavitev narodnostnih pravic.

INVENTURA KADROV
Vodilo kadrovske politike naj bo opravlje

no delo. To je bila v minulem tednu glavna 
iztočnica razprav o kadrovski politiki in sprer 
jetju samoupravnega sporazuma o kadrovanju 
za organe federacije na seji predsedstva zvezne 
konference SZDL Jugoslavije v Beogradu. Na 
seji so ponovili znana stališča o kadrovski po
litiki in predvsem poudarili, naj bo izbira 
kadrov oprta na opravljeno delo in sposobnost 
ljudi, v federaciji pa tudi na ustrezna merila 
glede zastopanosti kadrov iz posameznih re
publik, njihove nacionalnosti, družbene anga
žiranosti in pripravljenosti za uresničevanje 
politike zveze komunistov na ravni zveznih 
organov. Sprejeto priporočilo in sporazum ob
vezujeta republike in pokrajini, da temu vpra
šanju posvetijo vso pozornost, saj je od ustrez
nih kadrov odvisna večja ah manjša uspešnost 
dela

Zvezna konferenca SZDL tudi zavezuje 
organizacije socialistične zveze, da nadaljujejo 
prizadevanja za odprtost in demokratičnost 
izbire kadrov na vseh ravneh. V kadrovsko po
litiko se še vedno vrivajo, so opozorili na seji, 
pojavi privatizacije, osebnih zvez, stalnega 
kroženja enih in istih „nepogrešljivih“ ljudi in 
samovoljnega oženja v izbiri novih, mladih in 
sposobnih kadrov. Prav ob izbiri kadrov, v pri
pravah na volitve v samoupravne organe, dele
gacije in skupščine ter na odgovorna mesta v 
upravi, še posebej zvezni, se ponuja največja 
možnost za odprt dialog o merilih, ki naj ob
vlad ujej o našo kadrovsko politiko. Kot je bilo sedstva CK ZKS. Nedavni neuspehi na zimsKi
rečeno, naj bo delo temeljna vrednota pri oce 
ni ljudi, njihova angažiranost in pripravljenost 
za razvoj samoupravljanja in boj z vsemi 
ostanki starega

V slovenski pohtični javnosti velja gotovo 
poudariti pomen ocen o stanju samoupravnih 
odnosov v samoupravnih interesnih skup
nostih, ki jih je prispevalo predsedstvo repub
liške konference socialistične zveze. Za njim 
se je podobne ocene lotila tudi skupnost slo
venskih občin.

Samoupravne interesne skupnosti so for

malno pravno ustanovljene. Sedaj velja glavno 
pozornost posvetiti vsebini njihovega dela. 
Ocene pravzaprav v bistvu nedeljivo opozar
jajo na drugi del v skupščinah SIS, namreč na 
porabnike in na precejšnje težave, ki se pojav
ljajo pri uveljavljanju njihovega deleža in vpli
va pri sprejemanju programov in načrtov fi
nanciranja. Močno so še opazni ostanki pro
računske logike in licitiranja za odstotke v pri
spevkih, vse premalo pa svobodna menjava 
dela Zlasti zaostajmo na področju SIS za sta
novanjsko gospodarstvo, še posebej pa to velja 
za razdrobljeno in nenačrtno organizirano ko
munalo. Kot opozarjajo nekateri spori pred 
ustavnim sodiščem, se je na stanovanjskem in 
komunalnem področju močno vgnezdil biro
kratski in tehnokratski duh, ki si želi podrejati 
samoupravne organe ip delovati po ustaljeni 
praksi mimo ljudi, mimo hišnih svetov in zdru
ženega dela ter njegovih razvojnih načrtov. 
Tako še vedno gradimo predrago in premalo 
povezano s sedanjimi in bodočimi potrebami 
združenega dela, na to področje se obeša vse 
preveč drage režije, ki brez posluha za samo
upravno organiziranost in urejanje odnosov 
tudi ovira izvajanje ustavnih določil, pravic in 
dolžnosti delovnih ljudi in občanov. Takšna 
opozorila so bila izrečena tudi na skupni seji 
predsedstva CK ZKS in ZSS.

Naj opozorim, da je izrekel poseben opo
min naši telesni kulturi izvršni komite pred-

olimpiadi naj bi bili razlog več, da več storimo 
za razvoj množične telesne kulture, ki naj bo 
osnova kvaliteti Veliko več prizadevanj bo 
potrebnih za razvoj delavske telesne kulture in 
rekreacije delavcev. Še posebej v zimskih 
športih, kjer naša smučišča in zimsko športne 
kraje še močno obvladujejo pojavi snobizma 
in parade malomeščanščine, liberalističnega in 
tehnokratskega odnosa do načrtovanja naprav 
in objektov, nesmiselnega tekmovanja in loka- 
lističnega zapiranja.

_gok
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Monopol vir neupravičenega zaslužka
Jugoslovanski steklarji in Soda-so iz Tuzle zašli v položaj, v katerem ni več enakopravnega di- 
aloga, pač pa skuša Soda-so iz dejstva, da je edini domači proizvajalec kavstične sode, izvleči 
ueupravičene koristi

Kako težko je v praksi spreminjati dohodkovne odnose celo med 
Proizvajalci surovin in predelovalno industrijo - da o odnosih med 
industrijo in trgovino ne govorimo - dokazuje dogovarjanje jugo- 
slovanske steklarske industrije z njihovo bazno industrijo. Pravza
prav primer ni povsem tipičen, saj je proizvajalec surovin hkrati 
edini pri nas pa zavoljo tega poslovni odnosi med njim in potroš
niki njegovih izdelkov potekajo v drugačnem odnosu kot pri drugi 
mdustriji. Hkrati ta primer kaže, kako malo lahko vplivajo potroš- 
niki izdelkov monopolnih proizvajalcev na medsebojne poslovne 
odnose in seveda - na cene.

zainteresirani, da te dogovore v 
bodoče sklepajo bolj življenj-Gre za podjetje „Soda - so“

Tuzle, ki za potrebe jugoslo
vanske steklarske industrije iz
deluje kavstično sodo. Steklar
ne pokupijo kakih 90 odstot
kov domače sode, poleg tega pa 
je morajo kupiti še skoraj to
likšne količine tudi na tujem. 
Problemi so nastajali že pred 
hemi leti, ko so začele cene na 
svetovnem trgu vrtoglavo rasti 
zavoljo surovinske krize, ki so 
j° zaostrovali še špekulativni 
nameni velikih svetovnih proiz
vajalcev. Skratka, tedaj je bila 
uvožena kavstična soda več kot 
dvakrat dražja od domače pa je 
Proizvajalec, „Soda — so“ uspel 
s kupci podpisati samoupravni 
dogovor o dvigu cene približno 
na raven svetovnih cen. Cene 
domače in uvožene sode so po
tem še narasle v letu 1974, lani 
Pa so cene na svetovnem trgu 
naglo padle. Domača cena pa je 
kljub dogovoru o prilagajanju 
svetovnim cenam ostala na stari 
ravni in je trenutno skoraj še 
enkrat višja kot cena sode na 
tujem. Kajpak so si v „Sodi — 
s°“ lahko privoščili nespošto- 
yanje tistega dela dogovora, ki 
j® govoril o cenah, saj so bili 
steklarji vezani, da kupijo dogo
vorjene količine v Tuzli oziro- 
ma v Lukavcu.

^ delen zagovor TOZD 
„Soda-so“ iz Lukovca moramo 
povedati, da imajo z dobavitelji 
surovin za proizvodnjo soda 
(kuhinjske soli, koksa itd.) skle
njene posamične sporazume o 
cenah, ki jih vežejo glede cene. 
Vprašanje pa je, ali so sploh

skd.
Vse doslej steklarne niso 

•imele velikega vpliva na cene in 
druge medsebojne odnose. Niti 
v zadnjem času, ko nastopajo v 
dogovarjanjih s „Soda-so“ enot
no, pod okriljem zvezne gospo
darske zbornice, ne zmorejo do
seči enakopravnosti v dialogu s 
tem proizvajalcem. Tako mora
jo steklarne same, z medse
bojnim dogovorom, solidar
nostno izenačevati pogoje po
slovanja: ustanovile so solidar
nostni sklad, ki nabavlja sodo 
doma in na tujem, ceno pa za 
vse steklarne določijo na osnovi 
poprečja med domačo in tujo 
ceno. V Tuzli, kot kaže, sodijo,

1

da je izenačevanje cene med 
domačo in uvoženo kavstično 
sodo problem, ki zadeva pred
vsem uporabnike .. .

Prav tako je kolektiv 
„Soda-so“ ugovarjal predlogu 
dogovora o cenah, ki naj bi ga 
sklenil s steklarji za letošnje 
leto: ne samo, da vztraja pri 
sedanjih cenah, ki so enkrat 
višje kot svetovne, pač pa za
hteva, da iz dogovora črtajo vsa 
tista določila, ki branijo gospo
darske koristi steklarjev. Odklo
nili so tudi, da bi vsaj za tiste 
izdelke, ki jih steklarne izvo
zijo, prodajali sodo po sve
tovnih cenah. Zahtevali so,‘naj 
bi sedanje cene povečali 'še za 
deset odstotkov, dohodek pa bi 
„Soda-so“ porabila za razšir
jeno reprodukcijo. Ta del pred
loga omenjamo zavoljo tega, 
ker je edini predlog podjetja iz 
Tuzle, ki so ga steklarji uspeli 
ovreči.

Zanimivo, je da kolektiv 
„Soda-so“ noče ničesar slišati, 
da bi se že sedaj dogovoril o 
prodaji proizvodnje kavstične

sode v letih do 1980. Računa 
namreč na ponoven dvig svetov
nih cen in s tem na izvoz. Tako 
rekoč v isti sapi pa ponuja ste
klarjem kakih 7000 ton kavstič
ne sode, ki je zavoljo visoke 
cene ne more prodati, saj drugi 
kupci kupujejo raje uvoženo so
do. Ker se steklarji — razum
ljivo branijo, dodatne kupčije 
po visokih cenah, skuša „Soda- 
so“ pri zveznih organih doseči 
administrativno zmanjšanje 
uvoza sode. Jasno pa je, da niti 
kombinat „Soda-so“ in ne ste
klarne skupaj niso dovolj _go- 
podarsko močni, da bi se vrgli v 
špekulativni ples cen na svetov
nem trgu, pač pa bi se morali 
vsi skupaj z dolgoročno sklenje
nimi dogovori in urejanimi do
hodkovnimi odnosi boriti proti 
nihanju cen. Mnoge izkušnje 
opozarjajo jugoslovansko go
spodarstvo, da male proizva
jalce in trgovce vrtinec cen ne
usmiljeno zanese na dno, ko pa 
pridejo spet na vrh, nimajo ne 
moči in ne časa, da bi zajeli 
dovolj zraka.

GOSPODARSKI ODNOSI MED JUGOSLAVIJO IN NDR

KAKOVOSTNO SODELOVANJE
Analiza in bilanca naših eko

nomskih odnosov s tujino kaže, 
da se je gospodarsko sodelova- 
nje Jugoslavije z Nemško demo
kratično republiko v letu 1975 
š® povečalo. Tudi struktura bla- 
ovne menjave v letu 1975 je 
da za nas dokaj ugodna. Ven

dar težave, s katerimi se v NDR 
srečujejo v gospodarstvu, moč
no vplivajo na sodelovanje in 
n odo oteževale naše gospodar
sko povezovanje z NDR tudi v 
Prihodnje, predvsem pa na po
dročju tradicionalne blagovne 
n^njave. Pri tem moramo upo
števati — kar so pokazale tudi

dosedanje izkušnje — da sta 
obseg in struktura našega izvoza 
v NDR v največji meri odvisna 
od obsega in strukture našega 
uvoza iz NDR.

V okviru industrijskega sode
lovanja v letu 1975 smo z NDR 
podpisali nov sporazum za pri
hodnjih pet let za področje lah
ke industrije. Problemi, ki 
spremljajo uresničevanje tega 
sporazuma, so znani: na strani 
ifoR neustrezna izbira in kako
vost blaga, na naši strani pa vi
soke cene, zakasnitve pri skle
panju pogodb in zavlačevanje

pri izdajanju uvoznih dovoljenj. 
Tudi delež kooperacije v skup
nih medsebojnih odnosih je v 
zadnjih letih neznaten. Vendar 
pa je razveseljivo, da je čutiti 
vse večje zanimanje NDR za za
poslitev naše gradbeniške in 
montažne operative pri gradnji 
in rekonstrukciji njihovih ključ
nih industrijskih objektov. Pro
grami presegajo možnosti last
nega financiranja, zato NDR v 
zadnjem času pričakuje našo 
večjo udeležbo pri financiranju 
naših gradbenih uslug.

V celoti vzeto so se medse

bojni ekonomski odnosi med 
Jugoslavijo in NDR lani oboga
tili tudi z novimi oblikami sode
lovanja, kar daje osnovo za pro
učevanje in izkoriščanje novih 
možnosti pri sklepanju oboje
stransko koristnih dogovorov. 
Perspektive za razvoj medseboj
nih ekonomskih odnosov mora
mo iskati predvsem v dolgoroč
nih sporazumih in dogovorih, 
industrijski kooperaciji in spe
cializaciji pa tudi v skupnih na
stopih na drugih tržiščih, še 
zlasti v trgovanju z manj razvi
timi deželami.

V. O.

Kdaj bodo 
odločali delavci

Resda so zgrajena stano
vanja končni cilj delovanja 
stanovanjskega gospodar
stva. S te plati je stano
vanjsko gospodarstvo v 
zadnjih dveh letih zastav
ljene cilje znatno preseglo: 
namesto načrtovanih 26 
tisoč stanovanj smo jih 
zgradili skoraj 30 tisoč. 
Gradbena operativa je tako 
dokazala svoje sposob
nosti, prav tako se je po
kazalo, da sistem zbiranja 
sredstev za stanovanjsko
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gospodarstvo dobro deluje. 
Tudi porast števila tako 
imenovanih družbenih sta 
novanj je tolikšen, da se je 
razmerje zgrajenih zaseb
nih in družbenih stanovanj 
že obrnilo v prid slednjim. 
Kot uspel prodor socialne 
note v stanovanjsko politi
ko moramo omeniti 4800 
stanovanj, ki so jih zgradili 
iz sredstev solidarnostnih 
skladov in dodelili obča
nom z nizkimi prejemki, 
mladim družinam ter osta
relim. Vse to potrjuje 
domnevo, da bomo v na
slednjem srednjeročnem 
obdobju zgradili vsaj 72 
tisoč stanovanj; optimisti 
trde, da bi jih lahko zgra
dili še kakih 3000 več.

Takšna je torej zunanja 
podoba doseženega v sta
novanjskem gospodarstvu 
v naši republiki. Vendar se 
pod bleščečo polituro skri
va — nežlahtna kovina. 
Tako sta na skupni seji ne
dvoumno povedala IK 
predsedstva CK ZKS in 
predsedstvo RS ZSS, ko 
sta ocenjevala uresničeva
nje stanovanjske pohtike v 
zadnjem obdobju. Najšib
kejši del stanovanjskega 
gospodarstva je za sedaj 
tisti, ki bi moral biti prav
zaprav najmočnejši, tisti, 
ki bi moral stanovanjsko 
gospodarstvo voditi, to je 
samouprava. Le-te nismo 
uspeli razviti do takšne 
ravni, da bi v celoti ob
veljala beseda delavcev, 
torej tistih, ki dajejo sred
stva za stanovanjsko go
spodarstvo. Seveda je to 
splošna ocena, ki bi ji bilo 
ob obravnavanju podrob
nosti sem in tja lahko opo
rekati, dokazati celo na
sprotno. Toda nasploh ve
lja, da delavci ne odločajo 
tako, kot bi morali glede 
na svoje samoupravne pra
vice, ne o cenah stanovanj,

ne o stanovanjskih standar
dih, ne o drugih vpraša
njih, ki lahko pospešujejo 
ali pa zavirajo tempo grad
nje stanovanj.

Zavoljo slabše razvitega 
samoupravnega sistema v sta
novanjskem gospodarstvu - 
res je sicer, da to ni kratkotraj
na naloga - se je dogajalo mar
sikaj, kar bi ob odločnejši be
sedi tistih, ki dajejo sredstva in 
so zavoljo tega zainteresirani 
za skrbno gospodarjenje z nji
mi, bržčas potekalo po precej 
drugačnih poteh. Podatki, ki 
so jih posredovali na omenjeni 
seji, potrjujejo že prej izrečeno 
domnevo, da sredstev za stano
vanjsko gradnjo nismo najbolj 
posrečeno združevali in da le
ta niso bila vselej dovolj učim 
kovito izkoriščena. V zadnjih 
petih letih so se sredstva za 
stanovanjsko gradnjo povečala 
za petkrat, število zgrajenih 
stanovanj pa za polovico. Svo
je je terjala inflacija, ki pa jo je 
v gradbeništvu še zaostrovalo 
veliko pomanjkanje stanovanj. 
Vendar ni moč zanikati, da bi 
ob ustreznejši organiziranosti 
gradbene operative - tako pri 
pripravi gradbenih zemljišč 
kot tudi gradbenih podjetij in 
izvajalcev obrtnih del - prihra
nili ne samo pri času gradnje, 
kar že samo predstavlja precej 
prihranjenega denarja, pač pa 
tudi neposredno pri gradbenih 
stroških. Danes pa tisti, ki pla
ča stanovanje, v ničemer ne 
odloča ne o projektu ne o lo
kaciji, ne o gradbenih stroških, 
ne o roku izgradnje, da ne go
vorimo o penalih zavoljo za
mud itd.

Izkazalo se je tudi, da so 
sredstva, ki jih za reševanje 
stanovanjskih problemov 
uporabljajo TOZD, preveč 
razdrobljena in bi z bolj 
koncentrirano uporabo za 
blizu 20 odstotkov pove
čali njihovo učinkovitost.

Zagotoviti odločilen 
vpliv delavcev v združenem 
delu na porabo sredstev, ki 
jih izločajo za stanovanj
sko gospodarstvo, je torej 
osnovna naloga na tem 
področju. Kako doseči, da 
bo stanovanjska politika 
res takšna, kakršno smo si 
teoretično začrtali in 
kakor jo zahteva tudi usta
va, pa je kajpak drugo 
vprašanje. Izkazalo se je 
namreč, da v sedanjem 
samoupravnem sistemu v 
stanovanjskem gospodar
stvu pravzaprav niso pro
blem ljudje, ki bi v njem 
delali, pač pa možnosti, da 
bi delavci na tej stopnji 
razvitosti uveljavili svoje 
zahteve. Prav zavoljp tega 
z doseženimi rezultati ne 
smemo biti zadovoljni. In 
kaže, da sedanji dobri koli
činski dosežki niso nikogar 
uspavali...

B. RUGEU

Maribor

Letališče 
že maja

Vse kaže, da bodo mariborsko 
klal išče odprli še pred glavno turi- 
stično sezono. Zagotovljen je ves 
denar, vse pogodbe so sklenjene, 
tako da bi letališče lahko odprli že 
15. maja. V Mariboru računajo, da 
56 bo letališče takoj povezalo z red- 
n'nii linijami, dogovorjenimi s pre- 
v°zniki. V načrtu so tudi čarterski 
Poleti in blagovni promet z letali Te 

,ni se bodo pogovarjali s prizade- 
lijoi kmeti, ki bodo po sklepu ob
činske skupščine morali posekati 
Sozd. Za p0sek bodo dobili primer
no odškodnino, na tej zemlji pa 
°do lahko gojili druge kulture. Mo

stnini nesporazumi s kmeti ne mo- 
sjo vplivati na rok otvoritve. Glede 
al)novoda so investitorji sklenili

pogodbo z Elektro Maribor, da ga 
bodo predstavili. Prav tako so spre
jeli ukrepe za zaščito vodnega razer- 
varja na Dravskem polju. ,

V. O.

Crenšovci

423 podpisov
Pri nas pogosto podcenju

jemo takšne oblike samoorgani
ziranja delavcev, kot smo jim 
zadnje mesece priča v nekaterih 
središčih Pomurja. V krajevnih 
skupnostih Crenšovci in Bistri
ca so v enem mesecu zbrali 423 
podpisov ljudi, ko so priprav
ljeni za novo tovarno prispevati 
1,8 milijona dinarjv - tudi v 
devizah — in opraviti 33.000 
delovnih ur. Med njimi so me

haniki, šoferji, varilci, inštala
terji, zidarji itd. Izvolili so svet 
delavcev in ga pooblastili, da 
poišče stike z organizacijo zdru
ženega dela, ki bi bila priprav
ljena vložiti sredstva na njiho
vem področju.

JAVORNIK

Modernizacija
železnice

Pred kratkim so na eni naj
bolj obremenjenih enotirnih

prog pri nas, od Ljubljane do 
Jesenic, usposobili avtomatski, 
progovni blok. Ta je močno 
povečal tako imenovano pro
pustnost proge, hkrati pa tudi 
varnost prometa. Na sliki je ko
mandni pult na postaji Javor
nik, kjer vlakovni odpravnik 
Rudi Kalan še s tremi kolegi 
opravlja delo, za katerega je 
bilo potrebno prej deset kretni- 
kov.

LJUBLJANA BB'

Rezerve 
v gospodarstvu

Statistiki so zbrali več zanimivih 
podatkov o tem, kje iskati rezerve v 
gospodarstvu. Ce bi gospodarstvo 
po podatkih iz leta 1973 prihranilo 
samo 2 % skupnih matenainm stro
škov z uporabo sodobne organi

zacije in naprav v notranjem tran
sportu, bi v Jugoslaviji prihranili 5,7 
milijarde dinarjev. Samo z uporabo 
pnevmatske pošte in drugih sodob
nih naprav za transport v admini
strativnih službah pa bi prihranili 
30 % skupno porabljenih sredstev za 
poslovanje administracije. Ti po
datki kažejo, da je pri notranjem 
transportu v delovnih organizacijah 
in tovarnah še veliko materialnih 
rezerv. Medtem ko smo pri uporabi 
modernega načina proizvodnje in 
tehnologije dohiteli veliko bolj raz
vite dežele, pa v večini naših tovarn 
drago in nepotrebno premeščamo 
surovine in material, zaradi česar 
izgubljamo milijarde. Ocenjujejo, da 
znašajo transportni stroški blaga v 
skupnih proizvodnih stroških od 15
do 85 %. Stroški notranjega tran
sporta v industriji pa znašajo četrti
no skupnih stroškov proizvodnje. 'V 
poprečju sodelujejo v cenah gotovih 
proizvodov transportni stroški pri 
nas s približno 10%, medtem ko v 
Švici dosegajo 3,4 %. U. B.
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Trgovci 
»odkrivajo« soboto

Že nekaj sobot je velika 
večina trgovin v ljubljanski 
občini Center popoldne 
zaprtih. Potrošniki, poseb
no gospodinje, se „zaleta- 
vajon v zaprta vrata in za
čudeno prebirajo obve
stila, da je pač trgovina za
prta. Potem pa pot pod 
noge in v dežurno trgovi
no, kjer so dolge vrste in 
marsikje tudi ne najboljša 
izbira.

Po sporazumu, ki so ga 
pred dnevi začeli uresniče
vati tudi v drugih ljubljan
skih občinah, so v so
boto popoldne odprte le 
dežurne trgovine. Dolg je 
bil boj za približno enake 
delovne razmere trgovcev, 
kot jih imajo drugi delavci. 
Veliko je bilo napisanega

,,Bil je res že skrajni čas. 
Za to, da smo sedaj vsaj 
približno izenačeni z dru
gimi delavci, smo se borili 
že leta nazaj. In to iz več 
razlogov. Prvi je seveda ta, 
da omogočimo našim'de
lavcem — točneje delav
kam, saj so v trgovinah za
poslene pretežno ženske — 
daljši tedenski počitek. 
Drugo je tudi to, da so 
nam zaradi takega delovne
ga časa začeli ljudje uha
jati drugam. Samo v zad
njih dveh mesecih so iz 
naše trgovine odšle štiri 
prodajalke. In ne nazadnje, 
to nam je vsiljevalo tudi 
gospodarjenje, saj promet 
v soboto popoldne ni bil 
posebno velik.“

„Pa potrošniki? “

tudi o zahtevah potrošni
kov, ki bi seveda radi ku
pili ob vsakem času.

Obiskali smo dve trgo
vini ljubljanske Emone in 
se pogovarjali s štirimi pro
dajalkami in želeli od njih 
predvsem zvedeti, kaj pro
sto sobotno popoldne po
meni zanje.

„Končno!“ je kar izstre
lila iz sebe Ivanka Milošič, 
pomočnica poslovodkinje 
Emone na Cigaletovi ulici.

,,Res se jim je morda 
malo težko privaditi na 
nov režim, toda današnje 
gospodinje imajo večino
ma že toliko pripomoč
kov, mislim predvsem na 
hladilnike, da si lahko hra
no oskrbijo že prej.“

Frida Sirca je oddelko- 
vodnja v isti trgovini in je 
trgovka že 15 let.

„Prvo soboto, ko sem 
bila prosta, je bil za našo 
družino pravi praznik. Že

ob šestih zjutraj smo odšli 
od doma. Take sobote ni
sem poznala, odkar delam 
v trgovini Čeprav sem bila 
prosta doslej šele nekaj 
sobot, se je tudi doma 
precej spremenilo. Veliko 
bolj se razumemo v dru
žini. Saj veste, mož ima 
proste sobote že več let in 
bi zelo rad kam šel Pa. . . 
No, včasih je šel tudi 
sam.“

Ivanka Travnikar je 'iz- 
menovodja etaže A v Su
permarketu.

„Res, sedaj imamo ob 
sobotah nekoliko manjši 
promet, vendar je težko 
povedati, kaj pomeni pro
sto sobotno popoldne za 
nas prodajalce. Ob sobotah 
smo prej delali do pol enaj
stih zvečer. V nedeljo si 
potem malo dlje poležal in 
v ponedeljek zjutraj je bilo 

. treba že spet v službo. Se
daj dva dni prosto! To je 
za nas kar krajši dopust. 
Nedelja je zdaj za našo 
družino res nedelja. Doslej 
je bila bolj hajka, kako 
bomo vse oprali, zlikali, 
zašili in pospravili. Pa še 
možu je treba sedaj manj 
delati v gospodinjstvu. 
Tudi on je razbremenjen, 
za otroke imam zdaj več 
časa.“

Bernarda Šinkovec je v 
Supermarketu blagajničar
ka že pet let.

,.Doslej smo trgovci ved
no zavidali drugim za pro
ste sobote. Sedaj jih ima
mo tudi sami. Delamo le 
dve soboti na mesec, in to 
dopoldne. Za tiste, ki ima
jo družine, je to zelo velika 
razlika, zame pa je ali pa 
tudi ni. Vseeno pa mi je 
všeč prosta sobota, morda 
je za zdaj še ne znam prav 
izkoristiti. “

FOTO IN TEKST: 
A. AGNIČ

ZATRESLA
SEJE

GORA...
Zakon je eden in velja za vse, tudi 

za funkcionarje. S to parolo bi lahko 
približno označili bistvo polemike na 
sejah družbenopolitičnega zbora in 
zbora občin skupščine Srbije 13. fe
bruarja letos v zvezi s predlogom dele
gata Stevana Puvaliča, da se posebej 
ugotovi vir premoženja funkcionarjev 
in delegatov skupščine Srbije in o 

tem poroča do 30. junija.
V skupščinski razpravi o tem, kako 

poteka ugotavljanje premoženja, je so
deloval tudi predsednik skupščine Ži- 
van Vasiljevič, ki je temu predlogu 
nasprotoval, in poudaril, da so v in
tervjuju predsednika Tita veliko bolj 
pomembne pripombe in pobude, ki 
jih mora skupščina upoštevati.

Puvalič je med drugim dejal, da je 
dokaj razširjeno mnenje v javnosti in 
komisijah, da je eden osnovnih vzro
kov za slabe rezultate pri izvajanju 
zakona v tem, ker si je določeno 
število ljudi, ki so imeli možnost, in 
tistih, ki so sedaj na pomembnih jav
nih funkcijah, pridobilo premoženje v 
različnih strukturah, ne ve se pa, na 
kakšen način oziroma ali je bilo pri
dobljeno'na zakonit način in v skladu 
z moralnimi normami naše družbe, ne 
sme se pa po njih udariti .. . Predse
dujoči Rista Jovanovič je nasprotoval 
oceni, naj se, poročilo, pripravljeno za 
razpravo v skupščini, nanaša le na 
funkcionarje srbske skupščine. Dele
gatka Olga Dedijer je Puvaličev pred
log podprla in ga dopolnila s tem, da 
bi bilo potrebno ugotoviti vir premo
ženja tudi .pri vseh drugih funkcio
narjih, ki so — in če so — do njega 
prišli na nezakonit način.

Delegat Voja Kosovac je spet izja
vil, da zanj predlog ni sprejemljiv in da 
je to globoko politično vprašanje.

Delegatka Dragica Djukič je, na
sprotno, izjavila, da je Puvaličev pred
log vreden pozornosti, da lahko v 
mnogočem prispeva k odstranjevanju 
nekaterih pripomb o tem na terenu, in 
da bi bilo zato potrebno preoblikovati 
predlog ukrepov in še kaj.

Naposled so sklenili, da bodo ukre
pe preoblikovali in sprejeli dokončen 
tekst na naslednji seji.

VEČERNJE NOVOSTI so pod na
slovom ..Počasno ugotavljanje virov 
premoženja14 o tem napisale: — Ni bil 
sprejet predlog delegata Puvaliča, naj 
bi do 30. junija v skupščini poročali o 
tem, ali so delegati republiške skupšči
ne in njeni funkcionarji, ki so na 
nezakonit način ali na način, ki ni v 
skladu z moralnimi normami naše 
družbe, pridobili premoženje, ki bi 
moralo biti po zakonu o ugotavljanju 
virov premoženja odvzeto. Večina de
legatov je bila mnenja, da so delegati 
in funkcionarji enakopravni držav
ljani, zato zanje velja redni postopek 
in niso potrebni posebni seznami.

BORBA piše, da je bila razprava 
„zelo plodna in včasih tudi dokaj 
ostra in polemična44. Delegati bodo na 
naslednjih sestankih spet proučili skle
pe, ki bi morali biti veliko bolj dolo
čni, ostri in z natančnimi ukrepi, ki 
jih je nujno potrebno takoj sprejeti. 
Zapostavljeno je bilo tudi vprašanje 
odgovornosti samih delegatov in repu
bliške skupščine, ki so dolžni — sku
paj s komisijami — preprečevati ropa
nje družbenega premoženja. Dogaja 
se, da se zaradi strahu ljudi, ki delajo v 
komisijah, postopek ustavi tam, kjer 
bi se moral pravzaprav začeti.

POLITIKA pa piše, da je bila „to 
zanimiva razprava44. Kljub velikim 
upom v zakon se pričakovanja „po 
splošni oceni niso uresničila44. Nekaj 
delegatov se je zavzelo, da „ne more 
biti nobenih izjem ne glede na to, za 
katero osebo gre44, da je potrebno 
delati ..čimbolj učinkovito, vendar pa 
pri tem ne smemo zaiti v splošno 
sumničenje44, da so komisije preveč 
strokovne, „morali bi predvsem upo
števati ideološko stran, privrženost, 
odločnost ljudi, ki so predlagani v 
komisije; ugotovili pa so tudi, da v 
poročilu, ki je bilo posredovano dele
gatom, niso bile omenjene občine, ki 
komisijam niso omogočile osnovnih 
pogojev za delo44.

No, kar je glavno: začela se je 
akcija, konkretna in akcijsko mobi
lizacijska. Da bi le do konca dosegla in 
ne bi vse zaplesalo po taktih znane 
narodne „popevke“: zatresla se je 
gora, rodila se miš. .. v. BLATNIK

BHSMHHBH

V Ložu SC 1o nit^0 med seb°j- Bolj ali manj, vendar 
TaK ne preseneča, da praktično medpoznajo SC- - j V V T ua piaMidiu mcu

tisoč zaposlemjf^^evinoplastiki ni delavca, ki ne bi

če-’,2a splošno rabo44 je, da bi ga
1 “ če n"^6
bra*0 e bi dvakrat na teden hodil na ljub

Pkega šestindvajsetletnika - kaj
POSo™”V!,.
prav gre za na . te 
kmalu ..pobrale ■ •
Ijanski klinicnl r na dializo. Večina potem še ve, da 
gre za nekakšno ’’ j6 krvi“ z umetnimi ledvicami.

Uvod bi nas zapeljati na kriva pota razmišlja-

Ne namera' 1̂’’č pisati o Antonu Šumradu - 
delavcu v Kovin ^ ^iki, zakonskem možu in očetu dve
letne hčerkic®) ,j nameravamo usmeriti pozornosti v 
dramatično P3 1 ,'rujajoče dogajanje (vendar tudi pol
no upov), v okv letega se človek Anton bori za svoje
življenje, medic" pri

Ta čas nas 233 • z8odba, ki sc je rodila docela nepri
čakovano, neP .£ne° ; • ■ Stihijsko, kakor pravimo v 
suhoparnem P°1 'zrazoslovjurZgodba govori o soli
darnosti, o tenl’ stj0 delovni kolektiv z elementarno 
človeško zagn^11.& Vrgel v kot vse tisto, čemur običajno 
pravimo potro^^selnost.

i tem pomaga.

prosto vpras po „uvodnem tipanju" obsojc-
Najprej nas je * ,'l"alo, čigava je zamisel. Na videz pre

o ni. k d 
Rudi Mlakar- -’ZaCel°

■no na popoln »Tistega prvega poimenskega av-
osto '.dejal vodia kadrovskosocialne službetorja prepros'

Jongovih,
'/'{eri - ^ le s televizijsko oddajo o De 

V v t ga2 g°vora ° podobnem načinu 
zdravljenja, kak y dna naš Anton, vendar ne v bolniš
nici temveč__ .......eč d°nl {,0| djirjenem družinskem okolju z ženo
kot improvizira11 . n'ško strežnico ob stran-i.

Takoj zatem^ ^ ^čelo dogajati nekaj zanimivega. 
Kakor mravlje 1 . vjjišča so z vseh koncev in krajev 
govorim o nase jeiav(,-1l'Vu ~ začela prihajati vprašanja, 
zakaj ne bi ml’ Kovinoplastike, omogočili Antonu 
Sumradi zdravil® e; a ^oniu. Cc je to le mogoče . . •“

S tako razlag0 - °9ela strinjal tudi predsednik sindi- 
nferenc® V Hc J

o Hehvci ti ~ zaceia pnnajan vprašanja, 
zakaj ne bi ^ Kovinoplastike, omogočili Antonu

azlag05^ docela
kalne konfete0 „ e Hočevar: „Na skupščinah osnov
nih organizacijs dnuarja smo plebiscitarno sprejeli od-

Stare čudi v novi koži

poper za osmi Marec
Drage tovarišice, samoupravljav- 
ke v DROGI!

Vaša' prehrambena industrija 
nas je, slovenske gospodinje, 
prijetno presenetila takrat, ko 
je poslala na tržišče lične lesene' 
stenske omarice z zelo popolno 
kolekcijo 'začimb. Kak mesec, 
ko mi bo gospodinjski proračun 
ob izteku meseca pokazal pre
sežek, si jo bom tudi sama zago
tovo omislila.

Drage tovarišice, članice sa
moupravnih organov v Drogi.

Vaša komercialna služba, ki 
zagotovo zelo dobro prodaja za
čimbe Droge, nas je, slovenske 
delovne žene in samoupravljav- 
ke, dobro ,,popoprala44 pred le
tošnjim osmim marcem. Televi
zijsko reklamo za vašo stensko 
omarico s poprom, timianom/ 
baziliko, majaronom, muškat
nim oreščkom, curryjem, čes
nom, peteršiljem, zeleno, papri
ko, šatrajem, ingvetjem in še 
kakšno imenitno začimbo, ki jo 
po nasvetu mojstra Ivačiča upo
rabljamo gospodinje, so vaši vrh 
komercialisti in propagandisti 
opremili z napisom:

..Primemo darilo za 8. 
rec44.

Reklama je reklama, politik2 
je pa politika. Pa tudi primitiv1- 
zem mora imeti meje. Z reki2- 
mo se naj ukvarjajo za to p oc
eani, s „političpimi dodatki" " 
če lahko takšno nemarno trgov' 
sko špekulacijo tako imenuje- 
mo — pa bi se nemara morale 
ukvarjati tudi ve, članice samo
upravnih organov v Drogi. Oču- 
no pa smo vse premalo občutij1- 
ve ženske same za take reklan1- 
ne trike, ko se za dan žena ne
katera naša podjetja hočejo 
znebiti zalog začimb, žensk! 
hlačnih nogavic in še drug® 
vrste artiklov sorodne branže-

Drage tovarišice, članice srn 
dikata v Drogi!

Ženska voditeljica Klara
Zetkin, ki je na H. mednarodni
ženski konferenci v Koeben- 
havnu predlagala praznovanj® 
mednarodnega ženskega <ine v 
počastitev 8. marca 1910. leta. 
ko so ameriške socialistke p D'1 
manifestirale za žensko enako
pravnost, bi se v grobu obrm 3 
— kot pravimo — če bi vedela*

slovenske ženske dopušča- 
nam ta praznik nekdo 

p e. »popopra44, 
rvič so ženske praznovale ta

drž ar°^n* ^ 26113 v Pet*ktj, avah, danes ga praznuje 
^o-rekoč ves napredni svet, 
t: |a praznujemo „uradno“ že 

desetletja. Pa kljub temu še 
iz d° dopuščamo, da se nam 
Ven V s^avijenje s pijačo, s ku- 
2Z10' v kateri so darilni boni;

Pa še hočejo, da ga prazmi- 
t-.6 s poprom, z baziliko, s pe
ljem .. .

pta amesto> da bi svoj praznik 
v “^ovale z rdečim nageljnom 
slfmbniei in z zavestjo, da se 
kav3ske delovne ženske, ka- 
Vend -i6 včasih to tudi težko, 
Po u 6 usPe^no 111 enakoprav- 

vključujemo v javno delo,
zn^1Cno delo, moramo vedno 
U°Va preganjati te stare čudi, 

e nam kažejo le v novi koži. 
^redlagam. da nemudoma
tm 2Pate 111 odstranite to žaljivo 

vsko reklamo s televizije ,,. 
si bomo letos ženske rdeči

korrp nadele z boljšim občut-
NO VIN ARKA

ločitev - niti enega glasu ni bilo proti ne takrat ne kasne
je! - da bomo zbrali vsa potrebna sredstva za to, da bo 
Anton Šumrada lahko imel umetne ledvice na domu. In še 
vse, kar sodi zraven . . . Pravzaprav ne gre za ceno. Za 
začetek smo rekli, da bomo delali v dveh prostih sobotah. 
Če ho denarja premalo, bomo ..primaknili" še kakšno so
boto . . . Naj poudarim samo. nekaj: zamisel o pomoči se 
ni rodila zaradi TV oddaje, temveč smo v njej le izvedeli, 
da je možno imeti aparaturo na domu. Toje bilo odločil
no. In seveda tudi komentar dr. Saše Luzarja, ki je po
vedal, da ..udomačitev" ne pride v poštev prav za vsakega 
bolnika. Zanimalo nas je torej, če našega Šumrado lahko 
rešimo utrujajočih voženj v Ljubljano. Veseli smo bili, ko 
smo dobili pozitiven odgovor, . .“

Novinarje že zaradi narave svojega dela ..profesionalno 
deformiran", da ne verjame prav nobeni izjavi, dokler je 
ne preveri. Prav zato smo se sprehodili po tovarni, da bi v 
priložnostnih srečanjih z delavci skušali ugotoviti, kaj je 
na stvari."

FRANC RAVŠELJ ni počakal niti na vprašanje: „Kar 
naravnost vam bom povedal, da še nikoli nismo tako vi
soko držali roke, kot takrat, ko smo glasovali za Šumrado! 
Odločili smo se za delo v dveh sobotah, vendar sem pre
pričan, da bomo delali tudi pet sobot, če bo treba!"

MILENA OŽBOLT, referentka za zdravstveno varstvo, 
je zaradi narave svojega dela še posebej ,,pri stvari": .Ko
lektiv je prav gotovo potegnil lepo potezo. Vse se je zgo
dilo tako spontano, da sem bila resnično presenečena.' 
Šumrado praktično vsi poznajo, vendar mislim, da to ni 
bilo odločilno. Iz našega kolektiva sta dva pred leti umrla 
za isto boleznijo, vendar se takrat ni dalo prav nič poma
gati . . .“

JOŽA MAROLT, delavka pri stiskalnici: „Mi smo se že 
prej dogovorili, da bomo glasovali „za“, čeprav nismo na
tančno vedeli, kakšen predlog bo izoblikovalo vodstvo sin-' 
dikata. Šumrado poznam že najmanj deset let in mislim, 
da je v redu človek."

MIRO MLAKAR, orodjar, sicer pa tudi sekretar aktiva 
mladih komunistov: ,.Morda se lahko vam, ki gledate vse 
skupaj „od strani", zdi čudno, vendar sem prepričan, da

. OPRAVIČILO BRALCEM
Na 9. strani prejšnje številke DE sta bili pomo

toma zamenjani besedili člankov „Dovolj pasiv
nega čakanja in zanašanja drug na drugega" in 
..Dogovor zagotavlja stalnost izobraževanja".

Našim bralcem se opravičujemo zaradi tega ne
ljubega spodrsljaja, ki je nastal po napaki meterjev 
v tiskarni in ki sojo spregledali tudi korektorji.

UREDNIŠTVO

bi sprejeli isti sklep, četudi bi šlo za človeka, ki bi bil - v 
delovnem pogledu — ..problem". Videli smo človeka z 
vsemi njegovimi težavami, delavca, enega od nas . ..“

IVAN SAMSA, orodjar: .Kolikor se spomnim, se je 
takoj po TV oddaji začelo med ljudmi govorjenje, ali lah
ko - če upoštevamo medicinske razloge - omogočimo 
našemu Tonetu zdravljenje' na domu ali ne. Kako.in kaj 
bomo stvar izpeljali, je bilo drugotnega pomena."

Omenili smo le nekaj osnovnih misli iz izjav delavcev. 
Morda bi morali še dostaviti, da so se delavci Kovino
plastike ob svojem odločanju zavedali, kako ne gre samo 
za odločanje o nakupu ,,umetnih ledvic", temveč bo 
moral Anton Šumrada dobiti tudi novo - večje - stanova
nje, saj.v dosedanjem enosobnem za aparaturo ni prostora.

Ta čas, ko objavljamo naš prispevek, je v Kovinoplastiki 
že minila prva delovna sobota „za Šumrado". Delali so vsi, 
tudi Anton Šumrada, čeprav je njegov delavnik samo štirje 
ure in so že prej vse uredili tako, da lahko dela na domu.

Obiskali smo ga na domu, tako, da mu voščimo ,.dober 
dan" in da si ga pobliže ogledamo. Srečali smo veselega 
človeka, polnega optimizma, borbenosti . . . Priznamo, 
všeč nam je bilo, da o stokanju in premlevanju težav ni 
bilo ne duha ne sluha.

..Lahko bi našel izhod v invalidski upokojitvi, vendar 
nisem hotel. V veliko oporo mi je bilo že doslej, da smo se 
lahko dogovorili za tako rešitev, da lahko delam na doma 
Štiri ure. V redu. Zame je izrednega pomena, da de
lam . . .“

Potem je komentiral, tako, iz srca, s pojočo notranjsko 
govorico:

,.Nisem vedel, kaj se pripravlja. Prijatelji so me astavljali 
na cesti, Tone, ledvice boš dobil na dom. Mislil sem, da sc 
šalijo .. .

Dobro, ko so se vse informacije zbrale in sem dobil tudi 
uradno potrditev . . . Kaj naj rečem? ^JJvala," je veliko 
premalo. Ne bi rad govoril o sebi, o tem, kaj razmišljam, 
vendar .,. . veliko mi pomeni, ko sem ugotovil, da nisem 
pomemben za kolektiv samo toliko časa, dokler lahko dc- 
•lam s polno silo . . .“

Sredi poletja bo Anton Šumrada, delavec Kovinoplasti
ke, že imel „umetnc ledvice" doma. V novem stanova
nju . . . Vse samo zato, ker je tisoččlanski delovni kolektiv 
rekel: „Tonc, naš si!"

Samo majceno vprašanje: televizijsko oddajo, ki smo jo 
omenili, so gledali po vsej Sloveniji. Bolnikov, kot je 
Anton Šumrada je na desetine, in vendar so samo v ložki 
Kovinoplastiki nekaj sklenili.

Šumrada pravi sam: ,.Ostali pacienti me sprašujejo, 
slišiš, Tone, kaj si pravzaprav v ,podjetju. Šef? Direktor? 
Ne, jim pravim, samo priučen delavec sem.

In veste, kaj je potem? Smejijo se in mi ne verjamejo!"
IGO TRATNIK

VEČ TOPLOTE V VAŠ DOM
TAM-STADLER

ker ima vakuumemajlirahe bojlerje

mednarodni patent 
No. 250127

UNIVERZALNI KOTLI
• od 25.000 kcal/h naprej
• možnost kurjenja z oljem, s premogom 

ali plinom
• visoki izkoristki goriva
• vgrajena avtomatika za samodejno 

delovanje
• gorilniki
• zagotovljeni nadomestni deli in servis
• ugoden dinarski nakup

KOTLI Z DVOJNIM KURIŠČEM
• od 25.000 do 80.000 kcal/h
• možnost kurjenja s premogom, odpadki, 

oljem ali plinom
• visok izkoristek goriv
• samodejno delovanje z mnogo kohfora

mm OGREVANJE ip
TAM MARIBOR 
OBRAT STUDENCI
62000 Maribor 
Leningrajska 27

NOVATORSTVO V MTT

Novatorji imajo 
premalo vzpod
bude in pomoči

V MTT imajo dober pravilnik in pošten od
nos do novatorstva, odmevnost pa je kljub 
temu majhna — Zakaj ni izboljšav na pod
ročju organizacije proizvodnje — Vsako 
noviteto ali izboljšavo bodo ekonomsko 
ovrednotili.

V Mariborski tekstilni tovar- imajo delavci sicer idejo o iz- 
ni imajo zelo razvejano organi- boljšavah, vendar jih sami niso 
zacijo inventivne dejavnosti, sposobni realizirati?
Imajo tudi dober pravilnik, saj
so ga spreminjali in dopolnjevali „Naša komisija tako še ni 
že vse od 1964. leta, da bi bil razmišljala, vendar je morda

zdaj v resnici poroštvo in spod
buda novatorjem. Čeprav šteje 
kolektiv MTT skoraj deset tisoč 
zaposlenih, je, kot tudi sami 
ugotavljajo, novatorstvo dokaj 
borno, saj imajo na leto le od 
dveh do šest novih prijav. Tako 
so se znašli v čudnem položaju: 
na eni strani dobra organizacija 
na osnovi dobrega pravilnika, 
na drugi strani pa majhna od
mevnost. O tem problemu smo 
se pogovaijali z JOŽETOM ZA
BAVNIKOM, predsednikom 
komisije za inventivno dejav
nost v MTT.

„Po neki občinski analizi je 
naš kolektiv šele na 16. mestu 
po številu prijavljenih inovacij. 
Toje žalostno, če vemo, da po 
številu zaposlenih sodimo v vrh 
mariborskih kolektivov,44 pri
znava Jože Zabavnik. ,,Ko smo 
ugotovili to nerazveseljivo dej
stvo, smo hoteli priti stvari do 
dna. Novatorstvo v našem ko
lektivu ni neznano niti nepri
znano. Kolikor vem, doslej ni
smo imeli niti enega spora, ko 
bi se inovator pritoževal nad 
višino nagrade ali zavoljo pri
znanja. Vsako izboljšavo vred
notimo, ugotavljamo avtorstvo 
in jo predlagamo za nagrajeva
nje. Kljub temu ni odmevno
sti44

— V glasilu vašega kolektiva 
smo opazili, da ste spodbujanju 
inovacijske miselnosti posvetili 
izredno veliko pozornost. Gre 
samo za premajhno odzivnost?

„0 tem smo veliko govorili 
na sestankih sindikata. Organi
zirali smo celo okroglo mizo, za 
katero so sedeli člani naše ko
misije, inovatorji, vodje pro
izvodnje, glavni direktor in čla
ni uredništva našega tovarniške
ga glasila. Ugotavljali smo, da so 
zavore v pomanjkljivostih in 
premajhni spodbudi ter po
moči Vemo, da so nepotrebna 
zagata neprijavljene izboljšave. 
Mislim, da gre v teh primerih za 
pretirano skromnost človeka, ki 
je izboljšavo ustvaril, in pre
majhno pozornost vodij obra
tov, ki tega delavca niso spod
budili, da bi izboljšavo prijavil.44

•— Morda je težava v tem, da

tudi v tem nekaj resnice. Prav 
zato smo pripravili nov predlog 
za organiziranost inventivne de
javnosti. Po tem predlogu bomo 
imeli v SOZD komisijo za teh
nični in gospodarski napredek, 
poklicnega spodbujevalca. Naj
več si obetamo od človeka, ki 
ga bomo zaposlili kot spodbuje
valca. Le-ta naj bi skrbel za uve
ljavitev in uresničitev vseh ino
vacij ter nastopil kot organiza
tor pri realizaciji inovacije.44

- Čeprav ni možno izraču
nati točne vrednosti inovacije, 
bi želeli izvedeti, kako vaš ko
lektiv vrednoti predloge in iz
boljšave?

„Res je, vrednosti inovacij ne 
moremo do potankosti izraču
nati, vendar vemo, da je velika 
in za vsak kolektiv pomembna. 
Za nas je najvažnejše, da jo 
ovrednotimo kot gospodarsko 
korist. Torej, da z njo pridobi 
ves kolektiv. Prav zato smo 
sklenili, da bo finančni sektor 
vodil posebno evidenco in 
spremljal materialno vrednost 
vsake pri nas sprejete novosti. 
Sklenili smo da bi na osnovi teh 
izračunov polovico vrednosti 
ostalo delovni organizaciji, 30 
odstotkov bi se stekalo za na
grade, 20 odstotkov pa bi vla
gali v nadaljnji razvoj te dejav
nosti.44

— Na katerem področju dela 
primanjkuje idej in inovacij?

„Začudeni smo, da ni ino
vacij na področju organizacije 
dela, da ni tehničnih izboljšav 
in izboljšav v organiziranosti 
proizvodnje, čeprav vemo, da bi 
morah prav tu marsikaj izbolj
šati. Zato se nam dozdeva, da 
naši delavci še vedno niso do
volj seznanjeni s tem, kaj vse iz
boljšava v resnici je. Da tu ne 
gre samo za novost pri stroju ali 
napravi. Pri tem celo ugotavlja
mo, da se tehnologija tako hitro 
spreminja in modernizira, da 
ima inovator od nje malo ko
risti. Prav zato si mnogo obeta
mo od človeka, ki bo stalno 
skrbel za pomoč novatorjem in 
iznajditeljem, jih usmerjal in 
spodbujal.44

J. SEVER
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Pred dobrega pol leta so v Celju na pobudo občinskega sindikal
nega sveta ustanovili posebno komisijo, ki bi naj ugotovila, kako je 
v resnici z družbeno prehrano zaposlenih na celjskem območju. V 
komisijo so poleg predstavnikov občinskega sindikalnega sveta 
imenovali tudi predsednika izvršnega sveta občine, delavce zavoda 
za medicino in higieno dela, člane občinskih inšpekcijskih služb ter 
predstavnike celjskega gostinstva. Komisija bi naj ugotovila, kako je 
v resnici organizirana družbena prehrana zaposlenih, kakšni so 
načrti za odpiranje novih obratov družbene prehrane ter o mož
nosti gostinstva in drugih organizacij, ki bi se naj vključevale v 
reševanje tega problema. O ugotovitvah in rezultatih dela te 
komisije ter o skupni akciji je tekel pogovor z BRANKOM 
MARTIČEM, sekretarjem sindikatov celjske občine.

novice iz 
organizacij

MURKA LESCE

Sindikat
povsod

Osnovna organizacija sindi
kata v Murki Lesce bo letos so
delovala pri vseh pomembnejah 
dogodkih v podjetju, pri spre
jemanju vseh družbenih dogovo
rov in samoupravnih spora
zumov, ki jih bo sklepalo pod
jetje, in pri sestavljanju vseh dru
gih samoupravnih aktov. Tako se 
bodo lahko resnično držali nače
la, da ničesar, kar je pomemb
nega za delavca, ne bo narejeno 
mimo sindikata.

Poleg tega se bo sindikat za
vzemal za krepitev delavske kon
trole, za celovito socialno poli
tiko v organizaciji združenega 
dela in za socialno varnost vseh 
zaposlenih. Prizadevali si bodo 
za razvijanje in uveljavljanje de
litve po delu z nadaljnjim obli
kovanjem in dopolnjevanjem 
samoupravnega sporazuma o de
litvi dohodka in osebnih dohod
kov. Posebno skrb pa bodo po
svetili širjenju kulture med de
lavci in izobraževanju članov sin
dikata. V sodelovanju z občin
skim svetom Zveze sindikatov pa 
bodo izdelali program rekreacije 
in športnih dejavnosti za svoje 
člane in tudi plan tekmovanj, ki 
bi se jim lahko udeležili.

ZP ISKRA

Priprave 
na volitve

Pred dnevi je bil v Iskrini po
slovni stavbi v Ljubljani skupni 
sestanek predsedstva sindikalne 
konference in predsednikov sin
dikalnih konferenc branžnih 
organizacij združenega podjetja 
Iskra. Soglasno so sprejeli sta
lišče, ki ga bodo posredovali 
skupščini ZP Iskra ob razpisu 
volitev, naj vsaka TOZD izvoli 
tri do pet poimenskih delegatov 
v skupščino, odvisno pač od 
tega, kako velika je posamezna 
temeljna organizacija ali pa glede 
na prostorsko razdeljenost nje
nih enot. Predlagali bodo tudi, 
naj bi bile volitve v nove samo
upravne organe v vseh Iskrinih 
delovnih organizacijah opravlje
ne do 31. marca.

Celotno volilno akcijo bodo 
vodile sindikalne konference 
osnovnih sindikalnih organizacij 
po delovnih organizacijah oziro
ma branžah, in to v najtesnejšem 
sodelovanju z zvezo komunistov, 
mladinsko organizacijo in zvezo 
borcev. V tem kandidacijskem 
postopku bodo sindikalne orga
nizacije pripravile tudi predlog 
kandidatov za odbore pri skup
ščini ZP Iskra in odbor samo
upravnega delavskega nadzora.

ZASKRBLJUJOČE
UGOTOVITVE

Na celjskem območju je tre
nutno blizu 38.000 zaposlenih. 
Med njimi je skoraj polovica 
žensk in kakih 8.000 samskih. 
Ti zaposleni tvorijo približno 
20.000 družin. Omenjena komi
sija je obdelala 183 temeljnih 
oziroma delovnih organizacij Jci 
skupaj zaposlujejo 29.389 ljudi. 
Enainštirideset delovnih organi
zacij, ki zaposlujejo 13.170 de
lavcev, ima lastno družbeno 
prehrano. Devetnajst kolekti
vov, v katerih je 950 zaposlenih 
koristi storitve tujih obratov 
družbene prehrane, v trideset 
kolektivov, ki zaposlujejo 
11.265 delavcev, pa hrano vo
zijo. Šestdeset delovnih organi
zacij, v katerih je zaposleno 
3.135 ljudi, koristi družbeno 
prehrano v gostinskih obratih, 
triintrideset kolektivov, za
poslujejo 906 ljudi, pa je zapo
slenim razdeljevalo bone.

— Tovariš Martič, sindikati so bili 
eden od nosilcev te akcije, ki bi naj 
dokončno razgalila dejansko stanje 
družbene prehrane zaposlenih v Ce
lju. Bi nam lahko zaupali svoje ugo
tovitve po zaključku omenjene akci
je-

„0 organizaciji družbene prehra
ne zaposlenih na območju celjske 
občine je bilo izgovorjenih mnogo 
besed. Pri sindikatu nas je najbolj 
motilo to, da v resnici nikoli nismo 
imeli točnih podatkov, kako je z 
družbeno prehrano na našem ob
močju v resnici. Vznikla je pobuda 
o ustanovitvi posebne komisije, ki je 
sredi minulega leta začela z delom. 
Sestav komisije je bil posrečen, kajti 
ni šlo samo za ugotavljanje dejanske
ga stanja, temveč predvsem za to, 
kako družbeno prehrano organizi
rati, da bi vsak zaposlen na območju

celjske občine dejansko dobil topel 
obrok. Ko smo anketirali kolektive, 
smo ugotavljali, da je problem druž
bene prehrane izredno širok, da se 
nanj navezujejo tudi drugi problemi. 
Tako na primer nepotrebna izguba 
delovnega časa zaradi čakanja, po
gosto količinsko in kakovostno ne

ustrezna hrana, neustrezni prostori, 
problem terminov za razdeljevanje 
hrane in podobno. Po drugi strani 
smo zato na videz ugodno podobo 
spoznali, da je problem družbene 
prehrane na našem območju v res
nici še kako pereč."

- Brez zamere, v praksi pogosto 
analiziramo, sprejemamo sklepe, 
vendar se razmere samo od tega ne 
spreminjajo.

..Zagotavljam vam, da po spre
jetju nove sindikalne liste na ob
močju celjske občine ni nobenega 
primer, da zaposleni ne bi mogli

dobiti toplega obroka. Izjeme so le 
tisti, ki imajo po sindikalni listi pra
vico do bonov. Sredi januarja smo 
ustanovili posebno komisijo, ki ob
ravnava vloge delovnih organizacij.

Ugotovili smo, da je bila 
družbena prehrana slabo organi
zirana predvsem na področju 
družbenih dejavnosti, v šolstvu, 
zdravstvu in v nekaterih manj
ših delovnih organizacijah s po
dročja drugih dejavnosti."

NENADOMA SO LAHKO 
VSE REŠILI

- Neverjetno zveni, da več let 
veliki napori za rešitev tega proble
ma niso obrodili sadov, zdaj pa je v 
manj kot pol leta problem rešen.

„Nisem trdil, da je problem druž
bene prehrane v celjski občini rešen. 
Zagotavljam le, da ima vsak zapo

slen možnost dobiti topli obrok. Pri 
tem vam povem, da smo rešili, pone
kod tudi ne najbolje, le trenutne 
potrebe. Jasno pa nam je, da gre za 
začasne rešitve. Problem dobro 
organizirane kvalitetne družbene 
prehrane na celjskem območju bo še 
aktualen, vendar zdaj vsaj vemo, 
kako ga rešiti."

- Niste odgovorili, kako vam je 
to uspelo?

..Problem smo rešili z reorganiza
cijo in preusmeritvijo gostinske mre
že, tako da so v svojo dejavnost 
vključila družbeno prehrano tudi ti
sta gostinska podjetja, ki tega doslej

niso storila. Zavedamo se, da sama 
preusmeritev še ni rešitev, saj gre za 
neustrezne objekte, ki so bili grajeni 
za klasične gostinske potrebe. Upra
vičena je tudi skrb gostincev, da ne 
bi izgubili gostov.

Po drugi strani pa gostinci ugotav
ljajo, da se navade in želje gostov 
spreminjajo. Tako, denimo, upada 
število abonentov. Zato gostinci že 
razmišljajo, da bi nekatere gostinske 
lokale spremenili v specializirane lo
kale, kot so na primer čajne in 
mlečne restavracije.

Tako v sindikatih, ki so nosilci te 
akcije, z zadovoljstvom ugotavlja
mo, da se je v Celju problem druž
bene prehrane izredno omilil."

BUZU JE TUDI 
DOKONČNA REŠITEV

— Pogosto slišimo pritožbe 
na račun hrane. Delavci očitajo 
da si na njihov račun nekdo 
polni mošnjiček.

..Ugotavljamo, da so cene 
približno usklajene in se gibljejo 
od osem do dvanajst dinarjev za 
obrok. Tudi mi smo bili po
zorni na podobne očitke, zato 
smo ob tej reorganizaciji uvedli 
novost, ki so jo gostinci in vod
stva obratov družbene prehrane 
sprejeli. Gre za spremembo, ki 
proizvajalcem hrane ne pušča 
več prostih rok pri določevanju 
kvalitete in velikosti obrokov. 
Pri sklepanju sedanjih pogodb 
delovna organizacija poleg naro
čila o številu obrokov določa 
tudi kvaliteto, velikost in pe
strost obrokov."

— Pred petnajstimi leti so v 
Gaberju, kjer je bila takrat osre
dotočena industrija, zgradili 
tako imenovano delavsko resta
vracijo, ki bi naj reševala pro
blem prehrane tamkaj zaposle
nih. Pred nekaj leti je bilo mno
go govora o posebnem obratu 
za tovrstne primere v središču 
mesta. Na nekdanji lokaciji no
vega obrata za družbeno pre
hrano je že nekaj let parkirišče. 
Nekateri menijo, da je rešitev 
družbene prehrane za zaposlene 
v Celju v bistvu samo v novo
gradnji. Ali je tudi o tem tekla 
beseda?

„Tudi v tem primeru smo 
prišli do rešitve. Novi objekt za 
potrebe družbene prehrane bo

končno le stal na omenjeni 1°' 
kaciji, o kateri ste govorili. D°' 
grajen pa bi naj bil do konca 
prihodnjega leta. Nosilca inve
sticij sta OZD gostinsko pod
jetje Celje ter Samopostrežna 
restavracija Gabeije. Dogovar
jamo se za kapaciteto 6.000 
obrokov.

V Celju pa se tudi dogo var- ■ 
jamo, da bi sprejeli poseben 
družbeni dogovor o poslovnem 
času. S tem bi omilili prometne 
težave, spremenili bi tudi čas 
odmorov. S tem bi se izognili 
gneči v obratih družbene pre
hrane, zmanjšali velike izgube 
delovnega časa in omilili pfO' 
blem prevozov delavcev na 
delo. Poleg tega vodimo akcijo, 
da bi naj delovne organizacije 
združevale denar za potrebe 
družbene prehrane in pomagale 
sofinancirati ta, osrednji objekt- 
Menimo namreč, da si celjsko 
gospodarstvo ne more več Pri' 
voščiti drobljenja sredstev."

— Ena izmed ugotovitev ko
misije je bila tudi ta, da je 
problem družbene prehrane naj
bolj pereč v majhnih kolektivih- 
Kako ste uspeli to vprašanje 
rešiti?

..Verjetno mislite na obrt in 
trgovino. Tudi ta problem smo 
rešili, čeprav gre le za začasne 
rešitve. Na primer: skoraj vsaka 
trgovina živilske stroke, ki pa je 
zvečine locirana daleč od obra
tov družbene prehrane, ima 
kakšen prostor. Gre za tako 
imenovane čajne kuhinje, v ka
terih si delavci lahko pripravijo 
topli obrok. V storitveni obrti 
so sklenili pogodbo z gostin
skimi organizacijami, da lahko 
delavci s posebnimi boni dobijo 
topel obrok v kateremkoli go
stinskem ali drugem obrata 
družbene prehrane ali lokalu.

— Toda kako, da vam je vse 
te probleme uspelo rešiti v so
razmerno kratkem času, med
tem ko so bili poprejšnji več
letni napori skorajda ničevi?

„Skrb za delavca se povečuje 
na osnovi možnosti. Poleg tega 
je tudi sindikat doslednejši in 
zato uspešnejši pri uveljavljanju 
sprejetih načel."

JANEZ SEVER 

—- —

BRANKO MARTIČ: »V sindikatih smo pre
senečeni, da so tudi v kolektivih, kjer prej tri
deset let niso uspeli organizirati družbene pre
hrane za svoje delavce, zdaj to uredili v poldru
gem mesecu...«

NAŠI PRIJATELJI ELICA ROGELJŠEK, Metka, Celje

ČASNIK NAJ NE BO 
SAMO ZA FUNKCIONARJE

Človek, ki bi s strani poslušal in nas 
ne bi poznal, bi sodil,' da se kregamo. 
Pošteno kregamo. Kajti vitka ELICA 
ROGELJŠEK le s pajčevino sivih las 
izdaja svojih 22 let službe, ki pa, to 
povejmo takoj, nikakor niso vplivala 
na njeno ognjevitost.

V resnici sem Elico prvič srečal v 
edini prosti pisarni nekega komerciali
sta, ki nekako ni sodila v naš okvir. 
Elica je delala več let za tkalskim stro
jem, bila je privajalka, snovalka, do
kler se ni preselila v oplemenitilnico. 
Vsa ta leta, skromna kot je, je nase 
opozorila le s pošteno besedo.

„Včasih so sodelavke prihajale k 
meni s prošnjo, naj jaz povem, ker se 
ne zmedem takoj. Tako sem postala 
nekakšen tribun, posledice — tudi teh 
ni manjkalo — pa so potem letele po 
mojem hrbtu," je nekje med pogovo
rom v smehu povedala. Kmalu po pri

hodu v celjsko Metko so jo vključili v 
mladinsko in sindikalno organizacijo. 
Svoje poslanstvo je sprejela z vso res
nostjo in odgovornostjo. Nešteto ur je 
porabila za sestanke, razprave in pogo
vore. Pri tem delu je sprejela tudi na
logo poverjenika DE.

,,Spominjam se, da so včasih priha
jali sodelavci k meni in si izposoj evali 
DE. To je bilo po navadi takrat, ko je 
DE poročala o kakšnih problemih, ki 
so zadevali tudi nas. Zdi se mi, da je 
DE bila in še vedno je predraga za na
šega delavca, ki pogosto mora paziti 
na vsak dinar. Prav za to verjetno čas
nik tudi ni bolj razširjen. Danes DE 
sicer dobivajo vsi, ki so kakršnikoli 
sindikalni funkcionarji v kolektivu, 
vendar je to še premalo."

Elica Rogeljšek svojih besed ne vo
deni z leporečjem. Govori kratko in 
jedemato, pove bistvo in se hitro

umakne v tišino pričakovanja. Tako je 
tekel tudi pogovor o tem, kaj jo tre
nutno tare pri delu.

„Vidite, kar naježim se v teh dneh, 
ko je tako zelo pomemben pogovor o 
dnevu žena. To me razbesni, nena
doma smo ženske zopet tako po
membne, da bi bilo treba to in ono, 
potem zopet to in ono, o tem pa naj
manj sprašujejo prav nas, ženske. Po
glejte, naš sindikat je sklenil in že 
zdavnaj programiral, naj bi imele žen
ske za osmi marec dela prost dan. Pa 
so nam rekli, da je to proti stališčem 
sindikata. Zakaj vedno govore drugi v 
našem imenu? ! Trdim, da bi ženske 
tudi ta dan nadoknadile z delom. Po
tem pa izveš, lahko celo sam vidiš, da 
po ustanovah in uradih lepo praznu
jejo, le delavci moramo ostati za 
stroji. Ne maram te dvotimosti. Kdaj 
lahko ženska za strojem praznuje? Ni

koli! Vezana je na normo, na do po
tankosti izračunan učinek, ki pa ga 
začuda nikakor ne morejo izračunati 
za delo v pisarnah.

To z osmim marcem me spominja 
na letošnje praznovanje dedka Mraza v 
Celju. Rekli so, da bi se naj izognili 
socialnim razlikam in vse otroke ena
ko obdarOi v krajevnih skupnostih. 
Govorili so o duševni hrani, o pravljič
nem mestu, nato pa so otroci pone
kod čakali po dve uri, da se je prika
zalo neko skrpucalo, ki je otroke vpra

šalo, če znajo zapeti kakšno pe' 
sem... O tisti duševni hrani, pravljič
nem mestu in o vsem, kar so ob- 
Ijubjali, je ostal le grenak okus. Zakaj 
to delamo? Zakaj nekaj obljubljamo 
in potem tega ne izpolnimo. V tem 
primem je šlo še za to, da bi naj od 
desetih starih tisočakov, kolikor bi naj 
za otroke prispeval vsak zaposleni, 
dobil otrok v zavitku daril le za štiri 
tisočake. Šest bi jih naj porabili za 
organizacijo in stroške prireditve. • • 
Dvaindvajset let sem v kolektivu, vsa 
ta leta smo po svojih močeh obdaro
vali otroke, vendar nikoli nisem sli
šala, da bi katerakoli delavka zahte
vala en sam dinar za organizacijo ali : 
pomoč, čeprav smo dolgo v noč zavi
jale darila. Enak občutek imam zdaj, 
ob praznovanju „našeea" pr22'
nika..." J. SEVER

poverjeniki DS
1. LJUBICA PAVLINC
2. SILVA ROZMAN
3. TINKA SAJOVIC
4. JELICA KRISTAN
5. VERA STROPNIK
6. STANE KEBLlC
7. STANKO PIPA
8. ELICA ROGELJŠEK j
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OD TU IN TAM

MARIBOR: Tu poteka v dneh 
od 27. do 29. februarja zaključ
na prireditev VI. srečanja lut
kovnih skupin Slovenije. Poleg 
lutkovnih predstav bo v okviru 
tega srečanja praktičen seminar 
za lutkarje in 4. skupščina slo
venskih lutkarjev.

CERKNICA: V salonu po
hištva Brest v Cerknici so minuli 
petek odprli razstavo akad. sli
karja Božidarja Grabnarja. Ob 
otvoritvi je s krajam koncertom 
nastopil moški pevski zbor Bre
zovica pod vodstvom Milana 
Trčka.

MARIBOR: Prizadevni člani 
kino kluba iz Maribora so 21. 
februarja pripravili že IV. festi
val amaterskega dokumentarne
ga filma. Za festivalsko selekcijo 
je bilo poslanih 70 filmov iz vse 
Jugoslavije, kar govori o izredni 
razširitvi te amaterske dejav
nosti. Mladim ljubiteljem ama
terskega filma so organizatorji 
festivala omogočili brezplačen 
ogled filmov v informativni sek
ciji

Srečko Logar

MAVČIČE: Člani dramske
sekcije KUD Simon Jenko iz 
Mavčič so na domačem odru po
kazali svojo uprizoritev socialne 
drame Miška Kranjca „Pot do 
zločina". Delo je režiral Rudi 
Zevnik. Predstavo si je ogledalo 
več kot 300 domačinov. S to 
uprizoritvijo bodo gostovali še 

I po drugih gorenjskih odrih.
) F. R.

RADLJE OB DRAVI: V zad
njih letih se je kulturna dejav
nost v tej občini izredno raz
mahnila. Tri leta zapored že pri
rejajo gledališki abonma mari
borskega in drugih poklicnih gle
dališč. Poskrbeli so za večje šte
vilo razstav priznanih akadem
skih slikarjev, naivcev pa tudi de
lavcev - likovnih amaterjev. 
Razstavo akad. slikarja Franceta 
Godca ki je prav zdaj v salonu 
ARS, si je samo ob otvoritvi 
ogledalo kakih 400 ljudi. Ugo
tavljajo, da se v zadnjem ob
dobju tudi vedno bolj prebuja 
amaterska kulturna dejavnost

K. W.
\_______________________S

IZOBRAŽEVANJE OB DELU NA FAKULTETI ZA ELEKTROTEHNIKO 
V LJUBLJANI_______________________________________________________________

IZOBRAŽEVANJE, 
A NE SPRIČEVALA

Na pobudo ZP Slovenske železarne je Fakulteta za elektrotehniko or 
ganizirala dopolnilno izobraževanje za strokovnjake iz železarn Jeseni 
ce. Ravne in Štore

Potreba po nenehnem izobraževanju postaja ob hitrem gospodar
skem oziroma tehnološkem razvoju vedno večja. Dopolnilno izo
braževanje ob delu je posebna oblika izobraževanja, ki naj bi v 
prihodnje zavzela pomembno mesto v našem sistemu izobraževa
nja.

Odločen korak naprej pri sodelovanju z industrijo je naredila 
fakulteta za elektrotehniko v Ljubljani. Na tej fakulteti so v pre
teklosti že imeli takšno dopolnilno izobraževanje v manjšem ob
segu ali le za posameznike iz industrije. Od 1. marca lani pa teče 
izobraževanje ob delu za strokovnjake iz železarn Jesenice, Ravne 
in Štore. Dopolnilni pouk, ki bo trajal do 31. marca letos, obiskuje 
92 slušateljev — delavcev iz proizvodnje: diplomiranih elektro- 
inženiijev, elektrotehnikov in drugih.

Pobudo so naprej dali delavci 
sami, slednjič pa še ZP Sloven
ske železarne, ki je tudi v celoti 
financiralo pouk. Stroški za iz
obraževanje tako velikega šte
vila slušateljev seveda niso 
majhni.

Program izobraževanja so na
rekovale potrebe slovenskih že
lezarn in so ga v dogovoru s fa
kulteto sestavili uporabniki 
sami. Izobraževanje poteka ob 
delu tako, da so v poprečju vsa
kih štirinajst dni ob petkih, do
poldne in popoldne, ob sobotah 
pa dopoldne predavanja, semi
narji in laboratorijske eksperi
mentalne vaje.

Namen dopolnilnega pouka 
je seznanjanje slušateljev s so
dobnimi dosežki v elektroteh
niki in elektroniki, in to pred
vsem na tistih področjih, ki za
devajo delovno področje oziro
ma delovna mesta slušateljev iz 
železarn. Edini cilj je pridobitev

znanja, ne pa spričevalo. Zato 
slušatelji po zaključku seminar
ja ne bodo dobili spričevala ali

kakršnegakoli priznanja o kvali
fikaciji. To je pomembna no
vost v našem izobraževalnem 
procesu.

Za predavatelje je fakulteta 
pritegnila najuglednejše jugoslo
vanske strokovnjake za področ
ja, ki jih obsega program. Zelo 
pomemben dosežek je tudi v 
tem, da so vsi predavatelji na
pisali učbenike za svoja preda
vanja in jih je vsak slušatelj do
bil v roke še pred začetkom 
predavanj. Tako je bilo mogoče 
dvigniti kvaliteto pouka, prihra
niti dragoceni čas in omogočiti, 
da je težišče dela prešlo na raz

govor med predavatelji in sluša
telji. S tem fakulteta za elektro
tehniko uresničuje idejo, da slu
šatelji sodelujejo v procesu iz
obraževanja kot subjekt tega 
izobraževanja.

Ob koncu seminarja bodo 
slušatelji opravili test,, ki ni ni
kakršno priganjanje*1 k uče
nju, pač pa oblika preverjanja 
znanja za slušatelje same. Dal 
pa naj bi tudi podatke o tem, 
kako je seminar andragoško 
uspel.

Z LETI SE TUDI 
ZNANJE „ POST ARA"

Na tiskovni konferenci fakultete 
za elektrotehniko, katere namen je 
bil seznaniti javnost z izobraževa
njem ob delu, so sodelovali tudi 
predstavniki vseh treh železarn, ki 
so hkrati tudi slušatelji seminarja. 
Tovariš Marolt iz železarne Ravne, 
tovariš Ravnikar iz Štor in tovariš 
Koselj z Jesenic, so najprej pripove
dovali, kako je prišlo do te pobude 
za dopolnilno izobraževanje. Stro
kovnjaki za elektrotehniko in elek
troniko, ki so že pred več kot deset 
leti končali študij,.so spoznali, da 
brez nadaljnjega izobraževanja ne 
bodo mogli več zadovoljivo oprav
ljati svojega dela. Zgled za perma
nentno izobraževanje so dobili tudi 
v zeniški železarni. Ko je bilo s fa
kulteto vse dogovorjeno, so se za

Predavanju profesorja fakultete 
za elektrotehniko iz Sarajeva Me- 
suda Ibrahimpašiča prisostvujejo 
slušatelji, od »starih« inženirjev 
do pripravnikov.

seminar prijavljali posamezniki po 
lastni presoji. Zanimivo je, da so se 
seminarja udeležili zelo različni de
lavci, od ,,starih inženirjev" do pri
pravnikov.

Na vprašanje, ali so bili zadovoljni 
s predavanji in ali so slušatelji uspeš
no sodelovali v pedagoškem proce
su, je odgovoril tovariš Ravnikar iz 
Štor:

- Živa beseda res veliko pomeni, 
veliko več kot pa samo prebiranje 
priročnikov in učbenikov. Na semi
narju je pogosto prišlo do konfron
tacije mnenj, saj so tudi posamezni 
slušatelji strokovnjaki za določena 
področja. Tak način izobraževanja 
je še posebno učinkovit, kajti golo 
teoretiziranje gre največkrat mimo 
ušes.
Seminar se izteka, nit izobraže
vanja pa se ne bi smela pre
trgati. Fakulteta, ki je bila od 
nekdaj v tesnem stiku z indu
strijo, je pripravljena še naprej 
sodelovati in organizirati semi- 
naije. Slušatelji tega seminarja 
pa menijo, da bi bilo za nadalj
nje uspešno delo potrebno orga
nizacijsko telo, ki bi dajalo po
bude oziroma bi jih sprejemalo.

ni t3«x to o mn eiroit
kultete, v katerem so tudi dele
gati uporabnikov? )

Izobraževanje ob delu, iz
obraževanje za konkretne po
trebe našega gospodarstva naj bi 
torej postalo prevladujoča obli- 

. ka. Za to pa je potrebno pravo 
razumevanje vloge združenega 
dela na tem področju. ZP Slo
venske železarne in fakluteta za 
elektrotehniko sta lahko za 
zgled drugim panogam. Hotenje 
delavcev po izobraževanju, ra
zumevanje delovne organizacije 
ter pripravljenost fakultete in 
delovne organizacije za sodelo
vanje, vse to je potrebno, da 
bomo lahko uresničevali novo 
politiko izobraževanja.

Tekst: STANKA RITONJA 
Foto: ANDREJ AGNlC
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Laboratorijska vaja — demonstracija dinamičnih značilnosti strojnih ojačevalcev

Kako sem se izobraževal?

OD SIROTE DO 
KOMERCIALISTA

MARTIN LENARČIČ se je pred 
osemintridesetimi leti rodil v Velikih 
Brusnicah na Dolenjskem, Očeta je iz
gubil med vojno, mater kmalu zatem.

»Že zgodaj sem se naučil, da si 
• utoraš, če hočeš uspeti, sam izboriti 
j Svoj prostor. Kot partizanska sirota 
sem dodobra spoznal internate in ta
kratne domove. Bil sem otrok pode
želja, oropan ljubezni. Težko sem se 
vživel v trdo, najpogosteje vojaško 
disciplino na hitrico ustanovaljenih 
domov. Toda bil sem sit in vedel sem, 
do ne bom končal kot hlapček. Ko- 
Kaj sem čakal, da bom končal osnov- 
n° šolo in lahko šel v uk. Čimprej bi 
se rad osamosvojil. Vzgojitelji in so- 
eialna delavka so me sicer pregovarjali, 
"oj bi nadaljeval šolanje v gimnaziji, 
vendar je bila želja po čimprejšnji osa
mosvojitvi močnejša. Tako sem s Pri
morskega, kjer sem bil nazadnje sprav
ljen, pripotoval v Maribor. V industrij
sko kovinarsko šolo pri TAM. Se 
vedno sem dobival pomoč od social

nega skrbstva. Bil sem prizadeven, ker 
bi rad postal avtomehanik. Toda kaj, 
ko so mojstri rekli, da sem za avto
mehanika prepameten in mi vsilili po
klic kovinobrusilca. Jaz bi bil rajši vsaj 
orodjar, ključavničar, toda tako so 
hoteli oni in moral sem se uklo
niti...“

Po treh letih šolanja v IKŠ je imel v 
žepu diplomo kovinobrusilca Zdaj bi 
naj bil ves svet ,,njegov“. Otresel se je 
skrbi družbe, otresel nenehnega men
torstva in neredkih očitkov. Pospravil 
je tisti svoj kartonasti kovček z vsem 
svojim imetjem in rekem: ZMAGAL 
SEM!

,,Nenehno sem bil bledoličen in 
tršast, čeprav sem mnogo jedel Ob 
zadnjem zdravniškem pregledu so ugo
tovili, da sem - tuberkulozen. Svet se 
mi je sesul v prah. Pozneje so sicer 
ugotovili, da sem imel le senco na 
pljučih, toda tudi to je bilo dovolj. 
Bržčas sem se prehladil, ko sem kot 
tabornik sredi zime šotoril na Pohorju

ali ko me je prepotenega na tabor
niških pohodih pral jesenski dež. Mo
ral sem zopet na Pohorje, tokrat na 
zdravljenje. Da bi si ekonomsko opo
mogel sem tolkel dolgčas s pletenjem, 
izrezovanjem pač z vsem mogočim. 
Samo da je padel kakšen dinar. Med
tem ko so moji nekdanji sošolci že 
spravljali plače, sem sam dobival vbo- 
gajme. K sreči sem vedno živel zelo 
skromno, tako da sem lahko posojal 
kakšen dinar celo sošolcem, ki so bili 
lepo preskrbljeni. Pil nisem, kadil tudi 
ne, vsak dinar sem hranil Med zdrav
ljenjem na Pohorju sem izvedel, da ne
kje v Savinjski dolini prirejajo večerne 
tečaje za administratorje in knjigo
vodje. Uredil sem tako, da sem prišel 
na zdravljenje v Novo Celje, od koder 
sem hodil v Žalec na večerne tečaje. 
Končal sem tečaje, končal zdravlje
nje, v žepu sem imel dve diplomi, 
službe pa nikjer. . .“

Za kovinobrusilca ni več upal, ker 
je vedel, da mu bodo opilki dokončno 
načeli rahla pljuča, za administratoija 
ga niso hoteli ker je že od nekdaj 
tako, da mora biti tajnica - ženska 
Ko je bil že na robu obupa, mu je 
prijatelj, ki ga je spoznal med zdravlje
njem, sporočil, da v Braslovčah iščejo 
skl adiščnika Tako je postal skla
diščnik Po združevanju kmetijskih 
organizacij je prispel v Vrbje, od tam 
pa na občinski sindikalni svet v Žalec.

„Že takrat, ko sem končal šolo v 
Maribom in se ,,osamosvojil“, sem

ugotovil da v resnici sploh nisem pri
pravljen za med svet. Vsa tista vzgoja 
v domovih je bila napačna Namesto, 
da bi nas pripravljali za življenje, so 
nas pred njim „ varovali" in skrivali. 
Enako je bilo tudi z drugimi, saj danes 
vem, da jih je mnogo zašlo, drugi pa 
so ostali nedružabni, kot sem bil sam. 
Prav ta nedružabnost me je silila, da 
sem ob dolgih samotnih večerih zopet 
začel segati po knjigi Vpisal sem se v

»Nikoli ne smeš popustiti...« pravi 
Martin Lenarčič

večerno ekonomsko šolo. Ko sem jo 
končal, sem se zaposlil na SDK v 
Žalcu, Tam sem si nabral nekaj izku
šenj in krenil v Inštitut pri EMO v 
Celju Vpisal sem se tudi v mariborski 
VEKŠ. Podnevi sem delal, ponoči se 
učil Vmes se poročil Sita najem
niških odnosov sva se z ženo odločila, 
da bova začela na svoje. Kupila sva 
zemljo in začela graditi. Tako sem do
poldne hodil v službo, popoldne sem 
kopal temelje za hišo, na večer pa še, 
če nisem mrtvo utrujen padel na po
steljo, segel po knjigi VEKŠ sem 
končal v roku in se odločil za vpis na 
fakulteto. Z ženo sva, vsak dinar pet
krat obrnila, preden sva ga izpustila iz 
rok. Šest let nisva šla nikamor. Ko sva 
lani končno krenila na morje, sva 
morje opazovala skozi okno. Ves 
teden je lilo, kot iz škafa.. . “

Medtem je EMO zapustil in se za
poslil pri Kovinotehni. Najprej je bil 
izterjalec dolgov, da bi, kot sam pravi 
„zaslužil še kakšen dinar pri kilo
metrini in dnevnici1'. Zdaj je vodja fi
nančne službe. ,,Čeprav sem hišo sko
raj dogradil, tudi v službi nimam več 
toliko potovanj - torej je časa več na 
voljo - sem študij malo zanemaril. 
Malo sem si oddahnil. Toda ne za 
dolgo...", pravi .pikoli ne smeš po
pustiti ..."

Če kdo, potem on v resnici dobro 
ve, zakaj ne smeš popustiti

J. SEVER
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f KAKO O ZAKLJUČ- l 
NIH RAČUNIH?

M Priporočilo sveta ZSJ ob obravnavi rezultatov 
H gospodarjenja H

1

Zaključne račune o rezultatih 
poslovanja v letu 1975 sprejemamo 
v razmerah, ko celotni dohodek in 
dohodek izkazuje precej večje šte
vilo temeljnih organizacij združe
nega dela kot kdajkoli poprej. To 
nedvomno pomeni novo kvaliteto. 
To dejstvo, prav tako pa tudi novi 
predpisi o ugotavljanju in obraču
navanju celotnega dohodka in do
hodka ter zagotovitvi plačil med 
porabniki družbenih sredstev lahko 
povzročajo težave v zagotavljanju 
dohodka za redno izplačevanje 
osebnih dohodkov v delu TOZD, 
kar bi lahko negativno vplivalo na 
materialni položaj delavcev in otež- 
kočilo uresničevanje ciljev eko
nomske stabilizacije v letu 1976.

Zato je nujno, da temeljne orga
nizacije združenega dela vsestran
sko analizirajo rezultate svojega 
poslovanja v letu 1975 in da opre
delijo programe ukrepov in akcij za 
izboljšanje poslovanja ter pove
čanja dohodk^.

V središču pozornosti naj bodo 
družbeni odnosi pri pridobivanju 
in delitvi dohodka ter sredstev za 
osebne dohodke. Vsestransko mo
ramo analizirati celotni dohodek in 
dohodek na zaposlenega, razmerje 
med dohodkom in poprečno upo
rabljenimi poslovnimi sredstvi, de
leže dohodka za razširitev mate
rialne osnove združenega dela, 
osebne dohodke, skupno porabo in 
podobno. Delitvena razmerja mo
ramo delavcem pojasniti na razum
ljiv način.

Doseženih poslovnih razultatov 
ne bi smeli obravnavati le v primer
javi z rezultati prejšnjega leta, 
ampak tudi v primerjavi z rezultati 
drugih TOZD v panogi. Zelo po- 
memDno je, da se delavci seznanijo
z rezultati, ki jih dosega njihova 
panoga, in da tako spoznajo razlike 
v obsegu proizvodnje, višini do
hodka, sredstev za akumulacijo, 
osebne dohodke, skupno porabo in 
podobno. Pri tem je še zlasti treba 
analizirati rezultate tistih TOZD, 
ki ob sedanjih pogojih gospodarje
nja dosegajo nadpoprečne rezul
tate, kajti to je pot, po kateri bi 
lahko pozitivne izkušnje prenašali 
v druge TOZD iste panoge.

Spoznati moramo tudi vzroke, 
zaradi katerih del TOZD posluje z 
izgubo ali na meji rentabilnosti. V 
teh organizacijah bi morali sprejeti 
vse možne ukrepe, da ne bi zašle v 
še večje težave.

S Službo družbenega knjigovod
stva Jugoslavije in z drugimi usta
novami smo se dogovorili, da bodo 
podatke o temeljnih organizacijah 
združenega dela pripravili po pa
nogah.

Razprave o rezultatih poslovanja 
v TOZD in o medsebojnih primer

javah se morajo začeti takoj po 
sprejemu zaključnih računov. Zato 
ni treba čakati na popolne pre
glede, ki jih bo v mesecu aprilu 
•pripravila SDK.

Da bi kar najbolj objektivno 
spoznali in ocenjevali dosežene re
zultate, seveda moramo upoštevati 
vse razpoložljive podatke, torej 
tako skupne kazalce kot interne 
vrednostne, naturalne in druge ka
zalce gospodarjenja. Pri tem je tre
ba ne le ugotoviti del dohodka, ki 
je rezultat naravnih pogojev, raz
mer na trgu in drugih posebnih 
vplivov, ampak ga je tudi treba 
nameniti za razširitev materialne 
osnove združenega dela.

Še zlasti skrbno je treba analizi
rati stroške (po stroškovnih mestih 
in po izdelkih), zaloge (po vrstah), 
porabljeni čas (po izdelkih), izgub
ljeni delovni čas (zaradi čakanja, 
neopravičenih izostankov z dela, 
boleznin, organizacijskih slabosti 
in podobno).

Pri analizi rezultatov poslovanja 
je treba posebej obravnavati izloča
nje iz dohodka TOZD na osnovi 
samoupravnih sporazumov za druž
bene dejavnosti, na osnovi zakon
skih in pogodbenih obveznosti ter 
po drugih osnovah.

Upoštevaje zahtevne naloge, po
vezane s stabilizacijo gospodarjenja 
in povečanjem produktivnosti 
dela, kot tudi naloge, ki izvirajo iz 
zakona o ugotavljanju in obračuna
vanju celotnega dohodka in zago
tavljanja plačil med porabniki 
družbenih sredstev, priporočamo 
občinskim sindikalnim svetom, da 
v sodelovanju z gospodarsko zbor
nico, SDK, zavodom za statistiko 
in še drusimi ustanovami pripravijo 
sestanke s predstavniki osnovnih 
organizacij sindikata, samouprav
nih organov in strokovnih služb ter 
na njih obravnavajo rezultate go
spodarjenja vsake TOZD posebej.

Dogovorili smo se, da bodo 
zvezni odbori sindikatov v sodelo
vanju z republiškimi in pokrajin
skimi odbori poskrbeli za primer
javo rezultatov gospodarjenja po 
panogah in za izmenjavo izkušenj 
med temeljnimi organizacijami 
združenega dela.

Dobro organizirane razprave o 
rezultatih gospodarjenja v vseh 
TOZD, po panogah in dejavnostih 
bodo nedvomno pripomogle, da 
bodo delavci v večji meri kot de
janski subjekti odločali o vseh ti
stih vprašanjih pridobivanja, razpo
rejanja in delitve dohodka, od ka
terih so odvisni hitrejši razvoj do
hodkovnih odnosov, razvoj samo
upravljanja in povečanje produk
tivnosti dela.

Predsednik sveta ZSJ 
MIKA ŠPIUAK

1
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PREDSEDSTVO SVETA ZSH O SIS

PROGRAMI - OSNOVA
MENJAVE DELA

Tudi ustanavljanje in uveljavljanje samoupravnih interesnih skupnosti je pot k izena' 
čevanju družbenoekonomskega položaja delavcev v združenem delu in v družbenih 
dejavnostih

Po dveh letih priprav in pol leta praktič
nih izkušenj so samoupravne interesne 
skupnosti v SR Hrvaški potrdile pravilnost 
in realnost že poprej sprejetega projekta 
premagovanja starih odnosov in ustvarjanja 
tistih pogojev in predpostavk družbeno
ekonomskega sistema, ki naj zagotovijo svo
bodno menjavo dela. Seveda pa organizira
nje samoupravnih interesnih skupnosti in 
njihovih skupščin še ne pomeni, da so že 
bili ustvarjeni vsi potrebni pogoji, ki naj 
tudi omogočijo svobodno menjavo dela ter 
da smo že premagali slabosti prejšnjega 
predstavniškega načina odločanja o bistve
nih vprašanjih posameznih delov družbene 
reprodukcije. Tako gledano se resnično svo
bodna menjava dela ne more praktično uve

ljaviti vse dotlej, dokler se ne bodo usposo
bile in dokler ne bodo prevzele odločanja 
temeljne organizacije združenega dela, kra
jevne in druge skupnosti ter organizacije 
oziroma njihove delegacije. Ob takih raz
merah, predvsem pa zaradi še neizoblikova
nih odnosov v bazi, obstaja nevarnost, da bi 
strokovne službe SIS, ki zvečine pomenijo 
podedovani aparat prejšnjih skladov, po
membno vplivale na opredelitve in odločit
ve skupščin samoupravnih interesnih skup
nosti. Iz strahu, da se to ne bi zgodilo, izvi
rajo tudi kritike o birokratiziranju samo
upravnih interesnih skupnosti. Res pa je, da 
to parolo tudi zlorabljajo tisti, ki želijo 
diskreditirati celotno akcijo.

KAJ PIŠEJO O NAS

RAZVREDNOTENA 
DELOVNA MESTA

Zakaj zaslužek za redni delovni čas lahko pomeni le 
manjši del osebnega dohodka?

„RAD“, glasilo ZSJ, piše: poprečni 
osebni dohodek direktorja bolnišnice v No
vem mestu je v prvih šestih mesecih lani 
znašal poprečno 15.754 dinarjev! Če ta za
služek razčlenimo, ugotovimo, da je ome
njeni direktor za nadurno delo in po drugih 
osnovah mesečno prejemal po 7.364 din ali 
47 %. Njegov kolega po stroki, direktor bol
nišnice v Trbovljah, pa je v istem obdobju 
zasiuzn poprecnu po 14.004 din mesečno, 
od tega na račun nadurnega dela celo 7.562 
din ali 52 %.

Taki in podobni primeri, navedeni v po
ročilu Službe družbenega knjigovodstva 
Slovenije, opozarjajo na svojevrstno anoma
lijo, da je namreč z nadurnim delom mo
goče zaslužiti več kot v rednem delovnem 
času. Ob skrbnejši analizi pa pridemo še do 
enega, veliko bolj zaskrbljujočega podatka. 
Ne samo za Slovenijo je značilno, da vo
dilni delavci temeljnih organizacij združe
nega dela v družbenih dejavnostih po svojih 
osebnih dohodkih prednjačijo pred tovariši 
na podobnih mestih v gospodarstvu. Tako 
omenjeni podatki SDK opozarjajo, da je v 
prvih šestih mesecih minulega leta direktor 
Lekarne v Trbovljah vsak mesec zaslužil po 
1.284 dinarjev več od direktorja Tovarne 
avtomobilov in motorjev TAM v Mariboru. 
Če vemo, da direktor TAM ni prejel niti 
pare za nadurno delo, si lahko zamislimo, 
kako se je lahko zgodilo, da je direktor le: 
karne po zaslužku presegel direktorja več 
kot 6.000-članskega kolektiva, vendar ne 
samo za deset ali dvajset starih tisočakov, 
ampak za znesek, kije skoraj enak minimal
nemu osebnemu dohodku v mnogih ob
činah.

Čeprav je že iz preteklosti znano, da sp 
se v nekaterih kolektivih z normativnimi 
akti spretno izogibali zakonskim določilom

in samoupravnim sporazumov v tistih po
glavjih, ki govore o nadurnem delu, so v teh 
aktih zapisane formulacije kljubovale kri
tiki redkih „upomikov“. Dejstvo pa je, da 
se je prav zaradi ohlapnih formulacij o tem, 
kdaj je dovoljeno nadurno delo, lahko zgo 
dilo, da so posamezniki Mika Špiljak pred 
nedavnim opozoril, da po približnih ocenah 
od 4,7 milijona zaposlenih

Zagovorniki nadurnega dela pa niso gre
šili samo zaradi tega! S tem, ko so občasno 
vsiljevali prepričevanje o „lastni nenado
mestljivosti", so pogosto in ne da bi spošto
vali veljavno sistematizacijo delovnih mest, 
zavlačevali s sprejemanjem novih delavcev 
na izpraznjena delovna mesta. Tako so v 
času, ko se je v kolektivih izražala ,,nujna 
potreba" po nadurnem delu, pri zavodih za 
zaposlovanje še naprej čakali na delo mlajši, 
vsekakor možni kandidati

Negativno posledico tega pojava pa po
meni tudi to, da se je pri delavcih — po 
logiki: „če lahko drugi, zakaj ne bi tudi 
mi? “ - vse bolj razširjalo prepričanje o 
,,koristnosti" dopolnilnega dela Ko je go
voril o tem, je predsednik Sveta ZSJ Mika 
Spiljak pred nedavnim opozoril, da po pri
bližnih ocenah od 4,7 milijonov zaposlenih 
v družbenem sektorju kar tri milijone Jugo
slovanov ustvarja zaslužek tudi z dopolnil
nim delom

Tega pojava seveda ne moremo odpraviti 
s podpisovanjem sporazumov ah dogovo
rov. Prav zato bi morah v javni razpravi o 
samoupravnih sporazumih o pridobivanju 
in delitvi dohodka in sredstev za osebne do
hodke, tako v kolektivih kot v panogah, še 
zlasti upoštevati vse tisto, kar bi lahko po
menilo vzrok neustreznega vrednotenja vlo
ženega dela. SLOBODAN VASIC

Take ocene so bile med drugim izrečene 
na skupni seji predsedstva Sveta Zveze sin
dikatov Hrvaške in sekretariata RK SZDL 
Hrvaške, na kateri so razpravljah o doseda
njih rezultatih in prihodnjih nalogah pri & 
grajevanju SIS.

Po besedah predsednika sveta ZSH Miln 
tina Baltiča je za to republiko značilno, da 
je po začetnem poletu akcija nekako za
stala, saj se omejuje na pojasnjevanje in 
organizacijske zadeve. Zato se bo zdaj treba 
spoprijeti z vsebinskimi vprašanji in odnosi, 
ki nastajajo v samoupravnih interesnih 
skupnostih. Je pa tako, da so tisti, ki ni
majo sredstev, v SIS videh rešilno bilko. Če 
sredstev niso dobili, kar je bilo pač odvisno 
od njihovih konkretnih programov in p0" 
treh združenega dela, zdaj trdijo, da skup" 
nosti niso tisto, kar so pričakovali

Drugače rečeno: še vedno so žive stal® 
navade prejšnjih skladov, zato tudi pritisk 
na porabo. Glede na to tudi ne povezujejo 
delovanja SIS s prispevkom k družbenemu 
delu. Taki pojavi prav gotovo pomenijo p0" 
sledico nepovezanosti tistih, ki nudijo sto
ritve, z delegacijami združenega dela Seve
da pa je res tudi to, da gre za procese, ki se 
v kratkem času ne morejo izraziti v do
končnem in skladnem družbenem odnosu.

Že letos, še zlasti pa v celotnem obdobju 
srednjeročnega razvoja, se bomo morah p0" 
gumneje odločati za spreminjanje sedanjih 
razmer, skratka za izgrajevanje samouprav' 
nih interesnih skupnosti Predvsem pa bo
mo morali pogumneje pristopati k združe
vanju dela in zato tudi k opuščanju ideje o 
SIS kot ostanku ,,parlamenta" za posamez
ne potrebe in dejavnosti Pri določenih ob
likah združevanja dela in sredstev bomo 
morah opredehti pravo mesto družbenih 
dejavnosti kot dejavnikov razvoja m P10” 
duktivnosti Ob sporazumevanju o progra
mih bi prav tako morah upoštevati, da po
menijo neposredno funkcijo proizvodnje in 
da tako pomagajo delavcem pri dvigovanju 
njihove duhovne in fizične kulture oziroma 
obhkovanju njihove celovite osebnosti kot 
samoupravljavcev. Z ustvarjanjem kvalitet
no novih družbenoekonomskih odnosov 
torej moramo zagotoviti, da nihče ne bo 
imel izjemnega ah privilegiranega statusa, 
ampak da bi bih delavci tako v materialni 
proizvodnji kot v družbenih dejavnostih 
enako odvisni od ustvarjenega dohodka.

Če govorimo o SIS in svobodni menjavi 
dela v sistemu sedanjih družbenoekonom
skih odnosov, ki po svoji kvaliteti močno 
presegajo shematizem prejšnje politike skla
dov, v SR Hrvaški še posebej skrbno upo
števajo elemente solidarnosti. Tako bodo 
sredstva sohdamosti, ki se bodo oblikovala 
v občinah, skupnostih občin in le delno 
tudi na republiški ravni, namenjena samo za 
zadovoljevanje potreb družbenih dejavnosti 
na nerazvitih področjih v republiki. Ta 
sredstva torej ne pomenijo neposredne 
funkcije svobodne menjave dela.

M PREDRAGO VIČ
(,,Radničke novine“, Zagreb)

ČLOVEK - INVENTAR
Piše: Azra Kristančič, dipl. psihologinja

,,Človek je naše največje bo
gastvo!"

Besede, ki jih predsednik Tito iz
reče ob mnogih priložnostih, smo 
med gradnjo naše samoupravne so
cialistične družbe že precej spre- 
menih v dejanja, ki so ponekod ob
rodila lepše, drugje pa nekoliko slab
še sadove. Odvisno pač od material
nih možnosti, ki jih ima posamezno 
okolje - širše ah ožje - na voljo.

Govorimo o milijonih in mili
jardah in, kjer teh ni, pač dvignemo 
roke, češ, kaj pa lahko naredimo .. .

Kljub vsemu pa marsikdaj ni 
treba vložiti niti dinarja, da bi se 
ljudje v delovnih kolektivih počutih 
mnogo bolje, kot se počutijo.

Kako to doseči? Načinov, prila
gojenih današnjim razmeram, je več. 
Na primer: mnogi delavci danes od

krito pripovedujejo, da so v svojem 
kolektivu pozabljeni, da so tako 
rekoč nekakšen inventar . . . Ob tem 
se spominjam nekega direktorja, ki 
je grajal urednika tovarniškega časo
pisa, češ, kaj omenjaš imena nepo
membnih" delavcev, raje piši o uspe
hih in problemih ... Tudi to je ne
dvomno treba, vendar - če bi po
vprašal delavce, o katerih je tovar 
niški časnik poročal, bi zlahka ugo
tovil, kaj jim pomeni tistih nekaj 
vrstic in kako je potrebno tudi takš
no pisanje.

V kolektivih, ki bolj poznajo psi
hologijo, ne napišejo zaman delavče
vega priimka in imena na stroj in na 
omarice za oblačila. Po takšni po
zornosti postane delo bolj osebno. 
Ponekod sem tudi videla, da imajo 
oglasne deske, na katerih objavijo

fotografijo in podatke o vsakem no
vem delavcu.

Vse to naj bi prispevalo - in ne
kaj tudi prispeva - k boljšemu de
lavčevemu počutju.

V glavnem pa drži, da takšne me
hanične metode ne odpravljajo pro
blema pozabljenih ljudi v delovni 
organizaciji. Vsak delavec potrebuje 
tako rekoč vsak dan svojo potrditev 
- in če kdo, mu jo je dala ustava. O 
tem ni dvoma in pozitivni premiki 
so opazni v psihi slehernega posa
meznika.

Kljub vsemu pa je v vsakdanjih 
opravilih še kako pomembna osebna 
pozornost vseh, ki v kolektivu kaj 
pomenijo - in to do vsakogar. 
Tistim ki ni vseeno, kako se delavci 
počutijo in kakšni bodo sadovi nji
hovega dela, se morajo sprijateljiti z 
vsakim delavcem in to prijateljstvo 
tudi ohraniti.

NEDELJA 
TUDI PRAZNIK?

Piše: Mija Lipužič

VPRAŠANJE:
Ker sta bili v istem časo

pisu v obdobju nekaj dni ob
javljeni dve popolnoma različ
ni razlagi glede praznovanja 
dneva borca, ki letos pade na 
nedeljo, prosimo, da nam po
sredujete pojasnilo o prazno
vanju tega praznika, ki je to
krat na nedeljo. Obenem pro
simo za pojasnilo, kateri praz
niki — razen 1. januarja, 1. 
maja in 29. novembra — se 
lahko prestavijo na naslednji 
dan.

A. P. - TOLMIN

ODGOVOR:
O praznovanjih govore Za

kon o praznikih SFRJ in re
publiški zakoni o razglasitvi 
posameznih praznikov, ki se 
praznujejo le v posameznih re
publikah. Zakon o praznikih 
SFRJ določa, da so državni 
prazniki in dela prosti dnevi: 
novo leto, ki se praznuje 1. in 
2. januarja, praznik dela, ki se 
praznuje 1. in 2. maja in dan 
republike, ki se praznuje 29. 
in 30. novembra. Državni 
praznik, ki je tudi dela prost 
dan, je 4. julij — dan borca. 
Našteti prazniki, ki se praznu
jejo dva dni, se praznujejo 
tudi prvi naslednji delavnik, 
če pride kakšen od naštetih

X kupon

S
PRAVNIK SVETUJE

na nedeljo; torej se, kot temu 
rečemo, prenašajo. Dan borca 
4. julij se praznuje le en dan 
in zakon ne določa, da bi se 
praznoval še naslednji delav
nik, če pade na nedeljo. Torej 
se ta praznik ne prenaša in je 
dela prost dan le, če pade na 
delavnik. Če torej pade na 
nedeljo, se ne prenaša.

Državni prazniki, ki se 
praznujejo v SRS, so 27. april, 
22. julij in 1. november. Če 
našteti prazniki padejo na ne
deljo, se ne prenašajo na na
slednji dan. Prenašajo se torej 
le novoletni prazniki, praznik 
dela in dan republike, drugi 
pa ne.
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Protiinflacijski program kanadske vlade

Kaj kritizirajo sindikati?
^ajvečje sindikalne centrale ocenjujejo, da vladni ukrepi pomenijo del 
sPlošnega napada na delavski standard.

V zadnjem času v svojih govorih 
kanadski politiki, med njimi tudi 
Premier Trudeau, pogosto opozar- 
jajo, da je gospodarstvo te države v 
'ažavah in da so izgledi za prihod- 
n°st, če se sedanje razmere ne spre- 
'henijo, pesimistični.

Zato je bila kanadska vlada pri- 
siljena sprejeti program ukrepov za 
b°j proti inflaciji in za stabilizacijo 
£°spodarstva. V uradnem sporočilu 
vlade je poudarjeno, da bodo največ 
Pozornosti posvetili državni kontroli 
gibanja cen. To pravzaprav pomeni, 
P° zatrjevanju vlade, da lahko cene 
^rastejo le do tiste mere, ki omo- 
g°ča klitje povečanih stroškov pro- 
lzvodnje. Meja za povečevanje mezd 
P4 je določena na skupaj 10 odstot
kov v naslednjih treh letih.

KAJ VSEBUJE 
„BELA KNJIGA*

V stabilizacijskem programu, ki 
Ba imenujejo ,,bela knjiga", so raz
delili gospodarska podjetja v tista, ki

TURČIJA - Podpredsednik 
zveznega izvršnega sveta in zvez
ni sekretar za zunanje zadeve 
Miloš Minič je uradno obiskal 
Turčijo. S svojim gostiteljem, 
zunanjim ministrom Calayangi- 
lom in drugimi vodilnimi turški
mi državniki se je pogovarjal o 
jugoslovansko-turških odnosih in 
sodelovanju ter o aktualnih med
narodnih vprašanjih, zlasti tistih, 
ki so povezana z razmerami na 
Balkanu, v Sredozemlju in v 
Evropi. Ob koncu Miničevega 
obiska v Ankari so predstavniki 
obeh strani izrekli prepričanje, 
ha je to nov prispevek h krepitvi 
vsestranskih stikov in sodelo- 
vanja med Jugoslavijo in Tur
čijo.

SOVJETSKA ZVEZA - V 
Moskvi se je v torek začel 25. 
kongres Komunistične partije 
Sovjetske zveze. Približno pet ti
soč delegatov in predstavnike 
103 komunističnih, delavskih, 
narodnodemokratskih in sociali
stičnih strank - med njimi je 
tudi delegacija ZKJ pod vod
stvom sekretarja izvršnega komi
teja Staneta Dolanca - je na 
začetku kongresa pozdravil ge
neralni sekretar KP SZ Leonid 
Brežnjev, kije nato prebral obse
žen referat o nalogah partije v 
notranji in zunanji politiki ter o 
delu centralnega komiteja med 
kongresoma. O tem referatu na 
kongresu razpravljajo ves teden, 
medtem ko bodo zadnje dni 
kongresa, ki bo predvidoma tra
jal 11 dni, namenili največ po
zornosti glavnim smerem gospo
darskega razvoja SZ v deseti pet-

bodo takoj prišla pod kontrolo do
hodkov, in na druga, pri katerih za
hteve niso tako ostre. Prvo skupino 
sestavljajo podjetja, ki zaposlujejo 
več kot 50 delavcev, gradbena pod
jetja z več kot 20 delavci, nato 
državni uslužbenci, svobodni poklici 
itd. (skupaj 4,3 milijona zapo
slenih). Za te je obvezno, da se do
sledno ,,gibljejo" v planiranih me
jah. Z namenom, da bi le zaščitili 
kategorije delavcev z nizkimi dohod
ki, so predvideli, da ukrepi ne bodo 
vplivali na povečanje dohodkov do 
600 dolarjev letno.

Kot pričakujejo v Kanadi, bi s 
temi ukrepi lahko znašala stopnja 
inflacije 4 odstotke. Seveda pa vlada 
računa tudi z mnogimi odpori. Zato 
je tudi ustanovila poseben proti
inflacijski organ, ki ima pooblastilo, 
da kaznuje kršilce novih ukrepov.

STALIŠČE LEVICE
Kot so mnogi pričakovali, so od

pori pri uresničevanju nove stabili-

letki (do leta 1980). O tem je 
pripravil referat predsednik mi
nistrskega sveta Aleksej Kosigin.

Po besedah Brežnjeva v glav
nem kongresnem referatu je naj
važnejši rezultat sovjetske zuna
nje politike preraščanje popu
ščanja napetosti v vodilno težnjo 
v mednarodnih odnosih. Med 
prihodnjimi nalogami pa je Brež
njev postavil na prvo mesto kre
pitev enotnosti in monolitnosti 
držav socialistične skupnosti. 
Med drugim je dejal: „V celoti 
vzeto sta za naše odnose v veči
no partij socialističnih držav 
značilna popolna enotnost in 
plodno sodelovanje. Posamezne 
partije imajo, kot je znano, po
sebne poglede na mnoga vpra
šanja, vendar je za splošno teož- 
njo nedvomno značilna krepitev 
monolitnosti socialističnih dr
žav." Brežnjev je dodal, da KP 
SZ takšno težnjo visoko ceni in 
da bi, ,,kot doslej na vsak način 
prispevala k njenemu razvija
nju." Govoril je tudi o številnih 
drugih mednarodnih vprašanjih, 
med drugim o pomenu helsinške 
konference, o krizi na Bližnjem 
vzhodu in o odnosih SZ z zahod
nimi državami, ostro pa je napa
del politiko kitajskega vodstva, 
za katero je dejal, daje ,.odkrito 
naperjena proti ‘večini sociali
stičnih držav." Generalni sekre
tar KP SZ je'v referatu namenil 
veliko pozornosti analizi rezulta
tov in izkušenj devete petletke 
in hkrati opozoril na bistvene 
naloge partije in družbe na no
tranjem področju v naslednjih 
letih. y_ BARABAŠ
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zacijske politike v različnih okoljih 
in tudi zaradi različnih vzrokov. 
Tako leva opozicija trdi, kar je pred 
kratkim v svojem govoru tudi po
trdil Tomi Douglas, prejšnji šef 
Nove demokratske partije, da so 
,.Kanadčani priče konca enega eko
nomskega sistema in ustvarjanju no
vega". ,,Kapitalistični sistem je 
mrtev ali na smrtni postelji, saj ni 
našel pravne rešitve za tri osnovna 
vprašanja, revščino, inflacijo in ne
zaposlenost" Konkretno se ne
uspeh, kot pravijo v tej stranki, kaže 
v revščini, ki jo občuti 25 odstotkov 
prebivalcev, v inflaciji, ki je višja kot 
11 odstotkov, inv več kot 8-odstot- 
ni nezaposlenosti.

Sindikati poudarjajo, da omejitev 
povečevanja mezd najbolj prizadene 
delavce z najnižjimi prejemki. Poleg 
tega pa tudi otežuje boj z delo
dajalci, kajti protiinflacijski ukrepi 
so bili sprejeti ob koncu minulega 
leta, ko so bili sindikati v ofenzivi za 
povečanje zaslužkov.

John Morris, ki je predsednik naj
večje sindikalne centrale — Kon
gresa dela Kanade (CLC), je dejal, 
da bo 1976. leto hudo in burno. Ne
zaposlenost se bo povečala, medtem 
ko bo inflacija ostala enaka lanski. 
..Kontrola, ki jo uvaja vlada, ne bo 
izboljšala, pač še poslabšala raz
mere. Nove in večje stavke so ne
izbežne. Vlada želi breme krize pre
valiti na pleča delovnih ljudi, vendar 
le-ti tega ne bodo mirno gledali in 
prenašali," je dodal ta sindikalni vo
ditelj.

V Konfederaciji nacionalnih sin
dikatov (CSN) v Quebecku pravijo, 
„da je program zvezne vlade del 
splošnega napada na delavski stan
dard. V bistvu predvideva dosledno 
kontrolo povečevanja mezd, vendar 
je poln vrzeli, ko omejuje cene, 
rento, dividende in različne hono
rarje." Zato tudi CSN opozarja, da 
vladni ukrepi v resnici pomenijo 
udarec vsem uspehom, ki so bili do-

** leulvr»to 
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seženi v dolgih in težkih bojih in po
govorih za povečanje mezd in za iz
boljšanje delovnih razmer. Ogorče
nje te sindikalne centrale pa je še 
večje zaradi predlaganih denarnih 
kazni (od 200 do 10.000 dolarjev) 
in kaznovanja kršilcev z zaporom od 
dveh do pet let

Zaradi pritiska levih sil in organi
ziranih stavk je vlada nekoliko od
stopila od svojih ukrepov. Kljub 
temu pa je še vedno aktualen poda
tek, ki pravi, da se je delež najrev
nejših družin v nacionalnem do
hodku zmanjšal v zadnjih nekaj letih 
s 4,4 odstotka na 3,8 odstotka, 
medtem ko se je delež dohodkov 
najbolj bogatih v istem času povečal 
z 41,4 na 42,9 odstotka .

V. VUGDEUC

strokovnjak opozarja na pravice in dolžnosti

Pregledi in preizkusi 
priprav in naprav

Lahko bi rekli, da skoraj ni OZD, ki ne bi 
ihtela organizirane službe vzdrževanja. Z dobrim 
vzdrževanjem namreč ohranjamo obratovalne 
lastnosti in vgrajeno varnost delovnih priprav in 
Naprav, stavb in podobno, kar se odraža tudi v
attianjšanju števila poškodb.

Vzdrževanje s stališča varstva pri delu pa se ne 
Slhe omejiti samo na popravila, ampak moramo 
delovne priprave in naprave sistematično pregle
dovati in preizkušati, da bi tako stalno preverjali 
hjthovo stanje. S pregledi in preizkusi ugotavlja- 
mo, katere napake obstajajo in katere lahko v 
Ltstkem času predvidimo ter kaj je treba ukreniti 
s stališča varstva pri delu.

Preprečiti pa moramo, da bi ločitev programov 
Pogledov in preizkusov s tehnološkega stališča in

s stališča varstva pri delu privedla do nepotreb
nega ponavljanja pregledov in preizkusov. Delavci 
in pooblaščena oseba morajo biti strokovno 
usposobljeni, da vedo oceniti varnost posamez
nega elementa in delovne priprave. Pri tem pa so 
težave zlasti v premajhni stopnji tako imenovane 
vgrajene varnosti. Zato bi bilo treba znatno šte
vilo delovnih priprav in naprav dodatno zavaro
vati. Vse prevečkrat namreč ob premalo zava
rovanem stroju zahtevamo od delavca, da sam 
skrbi za svojo varnost, kar pa je v nasprotju z 
zahtevo, da so varno delovno okolje in varne de
lovne razmere zagotovljene, če delavec ob nor
malni pazljivosti ter strokovni in delovni sposob
nosti lahko opravlja svoje delo, ne da bi pri tem 
prišlo do telesnih poškodb ali zdravstvenih okvar.

kdo je kdo
ENRICO BERLINGUER

generalni sekretar KP Italije

Nad Berlingueijevo delovno mizo visita sliki 
velikanov italijanske komunistične partije 
Gramscija in Togliattija. Za njima je Berlin- 
guer, kot pravijo, najmočnejši teoretik med 
italijanskimi komunisti, in tudi zato so ga leta 
1972 izvolili za političnega sekretarja.

Izredno pozornost je Berlinguer zbudil leta 
1973, ko je v partijskem teoretičnem časopisu 
„Rinascita“ objavil tri članke o tako imenova
nem zgodovinskem kompromisu, ki gaje zad
nji kongres KPI potrdil kot politični program 
v boju za socialistične spremembe v Italiji. 
Togliattijeva slika v Berlinguerjevem kabinetu 
ni samo izraz spošovanja; v tem je tudi nekaj 
simbolike, kajti Togliattijev ..program iz Saler
na" iz leta 1944, ki je določil mirno pot v 
socializem, imajo za odločilni preokret, zgo
dovinski kompromis, katerega tvorec je Ber
linguer, pa za nadaljevanje tega preobrata. 
Italijanski komunisti so z zgodovinskim kom
promisom ponudili sodelovanje kotoličanom, 
krščanskim demokratom in socialistom; vsem 
naprednim družbenim silam, ki so se priprav
ljene skupaj s komunisti demokratično boje
vati za socializem v Italiji.

Berlinguer je človek brez legende, a poli
tika, ki jo je zastavil, prav gotovo ne bo

legenda, ampak stvarnost. Rojen je bil leta 
1922 na Sardiniji. Med drugo svetovno vojno 
se je z 21 leti pridružil organizaciji komuni
stične mladine, s 24 leti pa je že postal član 
partijske direkcije.

Pripisujejo mu izrek, „Po fiksnih shemah ni 
mogoče napredovati". V skladu s tem je tudi 
njegovo politično ravnanje. Z zgodovinskim 
kompromisom je zastavil vprašanje: kako v 
socializem. Nanj odgovarja: s postopnim uva
janjem „socialističnih elementov", s pravično 
delitvijo dohodka, s sodelovanjem državljanov 
v odločanju. S svojim političnim delom si je 
Enrico Berlinguer pridobil zelo vidno mesto 
na italijanskem političnem prizorišču.

V. BARABAŠ

SUDAN — ŽITNICA 
SREDNJEGA VZHODA?

Kot ocenjujejo strokovnjaki, 
bi z ustreznejšim izkoriščanjem 
ogromnega kmetijskega poten
ciala v Sudanu lahko zadovolje
vali najmanj 40 % potreb po ži
vilih v deželah Bližnjega in 
Srednjega vzhoda. Zato ni na
ključje, da so kmetijski izveden
ci že večkrat razmišljali o mož
nostih za uresničitev tega pro
jekta. V sedanjih razmerah, ko 
se povečuje narodni dohodek in 
z njim življenjska raven, zlasti 
še v arabskih državah, ki proiz
vajajo nafto, so možnosti za 
uresničitev tega zanimivega na
črta bližje, kot so bile kdajkoli 
doslej. V prid čimprejšnji uspo
sobitvi Sudana za intenzivno 
proizvodnjo hrane ne nazadnje 
govori tudi v splošnem ugodna
konjunktura za proizvodnjo ži
vil, po katerih - če izvzamemo 
morebiti meso, katerega proiz
vodnja ponekod trenutno izka
zuje presežke - povpraševanje 
že nekaj let presega ponudbo.

Naložbe za razvoj kmetijske 
proizvodnje v Sudanju bi arab
skim državam, ki prejemajo 
ogromne dohodke od prodaje 
surove nafte, omogočile zado
stiti lastne potrebe po živilih, še 
zlasti po žitu. V zvezi s to mož
nostjo prijavlja arabski sklad za 
gospodarski in socialni razvoj 
(FASES), vsearabski organizem 
s sedežem v Kuvajtu, ki ga fi
nancirajo arabske naftne drža
ve, temeljni program za razvoj 
sudanskega kmetijstva, katerega 
namen je odstraniti ovire, ki 
preprečujejo uresničitev tega 
načrta. Med drugim gre za usta
navljanje mešanih arabskih pod
jetij ter vzpostavljanje medarab- 
skega sodelovanja pri financira
nju specifičnih načrtov.

Hkrati se Združenje za razvoj 
arabskih virov (ASRA), posve
tovalni organizem s sedežem v 
Bejrutu, že dobro leto ukvarja s 
projektom, katerega delovni na
slov je „medarabske pristojnosti

za kmetijski razvoj Sudana". 
Naloga asociacije ASRA je na
črtovanje temeljnih struktur 
oblasti in preučevanje instm- 
mentov, ki bi omogočili nalož
be v višini 6.000 milijonov do
larjev za razvoj sudanskega 
kmetijstva v obdobju naslednjih 
desetih let. V pristojnosti te 
organizacije naj bi ne bila le za
gotavljanje in uporaba sredstev 
sklada, temveč tudi priprava 
ustreznih projektov in skrb za 
začetek investicijskih del. 
Upravni svet ASRA bodo se
stavljali predstavniki vseh držav, 
Id bodo financirale ta načrt. 
Sredstva za naložbe v razvoj su
danskega kmetijstva naj bi zago
tovili iz treh osnovnih virov: iz 
dohodkov, ki jih zasebniki v 
arabskih državah prejemajo od 
izkoriščanja in prodaje nafte, iz 
državnih proračunov arabskih 
držav — proizvajalk nafte ter iz 
denarnih virov mednarodnih in 
drugih bančnih ter finančnih 
ustanov.

Sudanski predsednik Numeiri 
in nekateri drugi državniki so že 
pred časom poudarili, da je pri 
uresničevanju tega koristnega in 
ogromnega projekta potrebna 
finančna pomoč vseh arabskih 
držav, še zlasti pa Saudske Ara
bije, Kuvajta, Qataija, Združe
nih arabskih emiratov, Libije, 
Egipta in Iraka. Predsednik 
arabskega sklada FASES Saeb 
Jaroudi — predvsem njegova za
sluga je, da je uresničevanje su
danskega kmetijskega projekta 
napredovalo — je izjavil, da je 
odziv zainteresiranih arabskih 
držav in ustreznih mednarodnih 
organizmov zadovoljiv. Eden 
glavnih problemov, ki jih bo 
treba še rešiti, je ustrezno 
upravno osebje, ki naj bi pripo
moglo k formiranju primerne 
kadrovske sestave za institucije, 
katerih naloga je uresničitev su
danskega kmetijskega projekta. 
Kot sodijo, bo minilo še naj
manj eno leto, da bo to osebje 
nameščeno ter da bo začelo 
redno poslovati. N. Ž.

sprašujete Odgovarjamo

V našem kolektivu imamo veliko fluktuacijo in precej takih, ki 
dobivajo dodatek za ločeno življenje. Zanima me, ali se dodatek za 
omejevanje fluktuacije po 12. točki sindikalne liste prizna le de
lavcem na določenih delovnih mestih, samo za določene poklice ali 
pa vsem zaposlenim? Še drugo vprašanje: ali nadomestilo za ločeno 
življenje lahko znaša manj kot 1.000 din? M. H. - Jesenice

Odbor sindikatov Slovenije za samoupravno sporazumevanje o 
delitvi dohodka in osebnih dohodkov na vaše vprašanje odgovarja 
takole:

Dodatek za omejevanje fluktuacije po 12. točki sindikalne liste 
uvajajo udeleženci samoupravnega sporazuma namensko za omeje
vanje fluktuacije kot obliko dodatne stimulacije. Iz namena tega 
dodatka je razumljivo, da se kot tak lahko uvaja samo za določene 
poklice ali zadoločena delovna mesta, upoštevaje specifične probleme 
temeljne organizacije združenega dela ali tudi širšega območja. Ta 
dodatek ne sme povečevati mase sredstev za osebne dohodke, ki je 
dogovorjena po samoupravnem sporazumu dejavnosti.

Nadomestilo za ločeno življenje lahko znaša manj kot 1.000 din. 
Sindikalna lista namreč predvideva samo zgornjo mejo tega dodatka, 
in sicer največ 1.250 din. Udeleženci samoupravnih sporazumov 
konkretizirajo višino in pogoje za pridobitev pravice do tega dodatka 
v svojih splošnih samoupravnih aktih.



šport, oddih in rekreacija 28. februar 1976 stranDE 14 [

Minulo nedeljo se je kopala Kranjska gora v najlepšem zimskem son
cu. Na njenih smučiščih pod Vitrancem je bilo na tisoče smučarjev, ki 
so proti koncu zime le prišli na svoj račun.

Pomembne naloge
Sekretar za telesno kulturo in re

kreacijo pri republiškem svetu ZSS 
Edo' Gaspari je sklical posvet vseh 
predsednikov komisij za oddih in 
rekreacijo pri občinskih svetih ZSS. 
Glavni točki dnevnega reda sta bili 
informacija o delovnem načrtu Re

publiškega sveta ZSS na področju 
oddiha in rekreacije*' in ,.dogovor o 
skupni in koordinirani dejavnosti 
sindikatov glede na srednjeročno 
planiranje razvoja telesne kulture in 
turizma**.

Omenjeni posvet predstavlja po
memben korak pri mobiliziranju sin
dikatov, da jasno opredelijo svoje 
interese na področju oddiha in re
kreacije zaposlenih v srednjeročnih 
načrtih in planih temeljnih in drugih

organizacij združenega dela ter v 
planih občin in republike. Na tem 
področju čakajo namreč sindikate 
še zelo pomembne naloge, zlasti še 
na področju letnega oddiha zaposle
nih.

Samoupravni sporazum o osno
vah plana telesnokulturnih skupno
sti bodo podpisani v najkrajšem 
času, zato sindikati v teh dneh ne 
bodo mogli držati križem rok. Spo
razumi morajo namreč zajeti že uve
ljavljene aktivnosti sindikatov na te- 
lesnokulturnem področju in poleg 
tega tudi vse tisto, kar šteje k celo
viti skrbi za zdravo izkoriščanje pro
stega časa zaposlenih in na kar smo 
iz najrazličnejših vzrokov doslej pri 
svojem delu pozabljali

-a-

JOVO VIDAKOVIČ, PREDSEDNIK KOMISIJE ZA ŠPORT IN REKREACIJO PRI KRAŠKO-OBALNEM ? 
SVETU ZSS KOPER, 0 NEENOTNIH PRIZADEVANJIH NA ŠPORTNEM PODROČJU

NEURESNIČEN NAČRT
Tudi na obali ni ljudi, ki bi se poklicno ukvarjali z organizacijo rekreacije

Ko smo se na kraško-obal- 
nem svetu ZSS v Kopru pogo
varjali o aktivnem razvedrilu za
poslenih, smo prišli do spozna
nja, da vlada med delavci pre
cejšen interes za šport in rekrea
cijo. Obenem pa smo ugotovili, 
da na slovenski obali še ni prave 
koordinacije dela pri skrbi za 
zdravo razvedrilo zaposlenih in 
da vse skupaj malce šepa, saj ni 
enega samega človeka, ne pri 
sindikatih in ne v delovnih orga
nizacijah, ki bi se poklicno 
ukvarjal z aktivnim oddihom 
zaposlenih.

O vsem tem smo se tudi po
govarjali z Jovom Vidakovičem, 
predsednikom komisije za šport 
in rekreacijo pri kraško-obal- 
nem svetu ZSS Koper.

..Najprej se je naša komisija, ka
tere član sem že trinajst let, ukvar
jala le z organizacijo popularnih sin
dikalnih športnih iger,** pripoveduje 
Jovo Vidakovič. „To je bil začetek 
in, ker je vsak začetek težak, smo 
bili z rezultati svojega dela kar zado
voljni. Kmalu smo spoznali, da mo
ramo napraviti korak dlje, saj smo 
težili k temu, da bi bili naši ljudje 
aktivni na športnem področju čim

Za boljši 
oddih

V dneh od 15. do 20. marca 
bo v Sarajevu VII. mednarodni 
sejem turizma in športa. Na sej
mu bodo sodelovali proizvajalci 
opreme za turizem in gostinstvo 
ter predstavniki turističnih dru
štev, agencij in hotelskih pod
jetij. Tu bodo na voljo vsi po
datki o razpoložljivih turističnih 
oziroma počitniških kapacitetah 
v letošnjem letu, zato bodo inte
resenti lahko sklepali pogodbe 
neposredno s ponudniki. Last
niki počitniških domov bodo ob 
tej priložnosti lahko tudi skle
pali pogodbe o zamenjavi svojih 
počitniških kapacitet, saj je zna
no, da se ljudje kaj hitro naveli
čajo letovati iz leta v leto v 
istem kraju. Skratka, za vse, ki 
imajo kakršnekoli probleme z 
organizacijo letnega oddiha za
poslenih, bo sarajevski medna
rodni sejem turizma in športa, 
ki bo v prostorih Skenderije, več 
kot zanimiv.
v_______________ /

več dni v letu. Zato smo pričeli še z 
organizacijo posebnih športnih iger 
za ženske, k 'so postale že tradicio
nalne, in obenem tudi športnih sre
čanj primorsko-notranjske regije. S 
tem smo našo dejavnost zelo pope
strili, vendar imamo kljub vsemu 
občutek, da je to še vedno pre
malo .. .“

..Predsednik komisije za šport in 
rekreacijo ste že drugo leto. Kaj ste 
v tem času storili, da naštete šport
ne igre ne bi bile le enkratna manife
stacija, da bi športno življenje dejan
sko polno zaživelo v delovnih orga
nizacijah? “

„Med drugim smo se dogovorili, 
da bomo organizirali lige v šestih 
športnih panogah, in sicer v odbojki, 
košarki, kegljanju, namiznem tenisu, 
nogometu in streljanju. Najpo
membnejše pri vsem tem bi bilo, da 
bi bila športna srečanja tako rekoč 
na dnevnem redu, da bi bili ljudje 
dejansko aktivni skozi vse leto. Za
misel je bila vsekakor zelo dobra, še 
posebno zato, ker so se ljudje res 
množično prijavljali za tekmovanja, 
toda vse skupaj je ostalo le pri načr
tih. Zavoljo pomanjkanja sredstev 
smo se morali našim lepim načrtom 
enostavno odpovedati. Saj ne bi šlo 
za ne vem kakšne denarje, toda, ko 
gre za rekreacijo, je na obali denar 
vedno problem. Očitno je, da je 
skrb za prosti čas zaposlenih ozi
roma zdravo razvedrilo mnogim tu 
pri nas še vedno deveta skrb . ..“

„Kaj pa, če bi se tesneje povezali 
s telesnokulturno skupnostjo in tudi 
drugimi organizacijami, ki delajo na 
tem področju? “

..Problem je ravno v tem, da de
lamo vsak po svoje in da na obali 
nismo uskladili svojih delovnih pro
gramov. Sindikati delamo po svoje. 
Partizan po svoje in enako velja tako 
za občinsko zvezo kot tudi za teles
nokulturno skupnost. Vsi imamo 
komisije, ki naj bi skrbele za množi

čen šport, rezultati dela pa so PreCf| " 
skromni. Zato sem predlagal, da D , 
se v najkrajšem času sestali predsta Rj 
niki vseh komisij in se pogovorih 
delitvi deli Mislim, da je to 
pot do boljših rezultatov dela in d , 
bolj smotrne uporabe sredstev . • •

„Pa vprašanje kadrov? Bržčas bi 
lahko marsikaj napravili, če bi in15*1 ^
vsaj na kraško-obalnem svetu v KO' vo 
pru človeka, ki bi se poklicno ukvat' $ 
jal z organizacijo oddiha in rekrea
cije zaposlenih . . .“ he

,,Tako kot drugod je tudi pri na- 
kadrovsko vprašanje sila pereč p1®' 
blem. V nobeni od delovnih organi
zacij nimamo človeka, ki bi vsaj P°‘ 
svojega delovnega časa posvetil oifa' 
nizaciji aktivnega oddiha zaposlenih' 
Vse to kaže na mačehovski odnos 
do te dejavnosti in na hudo p°d' 
cenjevanje sklepov in priporočil slor 
venskih sindikatov. No, vse kaže, d* 
bodo v Tomosu končno nastavil* 
človeka, ki bo skrbel za športno 
razvedrilo zaposlenih, vendar s tem 
vprašanje organizacije rekreacije na 
slovenski obali še zdaleč ne bo re
šeno . . .,“ je naš razgovor sklenn 
Jovo Vidakovič, predsednik komi
sije za šport in rekreacijo pri Ira
ško-obalnem svetu ZSS v Kopru.

ANDREJ ULAGA
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XIV. ZIMSKE ŠPORTNE IGRE GRADBENIH DELAVCEV SLOVENIJE J

Kdo drug kot Jeseničani!
S svojimi XIV. tradicional

nimi zimskimi športnimi igrami 
so slovenski gradbinci znova do
kazali, da znajo skrbeti za 
športno razvedrilo svojih delav
cev. Na smučišča v Ratečah in 
pobočja pod Vitrancem v 
Kranjski gori so namreč tokrat 
privabili skoraj 1100 smučark 
in smučarjev, kar nedvomno 
predstavlja svojevrsten rekord. 
In zelo verjetno je, da tako 
množičnih delavskih športnih 
iger na snegu letošnjo zimo ne 
bo več!

Na dvodnevnem tekmovanju 
se je borilo za najboljša mesta v 
skupni uvrstitivi kar 70 kolekti
vov, s čimer so organizatorji 
lahko več kot zadovoljni. Tako 
kot doslej so se tudi tokrat po
merili predstavniki gradbenih 
podjetij Slovenije v veleslalomu 
in v smučarskih tekih. V vele
slalomu so bile štiri kategorije, 
ena za ženske in tri za moške, v 
tekih pa tri, ena za ženske in

dve za moške. Ob tem naj po
vemo še to, da se je tekmova
nja, ki so ga odlično organizirali 
predstavniki gradbenega pod
jetja Sava z Jesenic, udeležilo 
več kot dvesto žensk, kar ne
dvomno dokazuje, da so tudi 
,,gradbinke“ navdušene smu
čarke.

Množično smučarsko tekmo
vanje v Kranjski gori je torej 
nadvse uspelo. Še posebno zato, 
ker so bile snežne razmere ime
nitne in ker so se vse tekmo
valne steze kopale v zimskem 
soncu. Seveda so se izredno po
trudili tudi organizatorji, ki so 
vzomo opravili svojo zahtevno 
nalogo.

V skupni uvrstitvi so se zno
va najbolje odrezali smučarji je
seniške Save, ki imajo v svojih 
vrstah veliko dobrih športnikov. 
Zbrali so 1819,43 točke, kar je 
več kot zadostovalo za prvo 
mesto in za lep prehodni pokal 
republiškega odbora sindikata

gradbenih delavcev Slovenije, Id 
so si ga tokrat smučarji Save 
priborili v trajno last.

Na drugo mesto so se uvrstil1 
predstavniki IMF iz Ljubljane 
(1690,98), na tretje pa delave1 
Gradis(1669,88), prav tako iz 
Ljubljane. Slede: 4. Projekt
(Kranj), 5. Geodetski zavod j 
(Ljubljana), 6. Slovenijaceste 
(Ljubljana), 7. Kovinar (Jese
nice), 8. Konstruktor (Mari
bor), 9. Nivo (Celje), 10. Obno- 
va (Ljubljana), itd.

V najbolj množični disci
plini, to je v veleslalomu za 
moške do 33 let, je nastopil0 
kar 254 tekmovalcev! Seveda 
prav vsi progi niso bili kos, saj 
je bila tekmovalna steza razme
roma dolga in zahtevna. Naj' j 
hitrejša v tej disciplini sta bila 
Jakopič in Klinar, oba predstav
nika jeseniške Save.
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STOL

Rekordna
udeležba

V počastitev junaškega boja jese
niške Cankarjeve čete s premočnimi 
nemškimi četami in njihovimi po
magači v februarju 1942. leta so 
borčevske in planinske organizacije 
Gorenjske, predvsem pa Radovljice 
in Jesenic, pripravile minulo soboto 
in nedeljo spominski pohod na Stol. 
Pohoda se je udeležilo kar 3028 lju
di kar je največ doslej. Kljub tolikš
ni udeležbi ki nedvomno presega 
sposobnosti amaterskih organizator
jev, velja pohvaliti tako udeležence, 
ki so prišli primerno opremljeni kot 
tudi organizatorje, ki so upoštevali 
opozorila o skrbi za varnost na tako 
množični prireditvi Tako se je letos 
prvič zgodilo, da se množica planin
cev, pripadnikov enot teritorialne 
obrambe, JLA in drugih ni vzpenjala 
proti vrhu Stola, kjer je tri metre in 
več snega, pri čemer se plazovi še 
niso obleteli ampak je prehodila 
krožno pot prek planin v soseščini 
Valvazorjevega doma, kjer je ležalo 
poldrugi meter ali nekaj več snega, 
vendar pa te poti plazovi ne ogro

žajo. Tako je bilo v enajstletni tradi
ciji zimskih pohodov na najvišji vrh 
v Karavankah prvič poskrbljeno za 
popolno varnost udeležencev, Id pa 
so ne le uživali v prijetnem sprehodu 
skozi zasneženo naravo, ampak so 
hkrati podoživljali tudi spomine na 
pota nekdanjih partizanov in borcev 
za svobodo.

KOPER M-G'

Razprava 
o prioriteti

Člani komisije za šport in re
kreacijo pri Kraško-obalnem svetu 
ZSS Koper so te dni razpravljali o 
prioritetnem vrstnem redu športnih 
panog na slovenski obali Domenili 
so se, da bodo v prvi prioritetni 
skupni podprli predlog republike, ki 
daje prednost atletiki in košarki. 
Razprava o drugi prioritetni skupni 
pa je bila precej daljša. Nekateri so 
se zavzemali za športne panoge, ki 
so na obali precej množične in 
imajo tudi tradicijo, drugi pa so spet 
menili, da je potrebno podpreti 
predvsem vodne športe, kot so pla
vanje, jadranje, veslanje itd. Vse 
kaže, da bo obveljal predlog večine, 
Id se zavzema za to, da bi bile v dru
gi prioritetni skupini naslednje

športne discipline: rokomet, nogo
met, plavanje in namizni tenis.

LOKVE

Zmagoslavje 
SK Matajur

V odlični organizaciji domačega 
smučarskega kluba je bilo na 
Lokvah tradicionalno tekmovanje za 
II. Iztokov pokal v veleslalomu, po
svečeno komandantu XXII. divizije 
IX. korpusa, ki je leta 1944 padel na 
Lokvah.

Spominskega tekmovanja se je 
udeležilo 97 smučarjev iz vseh smu
čarskih klubov in društev Primor
ske, razen SK Kanina. Lepo vreme 
je privabilo tudi veliko število gle
dalcev, ki so spremljali merjenje sil 
najboljših primorskih smučarjev.

Smučarji iz SK Matajurja iz Tol
mina in Livka so dokazali da so kot 
ekipa med najboljšimi smučarji na 
Primorskem.

Rezultati - ekipno: 1. SK Mata
jur (Melinc, Kutin, Dreščak) 
149,96, 2. SK Lokve (Skok Dajn- 
ko, Bavdaž) 155,82, 3. SK Gorica 
(Spacal Bratuž, Koglot) 162,48, 
itd.

R. K.

SLOVENJ GRADEC

Slaba
udeležba

Splošno gradbeno podjetje KO
ROŠKI ZIDARJI iz Dravograda so v 
organizaciji TOZD GRADITELJ iz 
Slovenjega Gradca pripravili tekmo
vanje v streljanju. Na strelišču 
občinske strelske zveze Slovenj Gra
dec so se pomerile ekipe temeljnih 
organizacij z zračno puška

Po pričakovanju je prehodni po
kal osvojila L ekipa TOZD GRADI
TELJ iz Slovenjega Gradca s 127 
krogi razlike pred drugouvrščeno 
ekipo TOZD GRADITEU (Slovenj 
Gradec), medtem ko je v konku
renci posameznikov brez težav zma
gal Franc KUSTER iz TOZD GRA
DITELJ Slovenj Gradec.

Nerazumljivo pa je, da so se od 
sedmih TOZD tekmovanja udeležile 
le tri.

REZULTATI - Ekipho: 1.
TOZD GRADITELJ Slovenj Gradec 
I 673 krogov, 2. TOZD GRADI
TELJ Slovenj Gradec II 546, 3. 
TOZD PB Dravograd 460, 4. TOZD 
STAVBENIK Prevalje 272 krogov.

L LOGAR

VELENJE

Prvenstvo 
v kegljanju

Komisija za rekreacijo in oddih 
pri Občinskem svetu ZSS Velenje je 
organizirala občinsko sindikalno 
prvenstvo v kegljanju za moške in 
ženske ekipe. Na kegljišču hotela 
Paka se je od ponedeljka do petka 
zvrstilo 63 ekip z 252 tekmovalci 

Med ženskimi ekipami je zmagala 
ekipa GIP Vegrad DSSS s 690 keglji 
druga je bila ekipa REK DSSS s 649 
keglji tretja pa ekipa KOC-TOZD 
modni salon s 608 keglji

Pri moških ekipah so zmagali tek
movalci RSC-TOZD EKO z 821 
keglji, druga je bila ekipa REK- 
TOZD zunanji obrati s 793 keglji, 
tretja pa ekipa REK-TOZD TE S s 
762 keglji

kj

KRANJSKA GORA *

Veleslalom
Polikem

V soboto je bil v Kranjski gori II. 
veleslalom SOZD „Polikem“, ki se

ga je udeležilo 161 smučarjev ^ rC 
smučark iz osmih organizacij zdri1' b; 
ženega dela. Ob pomoči TRIM ser ^ 
viša in TVD „Partizan“ Medvode je 
tekmovanje pripravil medvošk1 
„Donit“.

Rezultati: j 8
Žensko posamezno: 1. Orešček I 

(Helios) 37,03, 2. Košenina (Don11 i g 
I) 39,01, 3. Peklaj (Donit I) 40,11- > | 
ekipno: 1. Commerce, 2. Donit * 1 1 
Sava I itd. ^ J

Veterani: 1. Faganel (Sava) 1
38,94, Z Bolka (Helios) 42,96, 3. |
Vozelj (Commerce) 44,52, itd.

Moški od 35 do 45 let: 1. Andrr J
jašič (Sava I) 43,77, Z Knifje p
(Donit I) 44,11, 3. Verbič (Donit l) |
45,30; ekipno: 1. Sava I, Z Donit l

Helios, itd.
Moški od 25 do 35 let: 1. K°nt® 

ielios) 40,IZ Z Rupar (Sava 11 
1,19, 3. Meghč (Sava I) 43.i0’ 
apno: 1. Sava I, 2. Sava D. 
Mor I, itd. *
Moški do 25 let: 1. MargU.1- 

lonit I) 39,91, Z Grilc (Dom1 11 
!,69, 3. Uršič (Helios D 43/T 
kipno: 1. Helios I, Z Sava L 
lemo, itd. ,
Skupni vrstni red: 1. Donit M® 

ide, Z Helios Domžale, 3. Savo
:ani. itd.
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os iz zgodovine delavskega gibanja

^lavsko gibanje in socializem (Vlil.)

Odjuga po Stalinovi smrti —
pot v policentrizem

^ kulturno revolucijo so 
[^Politično življenje

začeli na Kitajskem preoblikovati vse družbe-

P|še: Janko Prunk

^eklicana obtožba
JUGOSLAVIJE

P° Stalinovi smrti je leta
vrvi novo s°yietsko partijsko 
^jstvo skušalo izboljšati stike 

apitalističnim svetom, hlad-
e v°jne je ^jj0 konec
y notranjepolitičnem raz

iti v socialističnih državah je 
n 'o do večje demokratizacije, 

pralni sekretar KP SZ je leta 
H ui v ^e°grajski in moskovski 
beračiji preklical ir.formbi- 
°)evske obtožbe Jugoslavije, 

kongres KP SZ pa je kritič- 
obsodil dotedanjo Stalinovo 

Pobtiko in nakazal bolj organ- 
gospodarski razvoj v sociali- 

■čnih deželah in hitrejšo de
mokratizacijo v odnosih med 
ocialističnimi državami. Ta 

P °ces je zavrla potem vroča 
esen 1956. leta z velikimi pro- 
's°vjetskimi nemiri na Polj- 
,.em> Češkem in predvsem Ma- 
^arskem. Toda hitre gospodar- 
,e in tehnološke krepitve so
fističnega tabora ni moglo 

več ustaviti. Ob koncu pet- 
esetih let je ta tabor, v kate- 

|^a so vsi šteli tudi Kitajsko, 
/gledal idejnopolitično mono- 
ben. Takšno monolitnost so iz
pričevali navzven na mednarod
en posvetovanjih komunistič
ni strank z vsega sveta v 
Moskvi 1957 in 1960. leta, na 
aterih so družno obsojali sa- 

kt ")°stoino politiko KPJ in ji oči- 
3' j * rev'zionizem in reformizem.
;te Nadaljnjo veliko prelomnico

. . niednarodnem revolucionar-
P' nem komunističnem gibanju 
l(? Pnnieni javen in dokončen poli- ■ 

"čni prelom med KP SZ in KP 
gajske leta 1963. Spor, ki je 

1 sprva pretežno gospodarske 
n Politične narave med dvema 

največjima socialističnima drža- 
>aj vama, se je vse bolj prenašal še 
ie"_ na geološko fronto med obema 
tu ' ^ar^iama in v mednarodno ko- 

PiUnistično gibanje. Kitajci so 
]avno obsodili KP SZ, da vodi 
®vizionistično notranjo poli- 

jT 1^°’ na zunaj pa politiko kom- 
^°misov z Zahodom. Sami so 

skušali prikazati za edine, ki 
^dijo revolucionarno družbeno 
Preozrazbo in se v zunanji poli- 
I ^avzemajo za oborožen sve- 
0Vn| spopad komunizma s ka- 
P^lizmom. Obe partiji sta se 
P°tegovali za podporo v mčdna- 
fnem komunističnem gi- 
anju. Bolj realističnim sovjet- 
'm pogledom, ki že od 1956.

leta priznavajo koeksistenco si
stemov, se je posrečilo pridobiti 
večino KP vzhodne Evrope in 
močne KP v razvitih evropskih 
državah. Na Kitajsko stran seje 
postavila le KP Albanije in ne
katere KP ali njihovi deli v ne
katerih azijskih in latinskoame
riških državah. KP Romunije je 
skušala v sporu med KP SZ in 
Kitajsko odigrati nevtralno vlo
go in to izkoristiti za rahljanje 
svojih vezi z Moskvo.

ČEŠKA POMLAD
Od leta 1966 se je odvijala na 

Kitajskem tako imenovana kul
turna revolucija. Z njo je levica 
v stranki poskušala odstraniti iz 
političnega življenja umirjene 
pragmatistične desne elemente. 
S kulturno revolucijo so hoteli 
preoblikovati vse družbenopoli
tično življenje, predvsem pa še 
kulturno sfero in jo napraviti za 
močan subjektivni dejavnik pri 
pospešenih radikalnih prizade
vanjih za uveljavitev komu
nizma doma in v svetu. Zmaga 
ultra levičarskega voluntarizma, 
ki je deklarativno pozival revni 
svet v vojno proti razvitemu, se 
je zdela zagotovljena na IX. 
kongresu KP Kitajske leta 
1969, ko je bil eden voditeljev 
kulturne revolucije Lin Piao iz
voljen za Maovega namestnika 
in naslednika. V naslednjih letih 
je bil Lin Piao odstranjen, kul
turna revolucija ter Rdeča gar
da obvladani in v političnem 
življenju je bilo znova vzpostav
ljeno ravnovesje med levico in 
bolj desnimi pragmatisti Cu En 
Laja, ki pa so, kar zadeva spor s 
SZ, prav tako nespravljivi.

V sovjetskem političnem blo
ku je prišlo leta 1968 do izred
no pombmbnega dogodka, do 
tako imenovane češke pomladi. 
Januarja 1968 je bilo zaradi no
vih potreb gospodarstva in 
družbenega napredka s sovjet
sko vednostjo postavljeno novo 
partijsko vodstvo. To novo vod
stvo, ki ga je simboliziral Dub
ček, je začelo z izredno odprto 
demokratično politično usme
ritvijo. V gospodarstvu je za
čelo uvajati delavsko samo
upravljanje, pustilo je izredno 
velik vpliv intelektualcev na po
litično življenje. Med socialisti 
in komunisti na Zahodu je 
češka pomlad vzbudila novo so
cialistično upanje. Naraščajoče 
protisovjetsko in protiblokov- 
sko razpoloženje v ČSSR, ki ga 
partija ni kaj dosti prepreče

vala, je vzbudilo v sovjetskem 
taboru nezadovoljstvo in avgu
sta so sile varšavskega pakta 
vkorakale na Češko in vzposta
vile novo vodstvo, ki je porok 
nadaljnje pripadnosti k bloku in 
njegove stabilnosti.

NOVA TEORIJA O 
PREHODU V SOCIALIZEM
Češka pomlad in poletje sta 

imela izredno močan odmev in 
posledice v mednarodnemem 
komunističnem gibanju v razvi
tih zahodnih deželah. Nekatere 
najpomembnejše KP so vojaški 
poseg v Češkoslovaški obsodile 
kot agresijo, ki nima ničesar 
skupnega z internacionaliz- 
mom. Ta dogodek jim je bil 
povod, da razčistijo s sovjetski
mi družbenopolitičnimi kon
cepcijami, da se jih otresejo. Pri 
tem vsekakor prednjači naj
močnejša — KP Italije. Takšne 
težnje pa so močne tudi v KP 
Francije. Te stranke so začele 
iskati in razvijati svojo novo 
teorijo o prehodu v socializem 
po mirni poti, to pomeni s po
stopnimi dolgoročnimi revolu
cionarnimi strukturalnimi spre
membami v kapitalistični druž
bi. S takšnimi pogledi so lahko 
navezale stik z drugimi sociali
stičnimi silami v svojih deželah.

Med temi socialističnimi si
lami je treba omeniti močne 
socialistične sindikate in neka
tere socialistične stranke — ne 
socialdemokratske — ki se od 
konca šestdesetih let usmerjajo 
v levo in znova postajajo 
marksistične ter se ogrevajo za 
idejo samoupravljanja. Tako sta 
KPI in KPF v začetku sedem
desetih let razvijali poglede 
nove ljudske fronte, ki naj pri
pelje leve socialistične sile na 
oblast. Francoski komunisti in 
socialisti so leta 1972 izdelali 
takšen skupni vladni program. 
Poslednje izkušnje s Čilom pa 
so napotile komunistične par
tije v zahodnih deželah, da raz
vijejo še nove poglede široke 
povezave ljudskih množic — 
tako imenovani zgodovinski 
kompromis — za boj proti kapi
talističnim monopolom.

Š tem ga smo prišli iz zgodo
vine že v sodobnost.

Prihodnjič :
Delavsko gibanje na Sloven
skem od začetkov do konca 
prve svetovne vojne.

S eurEe„Cl,SČenie kitaJskega socializma je sprožil Mao kulturno revolucijo. Na sliki Mao 
cn-lajem m Lin Piaom leta 1967.

28. februar 1976 stran

— Si slišal? V Celju igrajo igro »Igrajte tumor v glavi ali onesnaže
nje zraka.«

— V Ljubljani pa bomo od onesnaženega zraka kmalu vsi imeli pra
ve tumorje v glavah in še kje...

NAGRADNA
KRIŽANKA

Rešitve pošljite do 4. 3. 1976 na naslov: CZP De
lavska enotnost, Ljubljana, Dalmatinova 4, s pripi
som na ovojnici NAGRADNA KRIŽANKA. Nagra
de 200, 150 in 100 din.
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REŠITEV NAGRADNE KRIŽANKE IZ 
PREJŠNJE ŠTEVILKE

VOJVODINA, AREOMETER, LAŽNI
VOST, ENA, KONTEKST, NŽ, BAN, 
ORLIČ, TARA, RIOM, IDOL, OL, OTOK, 
NAMA, ŠANSONA, BLATNIK, GT, VO, 
ATI, KLARA, ESEJ, RV, ETER, VOLK, 
RAROGI, ELE AT, APOLON, RIG, RO- 

v__________________ ________________________

GOZ, RA, ITAČAN, RANČ, CENENOST, 
AIS, AV, KINA, TOČA

Izžrebani reševalci iz prejšnje številke: 1. 
nagradaj 200 din: Neda Grča, Štanjel 37, 
66222 Štanjel; 2. nagrada, 150 din: Stanka 
Zupan, Ukova 4/b, 64270 Jesenice; 3. 
nagrada, 100 din: Hela Jenko, Staneta 
Rozmana 3, 64000 Kranj. Nagrade bomo 
poslali po pošti.



ALI JE RES VSAKDO
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Tokrat bomo pisali o 
dimnikaijih. Pobliže dim
nikarje poznajo predvsem 
gospodinje; jadikujejo, 
kadar jih ni, in godrnjajo, 
kadar pridejo, ko morajo 
za njimi čistiti saje.

Kaj pa oni sami? 
Dimnikarski poklic, 

pravijo, ni lahek. Če 
začnemo kar z delovnim 
časom. Njihova sezona je 
zima, praktično ob vseh 
urah, od devetih zvečer, 
denimo, ali bb petih zju
traj začnejo z delom. 
Uradno sicer sedem ur, 
praktično pa tudi več. 
Dela je veliko, dimnikar 
jev pa malo. In še pogosti 
bolezenski dopusti po
vzročijo svoje. Poleg tega 
pa je delo težko tudi za
radi nevarnosti, zaradi 
plezanja na strehe in za
voljo vpliva strupenih pli
nov. Toliko govorimo o 
zastrupljenem ozračju, ki 
ga vdihavamo. No, dimni- 
kaiji ga vdihavajo pri 
izvoru. In zakaj se odlo
čajo za ta poklic? Težko 
je reči, tudi sami ne vedo 
natanko. Najde se tudi 
tak, ki izjavi, da ga ta po
klic veseli. Treba je tudi 
povedati, da je po zad
njih podatkih samo 35 

0* odstotkov vseh dimnikar 
jev v Sloveniji popolno
ma zdravih. Vsi drugi bo
lehajo za revmo, motnja
mi prebavil, okvarami di
halnih organov in za kož
nimi boleznimi Ali je po
tem čudno, če dimnikar 
jev primanjkuje in da vi
dijo rešitev zase v benefi- 
ciranju delovne dobe.

Pri vsem tem pa nismo 
omenili tega, da se vozijo 
na delo, to je od hiše do 
hiše, od dimnika do dim
nika s službenim kole
som. Lojze Horvat, de
nimo, ki ima do najbolj 
oddaljenega dimnika tudi

* 1

35 kilometrov, s seboj pa 
mora nositi orodje, težko 
od osem do deset kilogra
mov. Ali pa Izidor Zajc, 
ki potuje na delo iz Lu
kovice tudi do Trojan in 
dalj.

Težko je pravzaprav 
pisati le o težavah, ven
dar če smo že pri tem, ne 
moremo mimo tople ma
lice, ki je dimnikarji 
majo. Jedo pač, kar pri
nesejo s seboj. Pa stano
vanja? Teh praktično ni
majo, saj se denarja za 
stanovanja vsaj pri Dim
nikarskem podjetju v 
Ljubljani, kjer je 110 za
poslenih, nabere bore 
malo. Solidarnostni sklad 
tudi ne more rešiti vseh 
problemov. Stanovanje 
za šest samskih delavcev, 
ki so ga v podjetju pred 
nedavnim kupili in ga 
bodo menda že letos po
rušili, le začasno gasi 
žerjavico stanovanjske 
problematike.

Pa vendar. Anton Boj- 
nec je dimnikar že 29 let 
in je sedaj tudi član sa
moupravne delavske kon
trole podjetja: Stanova
nje imam, toda zanj sem 
zelo dolgo varčeval in 
tudi nekaj kredita sem 
dobil od podjetja. To 
imam sedaj urejeno. De
lavska kontrola, pravite? 
Dobro dela, vendar še 
vedno pre pralo. Vse ne
pravilnosti obravnavamo. 
Od slabega obveščanja o 
sklepih samoupravnih 
organov do prekrškov de
lavcev in vodilnih. Ob 
slednjih se včasih kaj za
takne — vseeno pa mi
slim, da bi lahko naredili 
več.“

Menda res, vsaj kar za
deva izboljšanje delovnih 
razmer, čeprav to ni od
visno le od njihove dobre 
rtrlje.

A. AGNIČ
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Štefek — Štefan Kocet ometa dimnike že 15 let, 
doma pa je iz Renkovcev. „Dimnikar sem postal 
pač zato, ker je bil to tudi moj sosed. Res je, 
včasih mi je tudi žal za to odločitev, posebno, ko 
je slabo vreme in ko je treba delati ponoči.“

Da je dimnikarski poklic umazan, menda 
ni treba posebej poudarjati, po drugi strani 
pa so pravzaprav dimnikarji najbolj čisti 
ljudje, saj se vsak dan dolgo in temeljito 
umivajo. Vinko Stajenko iz Ljutomera je 
dimnikar šele 4 leta. »Dimnikarski poklic se 
mi je že od otroških let zdel zanimiv, danes 
pa sem sprevidel, da je zelo naporen; poseb
no čiščenje kanalov, nočno delo in vremen
ske neprilike k temu pripomorejo.“

TEMEUI
KADROVSKE

POLITIKE
Vsi vemo, kaj je politika. Še vedno po starogrških 

modrecih ponavljamo, da je politika umetnost uprav
ljanja države. Če odpišemo nekaj nepomembnih tisoč
letij v razvoju človeštva od starogrških polisov do 
današnjih tozdov, bi na zelo preprost način lahko 
zaključili, da so se naši tozdi spremenili v moderno 
obliko države. Imajo namreč „svojo politiko". Potem 
imajo svojo kadrovsko politiko, kar seveda pomeni 
umetnost kadrovskega razporejanja pri vodenju države 
(pardon, tozda!). In potem imajo še temelje kadrovske 
politike, kar omenjamo samo zaradi dokaza, da le-ta 
ne visi v zraku kot luster, temveč je trdno zasidrana v 
podlago (temelj), iz katere neprestano črpa trenutku 
in družbenim tokovom primerne življenjske jakove.

V primeru »našega tozda1^^ 
politike Janez, Francelj i»Btei^Jrf|iPje%nBtaii, da 
gre za temelje^cMdne dolga leta
neomajna viharjem in podze
meljskim potresnim sunkom. Morda se imajo temelji 

' "j' uspešno delovanje prav dejstvu, da 
■telujejo po neverjetno preprostem receptu.

Tako je bil Janez doslej predsednik delavskega sveta, 
po novi temeljni zadolžitvi pa naj bi prevzel predsed
niško mesto v izvršilnem odboru. In to namesto 
FranceIjna, ki ga je logika kadrovske politike premak
nila za predsednika delavske kontrole. Franceljnu seje 
seveda Pepe moral iz delavske kontrole umakniti na 
predsedniški stolček delavskega sveta.

Sicer je res, da se je v zvezi z omenjenimi premiki 
pojavilo v razpravi - na ravni temeljev - nekaj 
pomislekov, češ kako bodo ljudje sprejeli spremembe, 
ker je splošno znano, da je večina med njimi tradicio
nalistična. Skratka, težko se privaja na nove obraze v 
vodstvih svojih samoupravnih organov.

Ob tem pomisleku je Pepe ugotovil: »Pomembneje 
samo, da se ljudje zavedajo, kako jih ne bomo pustili 
na cedilu. Spremembe? Da! Vendar samo v mejah 
realnih možnosti. In s kar moč majhnimi živčnimi 
pretresi..."

In prav zato, da bi potekalo vse mirno - »Ljudi 
nima pomena razburjati," je dejal Janez - je bilo 
sklenjeno »v javni razpravi", da Janez in Pepe ne bosta 
imela sokandidatov, Francelj pa je moral pristati 113 
konkurenco še štirih drugih za tri mesta v delavski 
kontroli.

»In kdo bo pomolil kandidatno listo kolektivu pod 
nos? “

»Daj, no, Francelj ... Sindikat vendar!"
»Si prepričan, da sindikalist ne bo delal problemov- 

Fant se mi zdi zadnje čase nekam nervozen. Preveč 
bere časopise in se sklicuje na nekakšna stališča . ..

Potem je Janez pregnal vse dvome: »Predsedniku 
sindikata je veliko do tega, da ga ljudje ne bi postavili v 
out. Zagarantirali mu bomo dodatna sredstva za orga
nizacijo poštenega sindikalnega izleta. Tako, on bo še 
naprej ostal predsednik, izlet bo, mi trije bomo pa še 
naprej z vso osebno odgovornostjo garantirali trdne 

■ temelje za samoupravno življenje našega tozda."
Zanimiva razprava bi se prav gotovo še nadaljeval3’ 

če ne bi Pepe med zdihovanjem začel oblačiti plašča: 
»Fantje, žal, se moram posloviti. V krajevni skupnosti 
vodim delovni pogovor o tem, kako naj bi naposled 
razhajkali privatizacijo in druge negativne sestavine 
kadrovske politike ... Saj vesta, kako je? Družbeno 
življenje se spreminja in resnično si moramo priza
devati za čiste in poštene odnose . .. Tig

Prvi poklicni dimnikarji 
so začeli čistiti peči in dim
nike pred nekaj stoletji v 
Italiji. Od tedaj dalje je to 
poklic, brez katerega si živ
ljenja ne moremo več pred
stavljati. Pred vojno je bilo v 
Ljubljani 28 zasebnih dimni
karjev, ki so skrbeli za „do- 
ber vlek" v sorazmerno 
majhnem mestu. Prvo druž
beno organizirano podjetje 
je bilo DIMNIKARSTVO 
Ljubljana, ustanovljeno leta 
1952 s 14 zaposlenimi. V 
naslednjih 7 letih so se v 
dimnikarska podjetja pri
ključili praktično vsi zaseb
niki. Leta 1960 je bilo v 
Ljubljani 5 podjetij, lani še 
2, letos pa je le eno - Dim
nikarstvo Ljubljana. Dejav
nost podjetja pa ne obsega le 
ljubljanskih občin, ampak 
pokriva precejšen del Slove
nije, od Brežic do Izole.

„V 11 občinah delu
jemo," je pojasnil Ivan Var- 
jačič, direktor podjetja, lju
di pa imamo odločno pre
malo. Mislim, da nas je v 
Sloveniji približno 360. Če 
upoštevamo, da se je po 
vojni v 2-letni dimnikarski 
šoli v Mariboru izučilo več 
kot 2.000 dimnikarjev, je 
jasno, da ti bežijo iz poklica. 
Še pred leti smo imeli tudi 
po 70 in več vajencev v šoli. 
Sedaj jih je od 18 do 25. V 
Sloveniji bi trenutno potre
bovali najmanj še 200 dimni
karjev. “ Na vseh smučiščih je bilo v nedeljo zelo živahno. Snega je namreč povsod dovolj, na Zelenici, od kod8' 

je naš posnetek, je snežna odeja debela celo dva metra, zato so številni smučarji dobro izkoristili |
nedeljo... (Foto: A.1

Delavska enotnost, glasilo Zveze sindikatov Slovenije, izdaja 
ČZP Delavska enotnost. List je bil ustanovljen 20. novembra1942. 
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278; uredništvo, tel.: 316-672, 323-554, 316-695 in 310-033; komerci
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na, št. 50100-601-11807, devizni račun pri Ljubljanski banki St. 50" 
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